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Pomor rib v reki Paki 

m < : Znova na delu neodgovornost? 
Četrtkovo popoldne, prejšnji teden, je bilo po dolgem času vroče in 

soparno. Spominjalo je na tisto pravo in težko pričakovano poletje. Žal, 
je bilo tudi usodno za tistega bore malo življa, ki ga je reka Paka kljub 
svoji »čistosti« premogla. 

Sredi julija smo že, ki bi mora! biti bolj malo iznadljivosti je treba in dobre volje. Te 
vroč, vročine pa ni in ni. Najti jo je mogoče imajo še največ otroci, še najbolje bo, če jih 
južneje od nas, ob morju, žal pa je tam hudo kdaj pa kdaj posnemamo, nič hudega, če se tu-
začinjena z algami in pa visokimi cenami. di mi naučimo kaj od njih. 

Počitniški čas pa se vseeno da izkoristiti, le 

Lestvica »300 največjih« v Sloveniii 

V vodstvu Gorenje 

Iz doslej neznanih vzrokov je 
poginilo 100 kilogramov rib, 
predvsem mladic, kar po mnenju 
ribičev ni malo. Škode se v tem 
trenutku ne da oceniti. Kolikšna 
je, morda vedo najbolje tisti, ki 
znajo ceniti naravne danosti ter 
ribiči, ki ob takšnih dogodkih 
pravijo, da nima prav nobenega 
smisla vlagati v reko Pako in si 
prizadevati za njeno čistost, če 
nekdo z neodgovornim obnaša-
njem tako zlahka izniči ves trud 
v zelo kratkem času. Zato so ta-
ko kot mi prejšnji četrtek nemo-
čni opazovali ribe, ki jih je nesel 
tok reke Pake po strugi v Savi-
njo. Menda tako letos že večkrat. 
Nemočna je bila pravzaprav tudi 
vodnogospodarska inšpektorica. 
Po njenem mnenju je od zastru-
pitve do takrat, ko si je »prizoriš-
če« ogledala, minilo preveč časa, 
da bi lahko karkoli rekla o pov-
zročitelju pogina, s tem tudi o kr-
šilcu in vzela vzorce vode za na-
daljnje analize. Zato bo v tem 
primeru zelo težko z roko poka-
zati na neodgovorneža, razen če 
so zastrupitev rib povzročile tež-
ke kovine. Svoje naj bi sedaj re-
kli strokovnjaki inštituta za ribi-
štvo, kamor so šoštanjski ribiči 
poslali nekaj poginulih rib. 

Radi se pohvalimo z ekološko 
zavestjo, izgradnjo čistilnih na-

prav, polna usta so nekaterih o 
prizadevanjih za zdrav način ži-
vljenja in podobno. Toda, neod-
govornost in malomarnost je 
očitno pri nekaterih še vedno v 
ospredju. Vsaj za povzročitelja 
četrtkovega pogina rib v reki Pa-
ki lahko to trdimo, pa čeprav ga 
bo, po besedah inšpektorice, tež-
ko ugotoviti. Ob vsem tem ostaja 
grenak priokus in dejstvo, da se 
nekateri še vedno mačehovsko 

obnašajo do narave, okolja, vo-
da, življa v njem. Konec koncev, 
pa s takšnim ravnanjem dokazu-
jejo, kako malo jim je navsezad-
nje tudi do lastnega zdravja. Te-
mu zagotovo tako ne sme in ne 
more biti. Če že na zavest nič ne 
dajo, potem bi kazalo vsaj precej 
bolje ceniti lastno zdravje, do-
kler je za to še pravi čas. Nika : 
kor pa se ne moremo sprijazniti 
tudi s tem, da v takih primerih ne 
vložimo dovolj truda, da bi pov-
zročitelja odkrili in tudi ustrezno 
kaznovali. 

(t»p) 
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V skrbi za naravo, okolje, zdrav način življenja, razširjenemu 
ekološkemu gibanju, večji zavesti, je takšno početje povsem ne-
razumljivo 

'V zadnji številki je »Gospodarski vestnik« objavil lestvico 
»3001 največjih« delovnih organizacij v SR Sloveniji v letu 1988. 
Lestvica je, v primerjavi z letom 1987, doživela kar precej spre-
menili). Podatke je zbrala služba družbenega knjigovodstva. 
Centrala Ljubljana. 

Pomembno je, da je na če-
lu »Lige največjih« delovna 
organizacija Gorenje Gospo-
dinjski aparati, največji pro-
izvajalec in izvoznik velikih 
gospodinjskih aparatov. 
Predlani je Gorenje Gospo-
dinjski aparati »zasedalo« 
o s m o mesto, lani pa je prišlo 
na prvo, čeprav je dohodek v 
letu dni povečalo »samo« za 
dobrih 274%. Uvrstitev te 
največje Gorenjeve delovne 
organizacije ne čelo lestvice 
»300 največjih« pa kaže, da 
je mogoče tudi v razmerah, v 
kakršnih posluje naše gospo-
darstvo, bistveno povečati 
dohodek. 

Delovna organizacija Go-

renje Gospodinjski aparati je 
lani dosegla 167 milijard 851 
milijonov dolarjev dohodka; 
po številu zaposlenih je v le-
tu 1988 med 300 največjimi v 
Sloveniji zasedla 8. mesto, po 
uporabljenih sredstvih in ce-
lotnem prihodku pa je na 11. 
mestu. 

Pomemben skok na lestvici 
»300 največjih« sta zabeležili 
Termoelektrarna Šoštanj, 
predlani so bile 191, lani pa 
105, in pa Gorenje Commer-
ce, ki je z 248 mesta predlani 
»skočilo« na 140. mesto lani. 

REK - Rudnik lignita Ve-
lenje je s 159 milijardami in 
skoraj 719 milijoni dinarjev 
dohodka na tretjem mestu 

(predlani je bil na drugem) 
na 105. mesto so se uvrstile 
Termoelektrarne Šoštanj (41 
milijard 340 milijonov dinar-
jev dohodka), 140. je Gorenje 
Commerce (33 milijard 443 
milijonov din dohodka), Ve-
grad je na 153. mestu, predla-
ni je bil 142, Gorenje Servis je 
v letu dni zdrsnilo za dve me-
sti, in sicer s 155. na 157. me-
sto, Gorenje Glin je na 205. 
mestu (predlani je bil na 
207.). Za šest mest, in sicer z 
231. na 237. mesto je poslab-
šala uvrstitev Era, Zdravstve-
ni center Velenje pa je naza-
doval z 226. na 251. mesto. 
Elkroj, ki je bil predlani 290., 
je bil lani 255. Uvrstitev na 
lestvici »300 največjih« pa je 
močno poslabšala tudi REK 
Elektrostrojna oprema.. Pred-
lani je bila na 203. mestu, la-
ni pa šele na 273. 

Komunalna skupnost občine Velenje 

1. avgusta, 1. septembra 
1. oktobra — vsak mesec več! 

Oskrba z vodo se bo tako po-
dražila s I. avgustom, 1. septem-
brom in I. oktobrom poprečno 
mesečno za 27,5 odstotkov; od-
vajanje odplak v istem zaporedju 
(avgust, september, oktober) za 
29 odstotkov, odvoz odpadkov v 
teh mesecih tudi za 29 odstotkov, 
toplotna oskrba pa se bo 1. avgu-
sta podražila za 43 odstotkov, 1. 
septembra in 1. oktobra pa za 29 
odstotkov. 

Na naslednji seji skupščine 
Komunalne skupnosti, ki bo 
predvidoma v oktobru, bo skup-
ščini predložen obračun dejan-
skih stroškov z uskladitvijo pred-
laganih cen. 

Pripravljalci gradiva za tokrat-
no, poletno skupščino, so se za 
predlog odločili zato, ker bi v 
nasprotnem primeru, če ta po-
dražitev ne bi bila predlagana in 
če bi ne bila sprejeta, nastopile 
na področju enostavne repro-
dukcije motnje v poslovanju DO 
Vekos, na področju razširjene re-
produkcije pa bi bila ogrožena 
nadaljnja gradnja centralne či-
stilne naprave Šaleške doline, 
odpadla bi toplifikacija Gorica-
Jug, ki je vezana na izgradnjo to-
plotne podpostaje in primarnega 
dovoda, zmanjšala pa bi se tudi 
naložba v izgradnjo vročevoda 
TEŠ CEP - V. faza. 

Podpisovanje temeljne 
listine Slovenije 1989 

Poslovni sistem Gorenje 

Spodbudni polletni 
V prvih šestih mesecih letos so delovne organizacije poslovnega si-

stema Gorenje s prodajo izdelkov in storitev na tujem iztržile skoraj 134 
milijonov dolarjev, od tega blizu 129 milijonov dolarjev na trgih s kon-
vertibilnimi valutami. 

IZVOZ 

Konvertibilni izvoz je bil tako 
v skupnem Gorenjevem izvozu 
udeležen kar s 96,5 %. V primer-
javi s prvim polletjem 1988 je 
Gorenje povečalo skupni izvoz 
za 16%, konvertibilnega pa za 
več kot 18%. 

Na lestvici največjih izvozni-
kov poslovnega sistema Gorenje 
je še naprej v vodstvu Gorenje 

Gospodinjski aparati, ki je do 
konca junija prodala na tuje za 
89 milijonov dolarjev izdelkov. 
Iz Gorenja Glin so izvozili za bli-
zu 6,5 milijonov dolarjev izdel-
kov, iz Gorenja Mali gospodinj-
ski aparati za več kot 5,2 milijo-
na dolarjev, iz Gorenja Elektro-
nika Široka potrošnja za skoraj 
2,2 milijona dolarjev, iz Gorenja 

Notranja oprema za nekaj manj 
kot 1,2 milijona dolarjev izdel-
kov, iz Gorenja Servis pa za sko-
raj 1,1 milijon dolarjev rezervnih 
delov. 

Zapišimo še, da so v prvih še-
stih mesecih letos prodali na tuje 
trge iz Gorenja Muta za nekaj 
več kot 1,6 milijona dolarjev iz-
delkov, iz Gorenja Fecro pa za 
skoraj milijon dolarjev izdelkov. 

(an) 

V torek, po zaključku redakci-
je, pa je bila v Titovem Velenju 
še seja skupščine Samoupravne 
stanovanjske skupnosti občine 
Velenje, kjer so delegati tudi go-
vorili o predlogu (pripravljalci 
so pripravili dve varianti) pove-
čanja cen stanarin in najemnin. S 
tem, kakšen predlog so sprejeli, 
vas bomo seznanili prihodnjič. 

(mkp) 

Bo stavka 
vESU? 

Zaposleni v REK Elektrostroj-
na oprema so za 31. julija, od 6. 
do 10. ure napovedali stavko, če 
njihove zahteve — povišanje oseb-
nih dohodkov za 50 odstotkov na 
osnovo in predstavitev razvojnega 
programa, ne bodo uresničene. 

Nezadovoljstvo se je med de-
lavci Esa pojavila ob izplačilu 
osebnih dohodkov za junij, 13. 
julija. To, ali je večina delavcev 
za stavko ali ne, so do včeraj pre-
verjali s podpisi. Po prvih vtisih, 
ki so jih izmerili v torej zjutraj v 
posameznih skupinah, kjer so že 
zbirali podpise, je stavko podpr-
lo osemdeset odstotkov teh. 

(mkp) 

V krajevnih skupnostih občine Vele-
aje so krajevne konference, ki vodijo 
aktivaoKti v njih, organizirale podpiso-
vanje TTemeljne listine Slovenije 1989 
enotno,, 16. julija dopoldne, akcijo pa 
seveda <še nadaljujejo. V nedeljo se je v 
krajevaiih skupnostih odločilo za pod-
pis listtine 2746 krajanov. Zbiranje 
podptsoov pa bo kot veste, potekalo sko-
zi vse Ueto. 

V orrganizacijah združenega dela, 
podjetjijih in ustanovah vodi akcijo 
podpiscovanja Temeljne listine Slove-
nije 19889 sindikat. Do torka zjutraj se 
je za poodpis listine že odločilo 1600 
delavceev, akcija pa tudi tu poteka še 
n a p r e j . . Posamezne organizacije same, 
po svojtji presoji, upoštevajoč dopuste 
in drugge pomembne okoliščine, razli-
čno orirganizirajo podpisovanje. Po-
da tke oo tem, koliko se jih je za podpis 

odločilo, pa bodo zbrali spet danes. 
Akcija pa se nadal ju je in naslednjič 
bodo poročali 15. avgusta. 

Več na 3. strani 

(mkp) 

Čigavo je znanje? 
V hlastanju za hitrejšim in 

uspešnejšim razvojem, se le 
površno oziramo v tujino, vi-
dimo to in ono (največkrat 
ne celovito) in želimo to na 
hitro prenesti v svoje okolje. 

To velja tudi za razvoj 
drobnega gospodarstva, 
ustanavljanje novih, meša-
nih, privatnih podjetij, ki 
nedvomno pomenijo gospo-
darsko reformo. Vendar pa 
je postala težnja po njihovem 
kar najhitrejšem oblikovanju 
včasih že kar evforična, saj 

ob tem pozabljamo na mar-
sikaj, med drugim tudi na to, 
da lahko s takšnim početjem 
vripeljemo na beraško pali-

Naša tema 
co, marsikatero doslej uspe-
šno organizacijo združenega 
dela. 

Prav nobenih preprek na-
mreč ne postavljamo strokov-
njakom, ki smo jih usposobili 
v svojem okolju, vlagali va-

nje, jih izobraževali na števil-
nih dragih strokovnih semi-
narjih, celo v tujini. Na vod-
stvenih in vodilnih mestih so 
si pridobili izkušnje (jih ne-
redko skrbno varovali le za-
se), navezali potrebne stroko-
vne stike . . . zdaj pa se z vso 
to bogato bero vred lepo po-
slovijo in začno po svoje, v 
konkurenci s svojim nekda-
njim okoljem. 

To je spet eden od doka-
zov več, kako malo pomeni 
pravzaprav pri nas znanje. 
To še zdaleč ni ekonomska 
kategorija, saj bi sicer ob to-
vrstnih načrtih pomislili tudi 
nanj in se vprašali čigavo 
pravzaprav je. 

V tujini je to več kot jasno. 
Znanje je poleg tistega, ki ga 
»nosi« tudi last tistega, ki 
mu ga je omogočil, torej fir-
me. Znanje lahko postane v 
novem podjetju delež prvotne 
firme, marsikje pa svojim 
strokovnjakom, vodilnim, ki 
imajo največ poslovnih sti-
kov sploh ne dovolijo opra-
vljati iste dejavnosti določe-
no časovno obdobje. 

Dajmo torej znanju ceno, 
ceno, ki si jo zasluži. Brez 
njega ni in ne more biti raz-
voja in slej ko prej bomo to 
morali priznati, ne z beseda-
mi, ampak z dejanji in to ce-
lovito! 

MIRA ZAKOŠEK 



C e l j s k o območje 

Brez ekoloških 
zapletov ne gre 

Kot vse kaže, se razprav o eko-
logiji na celjskem območju še dol-
go ne bomo rešili. Seveda je tudi 
prav da ne — vsaj do tedaj ne, do-
kler res ne bodo odpravljeni gla-
vni problemi. In ker tudi kaže, da 
tudi teh kmalu še ne bomo rešili, 
je bodočnost razprav (žal) zagoto-
vljena. 

Medtem ko v velenjski občini 
opozarjajo na potrebo po resnem 
pristopu k ureditvi čistilnih na-
prav na šoštanjski termoelektrar-
ni (ob tem so morda zdaj prema-
lo glasni v okoliških občinah, 
kjer čutijo posledice), se je v Ce-
lju zdaj razprava osredotočila na 
problem gradnje cinkarniške de-
ponije »Za travnikom«. Pri tem 
so težave dvojne vrste: neposred-

no so zaradi gradnje, kjer vgraju-
jejo tudi piritne ogorke, prizadeti 
občani, prizadeta so kmetijska 
zemljišča. Pa so zaradi tega, ker 
se Cinkarna naj ne bi držala vseh 
obvez, člani celjskega ekološke-
ga društva predlagali celjskemu 
očinskemu in republiškemu 
predsedstvu, da razrešijo vodje 
inšpektoratov in resorne inšpek-
torje. Celjski občinski inšpekto-
rat se je prvi oglasil in (pred-
vsem) pojasnil, da sami delajo, 
kar lahko delajo in kar je v nji-
hovi pristojnosti, da pa je za naj-
več pristojna republiška inšpek-
cija; ta je dajala soglasja, zato 
mora tudi preverjati uresničeva-
nje. 

Ob gradnji te pregrade pa se 
pojavlja še drug problem. Obča-

ni sosednjih krajev v celjski in 
šentjurski občini namreč pravijo 
(pripravili so že dva zbora), da v 
pregrado zagotovo vgrajujejo tu-
di nevarne snovi. Navajajo, da 
so videli, kako mnogi tovornjaki 
vozijo ponoči (nekateri so celo 
vedeli povedati, da v spremstvu 
milice) — in če vozijo tedaj in ta-
ko, gotovo ne morejo voziti na-
vadnega gradbenega materiala. 

Zato tudi terjajo temeljite pregle-
de, te pa naj opravijo posebne 
republiške ekipe. Če do konca 
tega meseca tega zagotovila ne 
bodo dobili, bodo z vozili zaprli 
cesto. 

Mnogi občani so namreč pre-
pričani, da sem vozijo radioakti-
vne odpadke iz krške nuklearke 
in jih vgrajujejo v debele beton-
ske stene. Da bi lahko to bilo res 
(še mnogi drugi) navaja dejstvo, 
da se nihče ne loti merjenja radi-
oaktivnosti, ki bi te njihove trdi-
tve (potrdile ali) zanikale. 

Še ob nečem se ta čas prepira-
jo v Celju: o meritvah oziroma 

pregledih živil. Pri celjskem dru-
štvu za varstvo okolja očitajo za-
vodu za socialno medicino in hi-
gieno dela Celje, da je objavil 
pomanjkljivo oceno živil. Pa jim 
očita zaradi tega celo prikrivanje 
resnice. Nekateri drugi pregledi 
so namreč pokazali hujšo ogro-
ženost. Ob vsem tem so lahko se-
veda občani zmedeni, ker ne ve-
do, komu naj verjamejo; oziro-
ma katerim živilom in od kod naj 
se (če se sploh lahko) izogibajo. 

Za celjsko občino je gotovo 
žalostno, da se ob tem, ko pre-
gledi zemlje in živil, ki na .njih 
zrastejo, kažejo hudo onesnaže-
nost (zastrupljenost — škodlji-
vost) še vedno srečujejo z brez-
brižnostjo nekaterih, ki še dodat-
no onensnažujejo okolje. Tudi 
na tak način, ko bi ga lahko le z 
malo več vestnosti povsem pre-
prečili. 

( - f k ) 

.Savinjsko Šaleška naveza. 
Spet se neka j lomi 

Takole čisto po tihem so mi 
prišle na ušesa govorice, da se 
med Celjem in Titovim Velenjem 
spet nekaj lomi. Ne vem, če se 
lomi zato, ker ga kdo spet kaj lo-
mi — ampak tako se govori. In 
—- ne boste verjeli — stvari naj 
bi se kalile spet na zdravstvenem 
področju. Saj veste, včasih so 
Celjani radi očitali Velenjčanom 
(no, seveda, saj jim še), da ne iz-
polnjujejo svojih obveznosti do 
modernizacije ne celjske, ampak 
regijske bolnišnice. Zdaj letijo 

nazaj z velenjskih dobrav očitki 
na celjsko polje. 

Seveda je za veliko tega krivo 
ukinjanje doma na Ravnah pri 
Šoštanju. Tamkajšnji delavci 
očitajo celjskemu zdravstvenemu 
centru nekorektnost, nepojasnje-
vanje, nerazumevanje — skrat-
ka bili naj hi krivi, da ta dom 
ukinjajo in bodo morali delavci 
na delo drugam; pa jim tega naj 
ne bi pravilno, pravočasno in 
sploh pojasnili. 

Seveda so se na svoj način v 

to ukinitev bojda vključili tudi 
občinarji — ampak velenjskim 
občinarjem ne gre toliko za dom, 
pa za zaposlene v njem, ampak 
jim gre bolj za ta dom kot ob-
jekt. Takoj so ga namreč pripra-
vljeni prevzeti; objekt seveda. 
Prevzeti, ne pa kupiti. Zdravstve-
ni center pa bi ga rad seveda 
prodal. Ker da če imajo razpola-
galno pravico, lahko zanj tudi 
kaj iztržijo. Ob tem seveda lahko 
upamo, da se ne bodo našli nek-
danji lastniki in še oni uveljavili 
kakšnjo svojo pravico; če bi se to 
zgodilo, bi se lahko lepo smejali 
po tistem starem pravilu: kjer se 
prepirata dva. . . 

Seveda pa ta »nepomemben« 
spor ne sme pomeniti — kar bi 
nekateri spet radi dosegli — 
vzrok za nezdrave odnose med 
Celjem in Titovim Velenjem. Saj 
so menda minili časi, ko bi se šli 
ti dve metropoli boj za nado-
blast: Velenjčani so raje sami 
ustanovili nekaj svojih »regij-
skih« institucij, Celjani pa tako 
in tako nimajo več nikakršne os-
nove, da bi se lahko še ponašali 
s centrom regije; razen če za to 
velja že to, da si več ali manj v 
geometrijskem središču. 

Ob vsem tem bi rekli: glavno, 
da smo zdravi, tako in tako! 

(frk) 

Od tu in tam 

Predkongres 
Podobno kot je Titovo Velenje 

izgubilo boj za pripravo republi-
škega kongresa ZK, so tudi ko-
njiški mladinci (oziroma Rogla) 
izgubili slovenski mladinski kon-
gres. Vendar bodo le ti pripravili 
na Rogli namesto tega regijsko 
mladinsko konferenco, na kateri 
se bodo pripravili na republiški 
kongres. To seveda ne pomeni, 
da bodo tu povsem poenotili sta-
lišča posameznih občinskih mla-
dinskih organizacij, ampak bodo 
nekateri še vedno na kongresu 
nastopali s svojimi. 

Gradijo bazene 
Na celjskem območju kar v 

dveh krajih — oba sta zdaj že 
tudi zdraviliška — gradijo baze-
ne. V Podčetrtku gradijo med ho-
telom Atomske toplice in turisti-
čnim naseljem Atomska vas velik 
kopališki kompleks, kjer bodo 
pokriti in zunanji bazeni ter še 
vrsto drugega. Bazene pa gradijo 
tudi v najmlajšem slovenskem 
zdraviliškem kraju — v Zrečah. 

Tu urejajo seveda tudi terapijo 
in s tem dvema objektoma bodo 
lahko močno popestrili zdravili-
škoturistično ponudbo. V obeh 
krajih upajo, da bodo gradnjo v 
glavnem sklenili do 29. novem-
bra. 

Praznik za jubilej 
V sosednji žalski občini imajo 

navado, da na osrednji slovesno-
sti ob občinskem prazniku tudi 
določijo kraj, kjer bodo osrednje 
slovesnosti prihodnje leto. Letos 
so delegati s ploskanjem potrdili 
predlog občinske konference 
SZDL, naj bo prihodnje letos 
slavje v Braslovčah. Še posebno 
zato, ker tu slavijo prihodnje leto 
1100 letnico kraja, sto let bo do-
polnilo tamkajšnje gasilsko dru-
štvo, so pa v tej krajevni skupno-
sti tudi nasploh zelo aktivni. 
Pred kratkim so tudi izglasovali 
nov samoprispevek. 

( - f k ) 

D o m za 
varstvo odraslih 

Odpovedali 
stavko 

Kot smo že pisali, so v Domu za 
varstvo odraslih v Titovem Vele-
nju zaposleni za ponedeljek, 
17. julija, napovedali stavko. Ra-
zlog ali zahteva — zagotovitev za-
dostnih sredstev za ohranitev ži-
vljenjske ravni oskrbovancev in iz-
boljšanje osebnih dohodkov zapo-
slenih. 

Na zboru delavcev Doma pa so 
v petek, ko so se o težavah pogo-
vorili, stavko preklicali. (mkp) 

Ustanovljen odbor Slovenske demokratične zveze Velenje 

Politični pluralizem in suverenost 
Skromno, brez blišča velike prireditve je 14. junija v knjiž-

nici — Kulturni dom ustanovljen odbor Slovenske demokratične 
zveze. Ni bilo, običajnih za takšne priložnosti, obetavnih nago-
vorov in dolgega seznama pozdravov. Zboru je spregovoril teda-
nji predsednik Izvršilnega odbora S D Z prof. dr. Dimitrij Rupel 
o ustavnih amadmajih, demokraciji, suverenosti slovenske drža-
ve, programu S D Z in aktualni politični situaciji. 

Pomen ustanovitve odbora ni 
v popularnosti ustanavljanja ta-
koimenovanih alternativnih 
zvez, odborov in pododborov. 
Pomen je v potrebi po, vsaj mini-
malnemu, organiziranemu nasto-
pu, kot predpogoju za -*sniči-
tev ciljev in dosego leg isti 

vrednot zapisanih v programu 
SDZ. Kaj pomenijo te vrednote 
za nas, občane in državljane? 
Odgovor je lahko tudi v obliki 
vprašanja: Kaj pomeni za nas 
demokracija? Veliko in nič! Veli-
ko, kadar ima pomen; v sistemu 
zagotovljene najrazličnejše svo-

»NAŠ ČAS«, glasilo Socialistične zveze delovnega ljud-
stva Velenje, izdaja Center za informiranje, propagando in za-
ložništvo Velenje, Cesta Františka Foita 10. 

»NAŠ ČAS« je bil ustanovljen 1. maja 1965; od 1. januar-
ja 1973 je izhajal kot štirinajstdnevnik »Šaleški rudar«, kot 
tednik pa izhaja »NAŠ ČAS« od 1. marca 1973. 

Uredništvo: Stane Vovk (direktor in glavni urednik), Bo-
ris Zakošek (odgovorni urednik), Milena Krstič-Planinc, Bog-
dan Mugerle, Janez Plesnik, Tatjana Podgoršek, Mira Zakošek 
(novinarji). 

Izhaja ob četrtkih. 
Sedež uredništva in uprave: Titovo Velenje, Cesta Franti-

ška Foita 10, telefon (063) 853-451, 856-955, 855-450. Brzoja-
vni naslov: Informativni center Velenje. 
Cena posameznega izvoda je 4.500 dinarjev. Mesečna naročni-
na 17.000 dinarjev, trimesečna naročnina za individualne naro-
čnike 49.000 dinarjev, trimesečna naročnina za tujino 83.000 
dinarjev. 

Žiro račun pri SDK, podružnica Titovo Velenje, številka 
52800-603-38482. 

Grafična priprava, korektura, tisk in odprema: ČGP Ve-
čer, tozd Mariborski tisk Maribor. 

Naročenih rokopisov in fotografij ne vračamo. 
Za »NAŠ ČAS« se po mnenju sekretariata za informira-

nje izvršnega sveta skupščine SR Slovenije, številka 421-1/72 
od 8. februarja 1984 ne plačuje temeljni davek od prometa 
proizvodov. 

boščine slehernega človeka. Nič, 
kadar ima deklerativni pomen, 
ali kadar se daje in jemlje po kri-
terijih dnevne politike, oz. »dozi-
ra« po potrebi za dosego takoi-
menovanih višjih ciljev. V tem je, 
pravzaprav, bistvo trditve, ki 
nedvoumno drži, da ni resnejše 
politične skupine, ki se ne bi 
opredeljevala za demokracijo. 
Težko je razumeti delitev na ka-
pitalistično in socialistično de-
mokracijo. Bolj razumljiva je de-
litev po času, oz. demokracija 
preteklega časa, demokracija se-
danjega časa in z. malo domišljije 
si lahko predstavljamo demokra-
cijo bodočega časa. Sistemi, ki 
zagotavljajo demokracijo pri-
merno času, so objektivno lahko 
različni, vendar s pluralizmom 
interesov kot skupnim elemen-
tom. Kako ta pluralizem zagoto-
viti, še posebej politični plurali-
zem, je vprašanje v okviru kate-
rega se je pri nas, danes, razvil 
cel spekter filozofij. Najmanj kar 
je, je naivno trditi, d a j e politični 
pluralizem zagotovljen skozi 
oblike dela Zveze komunistov. 
Pri tem se misli na družbeno po-
litične organizacije, ki so resni-
čno organizirane oblike dela 
Zveze komunistov. Za takšno tr-
ditev je na voljo precej argumen-
tov, od skupnega programa do 
kadrovske politike. 

SDZ je ponudila realen odgo-
vor na takšno vprašanje in sicer: 
politični pluralizem v sistemu 
parlamentarne demokracije. 
Takšna opredelitev je izzvala do-
kaj ostre reakcije, ker je, namer-
no ali ne, pojmovana kot več-
strankarski sistem kapitalistične-
ga tipa 19. stoletja. Že zaradi sa-
mega časa nam takšen sistem ne 
more biti blizu, želimo si pa 
vrednot, ki so zagotovljene in se 
zagotavljajo skozi današnji si-

stem meščanske demokracije za-
hodne Evrope. Iluzija bi bila tr-
diti, da je sistem parlamentarne 
demokracije idealen sistem, je pa 
sistem, ki danes v svetu funkcio-
nira in v katerem je dosežena 
najvišja stopnja demokracije. 

Zahteva po suverenosti slo-
venske države, ki je tudi ena od 
zelo pomembnih postavk v pro-
gramu SDZ in Majniški deklara-
ciji 89, ni zaradi tega, da bi se 
pripravil teren nacionalizmu in 
separatizmu, ali da bi se diskvali-
ficirale manjšine in narodnosti, 
ki žive na tem ozemlju, kot nam 
se to hoče pripisati. Vzpostavitev 
suverenosti slovenske države je 
nujna in prioritetna, glede na 
razvoj dogodkov v Jugoslaviji, 
brez težnje, da bi jih dramatizira-
li, ker drugače ne vidimo prakti-
čne možnosti eventuelno uresni-
čiti predlagane ustavne določbe 
o samoopredelitvi s pravico do 
odcepitve. Drugač e rečeno, če 
uporabimo in malce prilagodimo 
dobro nam znan slogan iz prete-
klosti: Delajmo, kot, da bi večno 
živeli skupaj, organizirajmo in 
institucionalizirajmo se tako, 
kot, da bi se že jutri odcepili! 
Teh nekaj misli v tem prispevku j 
ele del zapisanih hotenj SDZ, a 
so že zadosten razlog za obstoj in 
delovanje Zveze in odborov. Pro-
gram je, pravzaprav, bistveno ob-
širnejši, konkretiziran skozi po-
samezna področja kot so gospo-
darstvo, kmetijstvo, varstvo oko-
lja, naselitvena in stanovanjska 
politika, javne službe, zdravstvo, 
šolstvo, raziskovalna dejavnost, 
kultura, socialna politika in do-
movinska obramba. Nekaj več o 
tem, prenešeno v lokalne razme-
re, drugoč ob podobni priložno-
sti. 

Izvršilni odbor 

Emona ekspres 

Vrocica 
turističnih 
dni 
Piše: VINKO VASLE 

Prav imajo tisti, ki trdijo, da 
nam malenkosti krasijo življe-
nje! Zadnjič sem se po dolgo-
trajnem samoizpraševanju 
odločil, da si privoščim delček 
ljubljanske gostinsko-turistične 
ponudbe in sem se z manjšo 
družbo odpravil pred naš Ma-
gistrat, kjer je baje daleč nao-
krog znana dobra kuhinja. Ne 
mislim tisto v, ampak pred Ma-
gistratom, da ne bi bila mati 
županja užaljena — poleg tega 
pa se na mestno politično kuhi-
njo slabo spoznam, poznam le 
njene rezultate: popolnoma 
zmešan ljubljanski promet, 
krampanja ulic na višku turisti-
čne sezone in vedno bolj ones-
nažen zrak. 

Torej, sedimo tako pred lo-
kalom in čakamo na dragocene 
dobrote. Ljudi, ki so počenjali 
isto, ni bilo niti za slab gostilni-
ški pretep, kaj šele za kakšno 
bolj divjaško akcijo. In vsi so 
bili že postreženi. Dokaj hitro 
je natakarica sprejela naše na-
ročilo, nam prisegla, da bo vse 
potekalo zelo hitro — in seve-
da ni. Kajti medtem seje za sen 
sednjo mizo spravila druščinal 
veselih tujcev, ki jim pravima 
turisti in medtem, ko so oni že 
popili dve steklenici, mi še ra-
denske nismo dobili in ko sp 
oni že drugič jedli, je nas še kar 
davila žeja. A Slovenci smo 
znani po vztrajnosti in tako 
smo tudi mi čakali trenutek, ko 
bomo naročeno dobili na mizo. 

Enkrat smo si predrznili nata-
karico celo poklicati, pa nas 
očitno ni hotela slišati, ker seje 
pogovarjala samo še v polom-
ljeni nemščini (a la: lublanski 
šnicel, ja, gut!) in tudi drugače 
ni bila ravno Slovenka. Tudi 
kakšnih deset novih domorod-
cev je v sončni pripeki zaman 
čakalo odrešitve. Ko je končno 
nekdo v naši družbi postal zo-
pern in je stopil k tovarišici na-
takarici ter ji ostro povedal, da 
je to razisem in aparthajd, je ta 
samo skomignila z rameni in 
rekla: »Ja, to so vendar tuji tu-
risti, a ne! Pa še z devizami pla-
čajo.« In je kolega raje odne-
hal, ker je natanko vedel, da 
smo — barabe — nameravali 
plačati z navadnimi dinarji, ki 
jim je cena medtem, ko smo ča-
kali, že tako in tako spet drasti-
čno padla. Potem je še bolj ne-
sramna kolegica stopila k tej 
isti tovarišici, potegnila iz de-
narnice enega titota, ji ga stis-
nila v roke, rekla »Hvala« in se 
obrnila. Potem smo odšli in me 
je v hipu minila slaba vest, ker 
sem vedel, da bi v primeru, če 
bi se nas usmilili, tamkaj tako 
in tako pustili eno povprečno 
delavsko plačo. Tako še zdaj 
ne vem, kakšna je kuhinja pred 
Magistratom, vem pa, d a j e lju-
bljanski mestni turizem tujsko 
usmerjen. In ker v mesto kak-
šen tujec zaide le po pomoti, je 
menda že prav, da se mečemo 
po tleh, ko ga zagledamo in 
smo šokirani, kot da vidimo 
Marsovce. 

Včasih je bil običaj, da je bi-
la Ljubljana julija in avgusta 
prazna in zapuščena, ker so 
meščani drveli na dopuste. Le-
tos pa še bolj kot lani zelo očit-
no dopustujejo po lastnih bal-
konih in terasah in zadnjič se 
je nek cepec s celo familijo 
spravil kar v Tivoli, kjer je po-
stavil šotor in so se delali, kot 

da so v kakšnem finem obmor-
skem letovišču. Seveda jih je 
oblast pregnala, pa naj so še ta-
ko moledovali in prisegali, da 
si kaj drugega letos in v pri-
hodnje ne bodo mogli privošči-
ti. Laž, vam pravim, čista laž! 
Obiskal sem nekaj turističnih 
agencij in prisegam, da so vsi 
aranžmaji — vključno s Hava-
ji, španskimi letovišči, Ciprom 
in Indijo — popolnoma raz-
prodani. Je pa kriza povpraše-
vanja po našem morju, so mi 
povedali, kamor je nekoč hodi-
lo našo združeno delo, zdaj pa 
ne več — pa ne zaradi cvetenja 
morja . . . V eni od poslovalnic 
pa so mi prijazno ponudili šti-
rinajstdnevni aranžma za Ki-
tajsko, na katerega so zaradi 
tankovskih dogodkov v Pekin-
gu urezali dvajsetodstotni po-
pust. »Pa tveganje je na vaši 
strani,« je bila prijazna turisti-
čna delavka. Zahvalil sem se ji 
za prijazno obvestilo in ji pove-
dal, da bi potemtakem raje ce-
nejšo varianto na Kosovo, pa 
je rekla, da tjakaj organiziranih 
turističnih popotovanj ne orga-
nizirajo, ker so le-ta v pristoj-
nosti beograjskega Genexa. Ta 
jih je pa ukinil že pred dvema 
letoma, ker med Slovenci za 
Kosovo ni bilo nikakršnega za-
nimanja. In kako bi le bilo, ko 
pa imamo kontrarevolucijo in 
separatiste kar lepo doma, kaj 
bi jih potlej hodili gledat še na 
Kosovo. Pa tudi vse bolj kaže, 
da med Slovenijo in Kosovim 
ni več kakšne bistvene razlike 
— vsaj po člankih v beograj-
skem tisku sodeč ne! 

Potem sem se spomnil tiste 
od Ribje čorbe »U slučaju gra-
danskog rata letite avionima 
Jata« in sem stopil še v njihovo 
poslovalnico, ker me je zani-
malo, če bi me spravili na kak-
šen avion do Dubrovnika. So 
rekli, da po zadnji podražitvi 
sploh ni več takšnega navala in 
da je kakšnih trideset odsto-
tkov prijavljenih odpovedalo 
njihove usluge na tej liniji in 
da lahko v Dubrovnik skočim 
kadarkoli želim. Celo zelo ve-
seli da bodo — in verjel sem 
jim. A kar je zame najbolj bi-
stveno — niti ena od naših turi-
stičnih organizacij v Ljubljani 
ni pripravila kakšnega krajšega 
izleta v Pariz na proslavo 
200-letnice francoske revoluci-
je, ki je — kot veste — iznašla 
tisto geslo o svobodi, bratstvu 
in enakosti. Mogoče pa je kje 
kdo, ki bi želel pridobitve te re-
volucije videti od blizu, sem 
pokaral naše turistične agenci-
je, pa so me povsod samo de-
belo gledali, kot da nisem čisto 
pri sebi. Očitno je za nas Jugo-
slovane popolnoma dovolj, če 
si je obletnico in pridobitve 
ogledal naš predsednik Drno-
všek, ki je pred poletom v Pariz 
v znamenje zmagovite revoluci-
je v Franciji iz izolacije zauka-
zal spustiti še zadnjih trideset 
Albancev. 

Sicer pa, ljubljanski tujski 
turizem napreduje! Pred dnevi 
sem v Šiški srečal tri zbegane 
Angleže, ki se jim je na obrazih 
videlo, da so turisti. »No, kako 
se počutite pri nas?« sem jih 
pobaral. »Grozno!« so mi od-
govorili. »Izgubili smo se na-
mreč — ta hip bi morali biti na 
Dunaju.« Še sreča, da kakšen 
tujec v naše mesto pade po po-
moti . . . 

Velenjski mladinci 
se pripravljajo na kongres 

Od 3. do 5. novembra letos bo v Portorožu potekal kongres 
Zveze socialistične mladine Slovenije. Priprave nanj so se že za-
čele. 

Tako so se nanj pričeli pri-
pravljati tudi velenjski mla-
dinci. Predsedstvo Občinske 
konference ZSMS Velenje je 
imenovalo komisijo, ki bo 
obravnavala in pregledala 
gradivo za mladinski kon-
gres, dala nanj morebitne pri-

pombe in ga nato tudi razlo-
žila mladim v osnovnih orga-
nizacijah. Ti imajo že sedaj 
možnost dvigniti gradivo na 
občinski konferenci, ga pre-
gledati in tudi podati svoje 
pripombe nanj. 

Matjaž Čemovšek 
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Na svidenje turizmu — 
v tretjem tisočletju 

Ob obisku predstavnikov 
Izvršnega sveta SRS v občini 
Mozirje so bile spet izrečene 
kritične besede o turizmu v 
Zgornji Savinjski dolini. Ali 
upravičeno? 

Pa popotujmo malo v prete-
klost. Na turistični konferenci v 
Mozirju leta 1957 so omenili, da 
je Solčava sprejemala tujce že 
pred 100 leti. O tem govori stara 
vpisna knjiga iz leta 1862. (Glej 
članek Tineta Orla v Planinskem 
vestniku 9/1957.) V Logarski do-
lini so bili pred 2. svetovno voj-
no štirje večji hoteli, ena velika 
depandansa, dve manjši planin-
ski postojanki, vsega skupaj 240 
postelj. Med vojno s strani Nem-
cev vse požgano, do leta 1957 
obnovljen pravzaprav le en sam 
objekt. Sedaj pa smo po kapaci-
tetah približno tam, kjer smo bili 
leta 1944. Seveda pa se je v skla-
du z možnostmi, kot potrebami 

časa znatno izboljšala njihova 
urejenost in funkcionalnost. To 
dokazujeta tudi zadnje zgrajena 
objekta Cinkarne in Kovinoteh-
ne. 

Podatki o turizmu v Sloveniji 
leta 1988 ne dajejo preveč rožna-
te slike. Tako je bilo tega leta v 
primerjavi s preteklim okoli 
2,6% manj! nočitev in okoli 
0,4 % manj gostov. Optimum v 
zadnjih petih letih je dosežen le-
ta 1986. V občini Mozirje je lani 
evidentirano 12.416 prihodov go-
stov (v SRS nad 2,7 milijona) in 
34.486 prenočitev (v SRS nad 8,8 
milijona.) To ne predstavlja niti 
pol procenta in pove, da glavni 
turistični in promenti tokovi vo-
dijo drugam. 

Turizem lahko da več, če iz-
boljšamo sedanji izkoristek ka-
pacitet, ali če vanj več vložimo, 
ali če napreduje kupna moč go-
spodarstva oziroma prebivalstva. 

Slednja zadnja leta žal rapidno 
pada. 

Postavlja se tudi vprašanje, ali 
je koncept turizma v Zgornji Sa-
vinjski dolini in še posebno Lo-
garski dolini dovolj jasen in rea-
len, ljudem razumljiv in zadosti 
mikaven, ali pa celo protisloven? 

Ker bi želel biti obenem neke vr-
ste naravni rezervat miru in lepo-
te, zatočišče za čolnarje, lovce, ri-
biče, planince, alpiniste, ki se gi-
bajo v nedotaknjeni prirodi, ali 
pa kar najbolj odprt in komerci-
alno izkoriščen za oddiha, spro-
stitve in razvedrila željne trume 
gostov, ki naj prinesejo kupe de-
narja. 

Osebno menim, da je dovolj 
prostora in možnosti za ene in 
druge. Ob številnih naravnih in 
kulturnih danostih in predno-
stih, že zgrajenih objektih in ute-
čenih prireditvah, je predvsem 
potrebno izboljšati informativno 
in propagandno službo, boljše iz-
koristiti številne družbene objek-
te, razširiti izvenpenzionsko po-
trošnjo, zaposlovati predvsem 
domače kadre, investitorje pa 
pritegniti tudi izven celjske regi-
je. Poskrbeti je tudi za razne 
drobne izboljšave, ki ne zahteva-
jo velikih sredstev. Tako danes 
turist na spodnji postaji nihalke 

zaželel srečno vožnjo. Na četr-
tkovem slavju je spregovoril in 
člane Z Š A M pozdravil tudi 
podpredsednik O K S Z D L Vele-
nje Todor Dmitrovič. Praznova-
nje je popestril pevski zbor 
Z Š A M , dekleta pa so slavljen-
cem pripela nageljne. B. M. 

Proslavili stanovski praznik 
Člani združenja šoferjev 

in avtomehanikov občine Ve-
lemje so prejšnji četrtek pro-
slavil i svoj stanovski praz-
nilk, 13. julij — dan šoferjev 
in avtomehanikov. Slavijo ga 
od1 leta 1953 dalje v spomin 
na ta danle ta 1943, ko so v 
bitki za Žužemberk sodelo-
vale tudi motorizirane enote. 

V Titovem Velenju so praznik 

proslavili s parado uniformira-
nih članov ZŠAM. Zatem je 
svojim stanovskim kolegom 
spregovoril predsednik ZŠAM 
Stane Čas. V kratkem nagovoru 
je spregovoril o prispevku moto-
riziranih enot v boju proti so-
vražniku. Seveda imajo šoferji 
in avtomehaniki tudi danes po-
membno in odgovorno delo v 
vsakdanjem življenju, je še de-
jal. Na kraju je vsem šoferjem 

do 11. ure dopoldne ne more za-
praviti niti dinarja, večja skupina 
pa lahko sede le na tla. Sredi 
gozdov premorejo kar dve klopi. 
Nasprotno pa v gostilni Selišnik 
v Lučah celo pri kavi servirajo 
prtiček. Drobna pozornost, ki si 
jo gost zapomni. Sicer pa ima v 
turizmu po pregovoru vedno 
prav gost in ne obratno. 

Resen proučevalec razvoja tu-
rizma v občini Mozirje bi moral 
poznati tudi iskren odgovor na 
vprašanje, zakaj doslej v Logarski 
dolini niso vlagala podjetja z izje-
mo Elektrokovine Maribor, Izle-
tnika Celje, Cinkarne, Kovinoteh-
ne Celje in Kompasa? Ali jih je 
kdo k temu koraku povabil, pre-
pričeval ali menil, da se bodo zanj 
zainteresirali kar sami? Zakaj so 
doslej propadli poskusi tesnejših 
povezav gostincev in trgovcev v ob-
čini. Kdo ima glarne »zasluge«, 
da so zamrle govorice o izgradnji 
turistične vasi v Mozirju? Kanin-
ska vas v Bovcu, naselja na Rogli 
in Kopah pa se razvijajo. 

Prometni položaj bi delno iz-
boljšala rekonstruirana cesta 
Mubno ob Savinji —Luče, dalje 
Črna na Koroškem—Podolše-
va—Solčava oziroma Logarska 
dolina in cesta Logarska dolina 
— Pavličevo sedlo, o kateri se 
govori že najmanj dve desetletji. 

Ker se bližamo tretjemu tisoč-
letju še drobna pobuda: prome-
tni položaj GSD in še posebej 
Logarske lahko bistveno spreme-
ni le predor pod Planjavo, ki bi 
jo približal Kamniku, letališču 
Brnik in Ljubljani, od koder lah-
ko pričakujemo daleč največ obi-
skovalcev. Sedaj precej zaprto 
dolino je v prihodnje s tehniko 
in financami bolj povezati s sve-
tom. Drobna pobuda — krepek 
zalogaj — v razmislek tej in pri-
hodnjim generacijam. 

Miroslav Žoln i r 

Promet vse bolj zapletamo 
Ugotovitev, da v Titovem 

Velenju ne znamo prometno 
načrtovati, ni nova, pravza-
prav tudi ne dejstvo, da stva-
ri na tem področju vse bolj 
zapletamo. Vsaka nova reši-
tev, ki naj bi odpravila črno 
prometno točko, skoraj pra-
viloma pomeni novo promet-
no nevarnost, vnaša nezado-
voljstvo med krajane in voz-
nike. Vse pa tudi kaže, da se 

Pod prho 
nekateri tudi v teh gospodar-
sko in ekonomsko težkih ča-
sih še vedno lahko igrajo z 
denarjem. Dogaja se nam 
celo to, da kar v praksi pre-
izkusimo kakšno prometno 
rešitev, ko pa ugotovimo, da 
je slaba, jo odstranimo. 

Govorjenje na pamet, 
pač nikamor ne vodi, zato 
je prav, da navedem ob tej 
trditvi kakšen konkreten 
primer. Zelo tipičen: izvoz 
iz krajevne skupnosti Ed-
varda Kardelja na Šaleško 
cesto. No strošek te preiz-
kušnje najbrž ni bil hudo 
pretiran, prav majhen pa 
tudi ne. 

Ampak nekateri bi si zdaj 
radi privoščili mnogo večje-
ga. Ugotovili so namreč, da 
prometna rešitev nove sose-
ske Šalek ni ustrezna, Z njo 
so med drugim dosegli, da 
so se krajani krajevne skup-
nosti Šmartno razdelili na 

ulične odbore in kot vse ka-
že, bodo slej ko prej med 
sabo tako hudo sprti, da 
bodo le še stežka delali v 
isti krajevni skupnosti. Pro-
metna rešitev, ki je sprejem-
ljiva za en ulični odbor ni 
za drugega . . . In kaj so to-
rej predlagali? Celoten pro-
met iz nove soseske naj bi 
speljali po razširjenih eno-
smernih cestah (Efenkovi 
in Bratov Mravljakov). To-
rej je bila nova cesta, kar 
spomnimo se, koliko razpr-
tij je povzročila, čisto od-
več. 

Na srečo, so bili na izvrš-
nem svetu ob obravnati 
takšnega predloga dovolj 
prisebni in se z njim niso 
strinjali. Predlagali so, da 
se trenutni prometni pro-
blemi v Šmartnem rešijo s 
prestavitvijo zapore na 
Efenkovi cesti preko križiš-
ča. Efenkovo cesto in Bra-
tov Mravljakov naj bi pove-
zali, ju spremenili v eno-
smernici, vendar izključno 
za potrebe tamkajšnjih pre-
bivalcev. 

Tudi ob tem predlogu pa 
se pojavlja dilema (nanjo 
so že večkrat opozorili sta-
novalci ulice Bratov Mrav-
ljakov), ob povečanem pro-
metu, bodo imeli tisti, ki 
imajo hiše ob Paki, izredne 
težave, saj imajo izhode iz 
garaž z velikim naklonom 
in naravnost na cesto. 

Mira Zakošek 

Socialna varnost občanov letos 

Strožja merila, več upravičencev 
Tema socialna varnost občanov Šaleške doline v prvih letošnjih še-

stih mesecih za dopustniške dni resda ni najprimernejša. Žal, pa je ob 
vsakdanjih podražitvah, inflaciji, nenehno prisotna in odmisliti je ne 
more še tako drago letovanje. 

Socialno varnost si zagota-
vlja vsak sam z osebnim do-
hodkom. Iz minulega dela so 
to pokojnine, nadomestila. 
Tisti, ki pa ne dosegajo dogo-
vorjene ravni, jim pomaga 

Občinska konferenca SZDL 

Podpisovanje Temeljne listine Slovenije 
Da bi omogočili podpis Temeljne listine Slovenije 

1989 vsem občanom, ponovno objavljamo besedilo listine, 
ki ga podpisanega lahko pošljete na OK SZDL Velenje, 
Prešernova 1. ali pa ga prinesete kar osebno. Podpisova-

nje sicer še vedno poteka v organizaciji organov in organi-
zacij KS in po ozdih in na sedežu OK SZDL Velenje vsak 
dan od 7. do 13. ure. 

Temeljna listina 
Slovenije 1989 
Slovenci, Italijani, Madžari in drugi državljani Socialisti-
čne republike Slovenije, podpisniki te listine, izjavljamo 
in sporočamo, da: 

1. H o č e m o živeti v demokratični državi suverenega sloven-
skega naroda in vseh državljanov Slovenije, utemeljeni na 
človekovih pravicah in državljanskih svoboščinah. V njej si 
zagotovimo: vladavino dela, prava in samostojnost civilne 
družbe; svobodno združevanje in politični pluralizem; de-
mokratične volitve; enakopravnost vseh manjšin; svobodo 
vseh oblik z naravnimi omejitvami uravnovešenega gospo-
darskega razvoja; povezanost z Evropo in s svetom. 

2. Žrveli bomo samo v taki Jugoslaviji, v kateri bo zagotovlje-
na! suverenost ter trajna in neodtujljiva pravica do samoo-
dločbe narodov, enakopravnost vseh narodnosti in manj-
šim, ki bo spoštovala in varovala različnost vseh, kjer bomo 
življenjsko pomembne skupne zadeve urejali po načelu so-
glasja, in samo v takem samoupravnem socializmu, kjer 
b o d o zahteve te listine v celoti upoštevane. 

3. Ntočemo živeti v takšni državni skupnosti, kjer ni zagoto-
v l jeno spoštovanje ustave in zakonov in s tem človekovih 
in narodnostnih pravic, kjer bi bili podvrženi političnemu 
mconopolu ali nacionalni nadvladi, gospodarskemu izkoriš-

čanju ali drugim vsiljenim oblikam političnega, gospodar-
skega in kulturnega življenja. 

S svojimi podpisi se predlagatelji in podpisniki te listine zavezujemo, da 
bomo vztrajali pri njenih načelih. Obvezujemo vse v Socialistični repu-
bliki Sloveniji, ki jim je podeljena legalna moč, da pri ustavnih refor-
mah ter pri vsem političnem delovanju v Sloveniji in v SFR Jugoslaviji 
uveljavijo to skupno ljudsko voljo. 

RK SZDL SLOVENIJE 

Podpišete pa lahko tudi Majniško deklaracijo in jo pošljete ene-
mu izmed uradnih podpisnikov: 

Majniška deklaracija 
Nesporazumi, provokacije in tudi odkrite sovražnosti, ki jih danes doživljajo 

Slovenci v Jugoslaviji, nas prepričujejo o prelomnosti sedanjega zgodovinskega 
trenutka in nas obvezujejo, da v jasni obliki izrečemo svojo voljo, iz katere 

sledijo v prihodnosti Podpisniki te listine izjavljamo in sporočamo 
1. 

da hočemo živeti v suvereni državi slovenskega naroda: 
2. 

kot suverena država bomo samostojno odločali o povezavah z južnoslovanskimi 
in drugimi narodi v okviru prenovljene Evrope: 

3. 
glede na zgodovinska prizadevanja slovenskega naroda za politično samostojnost 

je slovenska država utemeljena le na: 
— spoštovanju človekovih pravic in svoboščin. 
— demokraciji, ki vključuje politični pluralizem, 

— družbeni ureditvi, ki bo zagotavljala duhovno in gmotno blaginjo v skladu z 
naravnimi danostmi in v skladu s človeškimi zmožnostmi državljanov Slovenije. 

Društvo slovenskih pisateljev. Društvo slovenskih -skladateljev, SDZ, SDZS, 
SKSG, SKZ, UK ZSMS Ljubljana, Zveza slovenske kmečke mladine. 
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pri tem družba s sistemom 
socialnovarstvenih pomoči, 
seveda tisti, ki so do slednjih 
upravičeni. 

V letošnjih šestih mesecih 
se je število prejemnikov na-
domestil za čas bolezni in po-
rodniškega dopusta zmanjša-
lo v primerjavi z letom prej. 
Mnogo manj je razveseljiv 
podatek, da od 5697 upoko-
jencev jih prejema varstveni 
dodatek 922. Letos so se po-
kojnine povečale že trikrat in 
tako znaša najvišja pokojni-
na 5 milijonov 840 tisoč di-
narjev, poprečna starostna 
okrog milijon 800 tisoč, dru-
žinska pa je za 300 tisoč di-
narjev manjša. 

Eden od kazalcev, ki priča-
jo o tem, kakšna je socialna 
varnost občanov, so družbe-
nodenarne pomoči. Spre-
membe samoupravnega spo-
razuma o slednjih, stopile so 
v veljavo 1. maja letos, so pri-
nesle poleg strožjih meril za 
pridobitev pravice tudi večjo 
vlogo Centrom za socialno 
delo. Kot poudarjajo pri 
skupnosti socialnega skrb-
stva, bodo te v občini letos 
usklajevali tekoče, kar lani 
zaradi denarnih težav niso, in 
tako kolikortoliko ohranjali 
njihovo realno vrednost. 
Med pomočmi pa že nekaj 
let močno prednjačijo druž-
beno denarne pomoči otro-
kom. To je prejemalo kar 
1356 družin oziroma 3099 
otrok. 

Delno nadomestitev stana-
rine je lani uveljavilo 463 ob-
čanov, maja letos že 481. Po-
leg stanarin prihajajo vse 
bolj v ospredje tudi težave 
občanov pri plačevanju po-
ložnic za elektriko, ogrevanje 
in druge komunalne storitve. 

Število tistih, ki prejemajo 
stalno družbeno denarno po-
moč, se v letošnji prvi polovi-
ci leta ni bistveno povečalo. 
Prav nasprotni pa so kazalci 
pri prejemnikih začasnih po-
moči. Družbenodenarna po-
moč edini vir, na katero se 
naravnavajo ostale pomoči, 
znaša od 1. julija milijon 110 
tisoč dinarjev. 

Tudi na področju zaposlo-

vanja razmere niso ničkaj 
spodbudne. Prejemnikov šti-
pendij je bilo v letošnjih še-
stih mesecih kar za 19 odsto-
tkov več kot v enakem lan-
skem obdobju, vse težje so 
rešljiva vprašanja z zaposlit-
vijo. Združeno delo naše ob-
čine zapira vrata novim de-
lavcem, tudi mlajšim in izo-
braženim kadrom, ob po-
manjkanju delovnih mest na-
rašča število brezposelnih, 
pojavljajo se ekonomski in 
tehnološki viški. Mladi težko 
opravijo pripravništvo, da 
posebej ne omenjamo, kako 
doživljajo vsakršen dvig cen 
težje zaposljivi in invalidne 
osebe. Število podeljenih so-
cialno varstvenih pomoči, ki 
jih daje skupnost za zaposlo-
vanje, je bilo že v letošnjih 
petih mesecih takšno kot v 
celem lanskem letu. Več kot 
nujno je zato treba v občini 
poskrbeti za invalidne osebe 
in tiste mlade, ki so brez za-
poslitve in nimajo nobenega 
vira dohodka za preživljanje. 
Če tega ne, jim je treba zago-
tavljati vsaj ustrezno social-
no varnost. 

Čeprav slednja v naši občini ni 
slabša kot v ostalih slovenskih 
občinah, si ne smemo zapirati 
oči pred dejstvi, da kakovost ži-
vljenja strmo pada, in da je vsak 
dan siromašnejše. Na globalno 
vprašanje, kaj in kako na po-
dročju socialne politike v pri-
hodnje, je odgovor znan: zagota-
vljanje takšne proizvodnje, ki bo 
omogočila reprodukcijo delovne 
sile oziroma bo osebni dohodek 
delavcu zagotavljal socialno var-
nost. To je med drugim tudi ena 
od usmeritev, zapisana v progra-
mu Q. Poleg težnje po ohranja-
nju realne vrednosti družbenode-
narnih pomoči, bomo v občini 
gotovo morali tem odmeriti v 
skupni porabi večji delež. Ob 
produktivnem zaposlovanju mla-
dih izobraženih delavcev in za-
gotavljanju sredstev za tiste, ki se 
bodo občasno pojavili na trgu 
delovne sile, pa nas čaka kar ne-
kaj dela tudi na tem področju. 

Sicer pa razmišljanja o 
tem, da bi morali v celoti 
spremeniti zakonodajo siste-
ma socialne varnosti, niso od 
včeraj. Skrajni čas je že, da to 
področje ureja en sistemski 
zakon, zagotavljala naj bi jo 
ena interesna skupnost, ra-
ven socialne varnosti družine 
ali posameznika pa prav tako 
le ena oblika pomoči. 



Dopust, naš 
vsakdanji 

Kako preživeti dopust v današ-
njem času, je vprašanje, ki ga v 
delovnih organizacijah Gorenja v 
Titovem Velenju rešujejo na razli-
čne možne načine. 

Lastne počitniške zmogljivosti 
so počitniške prikolice, ki so jih 
postavili v avtocampu Straško v 
Novalji na otoku Pagu. Imajo 
apartmaja na Treh kraljih na Po-
horju. Nadalje so delavci Gorenja 
lahko izbiraji med sobami poči-
tniškega doma Gorenja Fecro v 
Malem Lošinju in Gorenja Tiki v 
Bašaniji pri Savudriji in Kranjski 
gori. Na voljo so bile tudi prikoli-
ce občinskega sindikalnega sveta. 
Seveda pa so možnosti izbire naj-
večje pri najetju počitniških zmo-
gljivosti turističnih organizacij 
Kompas, Slovenijaturist, Monte-
negroexpress. 

Omeniti velja še najetje zaseb-
nih sob v Biogradu s posredova-
njem Merxa iz Radelj in letova-
nje celjskega Popotnika v Ma-
karski. Po dosedanjih podatkih 
bo letos organizirano preko od-
delka za delavski turizem v Go-
renju letovalo okrog 600 družin 
delavcev Gorenja. To pa je znat-
no več od pričakovanj. 

VIZ Velenje in Center srednjih šol 

Za obnovo in naložbe ni 
Že skorajda mesec dni bo minilo od takrat, ko so se za na-

šimi bistrimi glavami zaprla šolska vrata. Vrvež iz šolskih klopi 
je napolnil ulice, bazene, prostore pred stanovanjskimi bloki, 
otroška igrišča. No, v prostranih šolskih hodnikih in učilnicah 
pa sedaj »kalijo« mir čistilke, pleskarji, vzdrževalci, — 

Za učence so na osnovnih 
šolah velenjske občine v po-
čitniških dneh pripravili ma-
lo aktivnosti, saj naj bi za pe-
strost v tem času poskrbeli 
klubi, društva, občinska zve-
za društev prijateljev mladi-
ne, zveza telesnokulturnih or-
ganizacij naše občine in še 
kdo. Pedagoški delavci naj bi 
v teh dejavnostih sodelovali 
kot mentorji. Tako so se med 
drugim vsi, ki so to želeli, 
vključili med tabornike v 
Ribnem, se pridružili udele-
žencem planinskega tabora v 
Logarski dolini, likovniki li-

kovni koloniji in tečaju an-
gleškega jezika za učence 5. 
in 6. razreda na osnovni šoli 
Mihe Pintarja Toleda v 
Titovem Velenju. Slednji dve 
dejavnosti je pripravila De-
lavska univerza. Na nekate-
rih šolah pa nadaljujejo delo 
le računalniški krožki. 

Skrb za prijetne počitnice 
na velenjskem vzgojno-izo-
braževalnem zavodu kar ne-
kako potiskajo ob stran dru-
ge skrbi — kje in kako prido-
biti denar za najnujnejša 
vzdrževalna in obnovitvena 

denarja 
dela sploh na nekoliko starej-
ših šolskih zgradbah, kaj šele 
za kakšne naložbe. Kot pra-
vijo na Vizu, jim zaradi inter-
ventne zakonodaje in zaple-
tov okrog povišanja prispe-
vne stopnje grozi ob polletju 
izguba. To pa pomeni, da de-
narja za kakršnakoli vlaganja 
ni. Temeljite obnove bi bila 
med šolami najbolj potrebna 
podružnična šola v Belih vo-
dah, kjer bodo kar težko 
učencem in učiteljem zagoto-
vili v prihodnjem šolskem le-
tu kolikortoliko normalne 
delovne pogoje. Da se ne bo-
do tokrat uvrstili med dobre 
gospodarje, pravijo, niso sa-
mi krivi. 

Učenci, ki bodo I. septem-
bra sedli nazaj v šolske klopi, 
bodo ob vstopu v šolo videli 

bore malo novega. Radi bi se 
sicer pohvalili s pričetkom iz-
gradnje telovadnice k sedmi 
osnovni šoli, zamenjanimi 
okni in drugim stavbnim po-
hištvom na posameznih šo-
lah, . . . Toda, namesto vsega 
tega bodo opazili le preple-
skane stene, popravljene mi-
ze, klopi, stole. 

Na Centru srednjih šol v 
Titovem Velenju se ne godi prav 
nič drugače. Večina učiteljev 
centra je na zasluženem dopustu, 
v zbornici in še nekaterih drugih 
prostorih pa se nekateri mnogo 
trudijo s pripravo analize o učin-
kovitosti vzgojno-izobraževalne-
ga dela v preteklem šolskem letu. 
Pred njimi pa je še izdelava de-
lovnega načrta za leto 1989/90. 
Dokaj zahtevno delo je tudi izde-
lava urnika za okrog 70 oddel-
kov, za izvajanje pouka v treh 
stavbah — v dopoldanski in po-
poldanski izmeni. Ob veliki 
obremenitvi učiteljev je treba 
omeniti še kadrovske težave za 
nekatere strokovne predmete. 

Poleg sestave urnika in reševa-
nja težav za nemoteno izvajanje 
pouka v prihodnjem šolskem le-
tu na Centru srednjih šol v 
Titovem Velenju v teh počitni-
ških dneh prav tako opravljajo 
še najnujnejša vzdrževalna dela. 
Kaj pa počnejo dijaki? Večina se 
je vključila v počitniško delo, ki 
ga zanje organizirajo štipenditor-
ji, nekateri se bodo pridružili 
udeležencem raziskovalnega ta-
bora v drugi polovici meseca av-
gusta v Zavodnjah, nekaj aktiv-
nosti pa so pripravili še taborni-
ki. 

Delavci in učenci Centra sred-
njih šol Titovo Velenje so med 
drugim v delovni program zapi-
sali še dve naložbi — izgradnjo 
laboratorijskih učilnic za izvaja-
nje praktičnega pouka v strojni 
in elektrotehniški usmeritvi in 
nadzidavo družboslovne šole. 
Dokumentacijo naj bi pripravili 
še letos, denar zanju pa naj bi 
prispevalo združeno delo naše 
občine ter izobraževalna skup-
nost, nekaj pa bodo primaknili 
še lastnih sredstev. (Up) 

Sklad za ustanavljanje novih podjetij 

Pomoč podjetnikom 
Podjetništvo je na pohodu. Zal pa ravno tisti, ki imajo največ idej 

in znanja, nimajo denarja, da bi začeli. Prav zato predlagata izvršna 
sveta skupščin občin Velenje in Mozirje oblikovanje sklada za ustanovi-
tev novih podjetij. S pomočjo sredstev, ki bi jih zbrali v njem naj bi po-
spešili ustanavljanje novih podjetij, katerih investicijski programi bi te-
meljili na mešanem kapitalu,-izvozni naravnanosti, odpiranju novih de-
lovnih mest. 

Nova zakona o podjetjih in tu-
jih vlaganjih namreč omogočata 
oblikovanje mešanih in zasebnih 
podjetij ter dajeta večje možnosti 
manjšim organizacijam, kjer je 
mogoče uspešneje izkoristiti zna-
nje in inovativnost. Nosilci takš-
nega podjetniškega razmišljanja 

in novih idej so najpogosteje 
mladi strokovnjaki brez finan-
čnih sredstev. S temi sredstvi bi 
jim lahko omogočili oblikovanje 
nove firme, začetek poslovanja. 
To je v teh časih, ko prihaja v or-
ganizacijah združenega dela s 
tehnološkim in ekonomskim raz-

vojem do tehnoloških presežkov 
delavcev, te pa nimajo denarja 
za ustanavljanje novih proizvod-
nih programov, še kako po-
membno. 

Podjetja bi prispevala v sklad 
ustanovne deleže in imela potem 
v skupščini (upravnem organu 
sklada) svojega delegata. Sred-
stva sklada bi investitorji lahko 
pridobili za gradbene objekte in 
opremo, zanje pa bi seveda obra-
čunali revalorizacijo, tako da bi 
se realna vrednost ohranjala (po-
dobno kot se revalorizira poslo-
vni sklad, ki ga imajo podjetja v 
banki). 

Ustanovitev takšnega sklada 
vsekakor pomeni korak naprej v 
razvoju podjetništva, zato upa-
mo, da bo kmalu oblikovan. 

(mz) 

se°rvis:e Vodilo i zadovoljstvo naročnikov servisnih storitev 
Več kot 1.500 zaposlenih v Gorenju Servis, največji tovrstni delovni 

organizaciji v Jugoslaviji, tudi v letošnjem letu uspešno uresničuje zah-
tevne planske naloge, pri čemer niso izjema niti tiste na področju na-
ložb. Resda se zadnji čas zaradi vse večje kakovosti Gorenjevih izdelkov 
zmanjšuje število servisnih posegov v garancijskem roku. Zato pa v Go-
renju Servis širijo druge dejavnosti, pri čemer velja še posebej omeniti 
montažo in vzdrževanje telekomunikacijskih sistemov, montažo izdelkov 
notranje opreme in proizvodnjo sistemov za izkoriščanje nekonvencio-
nalnih virov energije (toplotnih črpalk). 

Uspešno poteka industrijska 
obnova nekaterih najpomemb-
nejših sestavnih delov starejših 
Gorenjevih izdelkov. Precej za 
letos določenih nalog so uresni-
čili tudi na področju logistike, 
posebej še kar zadeva transport 
in materialno poslovanje. Opo-
zoriti velja še, aa se Gorenje Ser-
vis vse bolj vključuje v medna-
rodno blagovno menjavo; za le-
tos je predvidena prodaja rezerv-
nih delov za Gorenjeve izdelke v 
skupni vrednosti 2,5 milijona do-
larjev. 

Delovna organizacija Gorenje 
Servis skrbi za servisiranje v ga-
rancijskem in pogarancijskem 
roku za izdelke iz 22 različnih 
proizvodnih programov Gore-
nja. Sirom po Jugoslaviji ima kar 
76 servisnih enot, v katerih dela 
blizu 1.100 delavcev. Z ureja-
njem sistema radijskih zvez med 
servisnimi centri in serviserji ter 
uvajanjem računalniške mreže, 
kar zagotavlja tudi hitro oskrbo 

posameznih servisnih enot z 
manjkajočimi rezervnimi deli iz 
centralnega skladišča v Titovem 
Velenju, so že občutno skrajšali 
čas čakanja strank na obisk ser-
viserja, istočasno pa izboljšati 
učinkovitost dela serviserjev. Vse 
bolj racionalno delo, pa seveda 
hitro in kakovostno opravljena 
servisna usluga, pa vpliva tudi 
na osebne dohodke delavcev Go-
renja Servis. Pa tudi serviserji sa-
mi si prizadevajo, da bi bili "kup-
ci Gorenjevih izdelkov kar naj-
bolj zadovoljni z uslugami Gore-
nja Servis, saj dobro vedo, da je 
tudi od zadovoljstva strank odvi-
sen osebni dohodek serviserjev. 

Uvodoma smo že zapisali, da 
se Gorenje Servis vse bolj uvelja-
vlja z montažo in vzdrževanjem 
telekomunikacijskih sistemov. 
Znano je, da so kabelsko razde-
lilni sistem, ki ga imamo na ob-
močju Titovega Velenja, načrto-
vali in opravili vsa potrebna 
montažna dela strokovnjaki Go-

renja Servis. Kabelsko razdelilne 
sisteme so urejali oziroma jih še 

jo tudi v več drugih mestih, 
Celju, Slovenj 

Uradcu in Moziriu. V Celju, na 
primer, so na Gol lovcu že uredili 
glavno postajo, zdaj pa so začeli 
montirati priključke po posamez-
nih krajevnih skupnostih. Vseh 
priključkov bo v Celju več kot 
20.000. Gorenje Servis pa je pri-
pravljen kabelsko raz deli Int si-
stem v Titovem Velenju prevzeti 
tudi v vzdrževanje, in sicer na os-
novi pobud iz posameznih kra-
jevnih skupnosti. Pripravil pa bo 
tudi vse potrebno za ureditev in-
ternega informacijskega sistema 
za občino Velenje. 

Pomembna dejavnost Gorenja 
Servis je tudi industrijska obno-
va rezervnih delov, ki ima že več-
letno tradicijo. Posebej pomemb-
na je v zadnjem času obnova re-
zervnih delov posebej na področ-
ju elektronike, zlasti ekranov, ša-
sij in platin. Tako prispevajo, da 
lahko lastniki starejših televizij-
skih sprejemnikov še naprej z 
njimi spremljajo televizijski spo-
red. 

Nasploh pa si tudi v tej Gore-
njevi aelovni organizaciji zadnji 
čas prizadevajo, da bi kar najhi-
treje uveljavljali nove, najsodob-
nejše tehnologije servisiranja. 

embaliranja, skladiščenja in tran-
sporta rezervnih delov. Pomem-
ben napredek so dosegli na po-
dročju emabaliranja s projektom 
»originalni nadomestni del Go-
renja«. 

Sploh pa je osnovno vodilo 
nad 1.500 delavcev Gorenja Ser-
vis, kot smo že zapisali, kar naj-
večje zadovoljstvo kupcev Gore-
njevih izdelkov z njihovimi ser-
visnimi storitvami. Zato tudi po-
spešeno posodabljajo servisne 
centre; letos sta, med drugimi, 
na vrsti tudi servisna centra Sa-
rajevo in Zagreb. Nadaljujejo z 
uvajanjem radijskih zvez med 
posameznimi servisnimi centri in 
serviserji. Najprej so namestili 
repetitor na Krvavcu, ki omogo-
ča povezavo servisnih centrov 

traj delovne organizacije. Naku-
pili so vso potrebno opremo — 
računalnike za prenos podatkov. 
V servisnih enotah Gorenja Ser-
vis v Sloveniji je računalniška 
oprema za prenos podatkov že 

ki omogoča povezavo servisnega 
centra Titovo Velenje s serviserji 
na celjskem območju in na Ko-
roškem. Se letos pa bodo uredili 
repetitor tudi na Pohorju, v načr-
tu pa je še repetitor na Slavniku. 
Istočasno pa že pripravljajo do-
kumentacijo za ureditev radij-
skih zvez servisnih centrov Za-
greb in Beograd s serviserji na 
tamkajšnjih območjih. 

Pospešeno uvajajo v Gorenju 
Servis informacijski sistem zno-

nameščena, do konca leta pa bo-
do končali preskušanje delova-
nja sistema. Se letos bodo name-
stili računalniško opremo za pre-
nos podatkov tudi na področju 
servisnega centra Zagreb, sledila 
pa mu bosta servisna centra Beo-
grad in Novi Sad. Omeniti velja 
se posodabljanje voznega parka 
serviserjev. Letos bodo tako ku-
pili, kot je predvideno, blizu 200 
novih osebnih avtomobilov za 
serviserje. 

Zapišimo še, da so v Titovem 
Velenju končali z urejanjem cen-
tralnega skladišča Gorenja Ser-
vis in z urejanjem servisnega 
centra Titovo Velenje. Le-ta je 
najsodobneje opremljen, zagoto-
vljena je vsakodnevna dobava 
rezervnih delov, iz centra pa so 
takorekoč vsak trenutek v radij-
ski zvezi s serviserji. Tako so 
ustvarjeni vsi pogoji za kar najhi-
trejši in najkakovostnejši poseg 
serviserjev Gorenja Servis v pri-
meru okvare kateregakoli od šte-
vilnih izdelkov iz proizvodnega 
programa Gorenja. 

(VŠ) 

Fecrof Proizvodne zmogljivosti »prodane« do konca leta 
Težav, v katerih se je pred časom znašel Gorenje Fecro, Tovarna 

nerjavne opreme za živilstvo in kmetijstvo Slovenj Gradec, je iz meseca v 
mesec manj. Zadnja opravljena naloga je nova organiziranost tovarne. 
»Nova organiziranost, za katero smo se odločili, naj bi veljala tudi za 
naprej,« poudarja magister Alfred Božič, predsednik ZKPO. »Obstoje-
če programe smo razdelili v tri skupine — mlekarsko hladilniški pro-
gram, program opreme za živilsko industrijo in kovaški program. Nosil-
ni program Gorenja Fecro ostaja tudi za naprej program opreme za ži-
vilsko industrijo, saj naj bi zagotavljal okrog 50 % vse realizacije, druga 
dva programa pa sta udeležena z okrog 25 %.« 

Pomembno pa je, da so vsi tri-
je programi izvozno naravnani; 
kar 80 odstotkov celotne proiz-
vodnje mlekarsko hladilniškega 
programa in programa za živil-
sko industrijo želijo prodati na 
tuje, pa tudi 30% izvoz proizvod-
nje kovaškega programa ni nepo-
memben. Omenjeni trije progra-
mi bodo zaposlovali približno 
dve tretjini zaposlenih (zdaj jih 
je vseh 380). Hkrati z uveljavlja-
njem nove organiziranosti proiz-
vodnje so zaokrožili tudi razvoj-
no tehnološko skupino delavcev 
(konstrukcija, tehnologija, kon-
trola, vzdrževanje in protitipna 
delavnica) in tako imenovano 
upravno prodajno režijo. 

Nadvse pomembna je ob vsem 
navedenem tudi ugotovitev, da 
so vse zmogljivosti Gorenja Fe-
cro zasedene do konca letošnje-
ga leta. V zadnjem času so na-

mreč uspeli pridobiti več novih 
kupcev oziroma si znova prido-
biti zaupanje tudi nekaterih »sta-
rih« kupcev. Za zdaj delajo v 
glavnem le v eni izmeni, v koli-
kor pa bodo zbrali še nova, do-
datna naročila, pa bo treba vpe-
ljati delo tudi v drugi izmeni. 

Proizvodnja in prodaja v tej 
slovenjgraški gorenjevi tovarni 
sta usmerjeni zlasti na tuje trge. 
Letos, denimo, želijo izvoziti 
okrog 40 % vse proizvodnje, že 
za leto 1990 pa načrtujejo da bo-
do prodali na tuje kar 60 % celot-
ne proizvodnje. Zato, razumlji-
vo, namenjajo vso pozornost or-
ganizaciji dela in kar najracio-
nalnejši izrabi delovnega časa, 
saj, kot poudarjajo, nedelo ni 
mogoče prodajati, zlasti pa ne na 
tujem. 

Zdajšnje vodstvo Gorenja Fe-
cro ugotavlja, da je mogoče sani-

rati tovarno, se pravi postaviti jo 
na zdrave temelje, z obstoječimi 
programi. Tako bo dana osnova 
tudi za kar najmanj moten na-
daljnji razvoj. Omeniti kaže, da 
manjka trenutno delovni organi-
zaciji le še pet strokovnjakov, da 
bi zadostili vsem potrebam po 
vodstvenih in vodilnih delavcih. 

In ko že pišemo o razvoju ve-
lja omeniti, da bo jeseni stekla 
proizvodnja novega izdelka, in 
sicer nožev za profesionalno ra-
bo in za široko potrošnjo. Kar 80 
odstotkov te nove proizvodnje 
bodo namenili za prodajo na tu-
je trge. Zdaj iščejo še druge nove 
programe, potrebna bi bila vsaj 
še eden oziroma dva, da bi z nji-
ma povečali dohodkovno uspeš-
nost Gorenja Fecro, seveda ob 
istočasni večji dohodkovni 
uspešnosti obstoječih progra-
mov. Te načrte pa naj bi dokon-
čno celovito opredelili, tudi ka-
drovsko, in jih začeli uresničeva-
ti v prihodnjem letu. Zapisati pa 
je treba še, da zadovoljivo pote-
ka poskusna proizvodnja nerja-
vih cevi, prve količine nerjavih 
cevi pa so odpremili tudi že na-
ročnikom. Jasno pa je, poudarja-
jo v Gorenju Fecro, da bodo po-
trebna še dodatna vlaganja v 
program nerjavih cevi. 

V želji, da bi zagotovili doba-
vo izdelkov v dogovorjenih rokih 
so v Gorenju Fecro, med drugim, 
določili tudi letne proizvdne 
zmogljivosti. Te so za najpo-
membnejše izdelke naslednje: 
2500 bazenov za hlajenje mleka 
(prostornine 300 litrov), 800 
molznih strojev, 10.000 vozičkov 
za mesno predelovalno industri-
jo, 120.000 kos, 2000 vilic za vili-
čarje, 6000 krogel za drobljenje, 
100.000 vlečnih drogov za oseb-
ne avtomobile, 200.000 nožev 
itd. Obseg proizvodnje različnih 
izdelkov (opreme) za živilsko in-
dustrijo pa je zaradi velike raz-
nolikosti programa in različnosti 
potreb kupcev težko podrobneje 
opredeliti. 

V Gorenjju Fecro so, kot smo 
poročali tudi v Našem času, pred 
meseci sprejeli podroben pro-
gram ukrepov za zagotovitev kar 
najbolj učinkovitega poslovanja. 
Vsak mesec sproti ugotavljajo, 
kako so bili uspešni pri uresniče-
vanju dogovorjenih nalog. Zad-
nje ocene kažejo, da so zahvalju-
joč tudi optimiranju zalog, 
zmanjšali zaloge tako odvečnega 
reprodukcijskega materiala kot 
zaloge gotovih izdelkov (odpro-
dali so tudi večino kos, ki so bile 
že dalj časa v tovarni). Z boljšo 

organizacijo dela, čeprav kot 
poudarjajo, vse tovrstne rezerve 
še niso izkoriščene, so uspeli po-
večati produktivnost (v tem letu 
jo želijo povečati kar za 25 %), 
boljša pa je izraba delovnega ča-
sa (tudi tu so še neizkoriščene 
notranje rezerve). Za skoraj štiri-
krat so uspeli zmanjšati kratko-
ročne zadolžitve; zdaj ne dosega-
jo niti enomesečne proizvodnje. 
Se nadalje bo treba zmanjšati 
bolniške izostanke; le-ti so še 
zmeraj previsoki. 

Uresničevanje nalog iz progra-
ma za večjo dohodkovno uspeš-
nost Gorenja Fecro se odraža tu-
di na osebnih dohodkih zaposle-
nih. Tako so se precej prej, kot 
so načrtovali, že približali pov-
prečnemu osebnemu dohodku 
na zaposlenega v delovnih orga-
nizacijah Gorenja v Titovem Ve-
lenju. 

Ena od pomembnih nalog, ki 
je pred vodstvom in delavci Go-
renja Fecro pa je zmanjšanje re-
žije, posebej tudi proizvodne re-
žije. Presežku režijskih delavcev 
bodo ponudili zaposlitev v proiz-
vodnji v tovarni, seveda primer-
no izobrazbi, ki jo imajo. 

(P) 

Nanča Čeru-
Penšek, Gore-
nje Raziskave 
in razvoj; »Oba 
z možem sva 
zaposlena v 
Gorenju in sa-
ma sva poiska-
la ugodno po-
nudbo za leto-

vanje v hotelu Mutila v Meduli-
nu pri Pulju. Tu sva s 17-mese-
čnim sinom preživela teden dni 
in reči nforam, da tudi z otrokom 
v hotelu nisva imela težav. Ugod-
no je bilo predvsem odplačilo na 
obroke, kar je resnična prednost, 
ki jo imamo delavci Gorenja.« 

" Marta Žerjav, 
4 '. tozd Zamrzo-

J K H ^ m valna in hladil-
\ L na tehnika Go-

j dinjski aparati: 
I »Delam v mon-

j i i t a ^ n e m °ddel-

Hladilniki in 
letos bomo z družino že drugič 
letovali v zasebni sobi v Biogra-
du. Smo štirje in letovanje bomo 
odplačali v 6 obrokih po 800.000 
dinrjev. Izkoristili bomo tudi 
možnost organiziranega prevoza 
na letovanje in zadovoljna sem, 
da na tak način letujem ob mor-
ju.« 

Rozika Brlož-
nik, tozd Vzdr-
ževanje Gore-
nje Gospodinj-
ski aparati: 
»Po 21 letih de-
la v Gorenju 
bom letos prvič 
šla na letovanje 
ob morje. Če-

prav sama skrbim za tri otroke in 
moram seveda gledati na vsak 
dinar, pa sem se prijavila za leto-
vanje v prikolicah Gorenja na 
Pagu. Kljub vsemu je cena ugod-
na, potovala pa bom z lastnim 
prevozom. Na pot gremo skupaj 
s sodelavci po kolektivnem do-
pustu in moram priznati, da sem 
kar vznemirjena od pričakovanja 
prvega dopusta ob morju po toli-
kih letih.« 

Aleksander 

VČanč, Gorenje 
Servis: »V Go-
renju Servis ni-
mamo kolektiv-
nega dopusta 

t in zato sem že 

f bil na letovanju 
v začetku sezo-

^ ne. Bili smo v 
Červarju, kjer ima ženina organi-
zacija garsonjero. Sami smo ku-
hali in med dopustom je to opra-
vilo v celoti moja domena. Rad 
kuham. Imamo pa tudi gumijasti 
čoln in tako si lahko poiščemo 
kak mirnejši, pa tudi čistejši del 
obale.« 

I Ivan Rednak, 
Gorenje Notra-

j nja oprema: 
"C. W »Ker delam v 

Vzdrževanju 
i M tozda Pohištvo, 

a ^ A g bom skušal na 
^ L ^ ^ r letovanje po 

r^ kolektivnem 
^ ^ ' dopustu. Kam, 

še ne vem. Poiskati bi želel ugod-
nejšo ponudbo v hotelu, kajti šo-
tor in bivanje v campingu za 
4-člansko družino velja že celo 
premoženje.« 

H. J. 



Neodgovornost šoferja in podjetja! 
Okrog devete ure dopoldne 27. junija, se je ustavil na avtobusni po-

staji v Gorenju tovornjak, visoko naložen z rumenimi papirnatimi vreča-
mi. Šofer je izstopil in začel popravljati vreče na tovornjaku. Malo prej 
se je pripeljal moj mož iz Šmartna ob Paki in ko je zagledal tovornjak, 
je takoj povedal, da je s tega tovornjaka zdrselo več vreč na cesto iz ka-
terih se je vsulo polno belega prahu po cesti in v obcestni jarek. 

Takoj sem šla proti avtomobilu, 
da bi pogledala na velike napise, 
ki jih nosi vsaka vreča in da bi 
ugotovila, kaj se nahaja v njih. 
Vendar je tovornjak odpeljal in 
ujela sem samo še registrsko šte-
vilko tovornjaka LJ 514468. 

Ostal je tudi majhen kupček pra-
hu na avtobusni postaji. Ker me 
je zanimalo, kaj je v vrečah, sem 
šla takoj na kraj, kjer se je tovor 
razsul. Tam so že bili domačini, 
ki so nalagali iz raztrganih vreč 
ta prah, dva v samokolnico in tri-
je na trektor, in to z lopatami: 
okrog njih pa se je kadilo, k̂ >t bi 
bila megla. Sestavila sem eno od 
raztrganih vreč in prebrala napi-
se v nemščini, ker je to bil uvoz, 
od proizvajalca Sika —Plasti-
ment Ges.m.b.H. Fabrik che-
misehe baustoffe 6700 Bludenz-
Bingos z mnogimi podružnicami 
po Avstriji. Snov se uporablja 
kot dodatek k betonu ali malti za 
hitro strjevanje in nepropustnost 
vlage. Je zelo močna in se je do-
daja od 3 do 7 % na količino ce-
menta. Na vreči je bil naslednji 
opis škodljivosti in varnostna na-
vodila: 

Vsebina: NATRIUMALUMI-
NAT — ŠKODLJIVOST: št. 80, 
UN - št. 2812, ADR-razred 8, 
ADR - št. 42 b. 

VARNOSTNA NAVODILA: 
1. Pri uporabi zavarovati oči z 

zaščitnimi očali 
2. Dotik s kožo nedovoljen 

(potrebne posebne gumijaste ro-
kavice) 

3. Prah se ne sme vdihavati 
(potrebna zaščitna maska) 

4. Zelo nevarno za otroke!!! 
Po stiku z očmi in kožo takoj 

izprati z mnogo vode in obvestiti 
zdravnika. Vsa stvar je zelo jed-
ka. 

Šofer, ki je našim domačinom 
povedal, kako zelo koristna je ta 
snov in naj si jo naložijo in odpe-
ljejo, je moral biti seznanjen z 
vsebino vreč. Oni, v dobri veri, 
da je to dobro in koristno, so ne-
vedno nalagali in se prašili. De-
bela plast prahu je bila tudi na 
cesti. Dvignila se je ob vsakem 
avtomobilu, ki je peljal čeznjo. 
Jaz sem sicer domačine posvari-
la, kako je to delo nevarno brez 
zaščitne opreme, vendar mi očit-
no niso verjeli. Zato sem vzela za 
vzorec pretrgano vrečo in takoj 
obvestila milico v Velenju. Ti so 

tudi takoj ukrepali, prišli in po-
klicali cestno podjetje Celje— 
podr. Velenje, da so posesali ce-
sto in ob cesti kar je še ostalo. 
Kljub temu je bila trava že na-
slednji dan popolnoma rumena 
in požgana od te jedke snovi. 
Kako so se počutili tisti, ki so jo 
nalagali in bili popolnoma beli 
od prahu ne vem, vseeno pa sem 
poklicala tudi ambulanto, če bi 
le kdo prišel zaradi kake nepri-
jetnosti. S to snovjo se lahko de-
la samo strojno, kar piše tudi na 
vrečah. 

To sem opisala zato, ker lahko 
prav vsak občan, če se vsaj malo 
zaveda ekoloških nevarnosti, po-
maga na ta način, kot sem storila 
jaz. Sedaj pa k odgovornosti! Šo-
fer je imel tovor preveč visoko 
naložen. Ob razsutju je domači-
nom dejal, naj za njim počistijo, 
sam pa odpeljal. Ni poklical mi-
lice, in ni pomagal, da se očisti 
cesta in odvrne nevarnost od lah-
komiselnega nalaganja z lopata-
mi. Zato mislim, da mora Šale-
ško ekološko društvo ukrepati 
proti šoferju in proti RUDAR-
SKO GRADBENI DEJAVNO-
STI TRBOVLJE - obrat Šo-
štanj, ki je ta prevoz naročila. 
Hvala tudi miličnikoma, ki sta 
očiščenje ceste takoj uredila. 

Za ŠE D 
Marinka Obn 

Druga stran golobje zgodbe 
Tovariš Lojze Ojsteršek je 

v zadnji številki Našega časa 
napisal prispevek, ki, da bo 
resnici in pravici zadoščeno, 
potirebuje nekaj pojasnil, 
pretdvsem pa korektur. 

KColegij Centra srednjih šol 
v Tiitovem Velenju je že pozi-
mi, ko še zdaleč niso bile v 
vsej razsežnosti znane posle-
dice golobje prisotnosti, skle-
nil, da je potrebno odpove-
dati gostoljubje tej ptičji dru-
ščini na podstrešju srednje 
rudarske in srednje strojne 
šole . Izključno zaradi higien-
skih in zdravstvenih razlo-
gov. Na stotine golobov tam 
domuje, se razplojuje in pre-
mineva. Zdaj vemo, da se je 
tekom let nabralo za več ka-
mionov iztrebkov in ostan-
kov na tisoče poginulih ptic v 
60 cm visokem in nedostop-
nem podstrešju. 

Arhitekt je za prezračeva-
nje prostora projektiral, žal 
brez mrež, 350 linic, skozi ka-
tere prihajajo golobi v razko-
šno domovanje. Te odprtine 
bi naj tehnični delavci na 
centru priprli, še pred po-
mladjo, z lesenimi vložki. Iz-
delava vložkov se je zavlekla 
v čas gnezdenja golobjih dru-

žin. Tehnični delavci so oce-
nili, da lahko kljub temu 
opravijo večino zahtevnega 
dela v tem času. Golobom so 
pustili odprtih 28 linic na ju-
gozahodnem delu stavbe, da 
bi lahko prihajali do mladi-
čev. Toda živali niso našle 
nove poti, zato je nastal med 
njimi hud preplah, na katere-
ga so opozorili občani. Po hi-
trem postopku so prisotni s 

Odmevi j 

Centra srednjih šol ponovno 
odprli številne prehode in 
pomirili ptice. 

Tov. Ojsteršek je v drugem 
delu svojega članka izrekel, 
čisto brez osnove, krivične 
besede o srčni kulturi profe-
sorjev, ki o tem dogodku 
prav nič ne vedo in ne krivi, 
ne dolžni z učenci vred uži-
vajo zaslužene počitnice. 

Znesel se je nad njihovo mo-
ralo, žugal, da ne bodo mogli 
več izobraževati, še posebej 
pa se je izkazal, kakor sam 
navaja, s plesom, ropotanjem 
in naganjanjem strahu v ko-

sti vodji tehničnih delavcev 
na Centru (beri fizičnim na-
padom). Ob sicer plemeni-
tem prizadevanju se mu je 
zgodilo, kdove zakaj, da je 
na kraju dogajanja povsem 
izgubil razsodnost duha, kar 
se nedvomno pozna tudi v 
njegovem prispevku. 

Čemu tak revolverski stil? 
Golobjo stisko smo vendar 
pričeli pri priči razumno re-
ševati in celo zanemarili svo-
jo varnost dvajset metrov 
nad zemljo. V Sloveniji, Moji 
deželi. Brez milice. In ne gle-
de na to, kot razmišlja, ali 
smo že ali še ne pravna drža-
va. 

Pri vsem burnem dogaja-
nju pa ostaja problem golob-
je prisotnosti odprt. Še bolj 
vprašljive so gore njihovih 
ostankov, za katere ni jasno, 
kako jih bomo odstranili. Ali 
nam morda celo grozi, da v 
jeseni ne bo mogoče pričeti v 
tej stavbi s poukom? Razkri-
tje na podstrešju Srednje ru-
darske in Srednje strojne šole 
je resnično pretresljivo in 
skrb vzbujajoče. 

Bojan Glavač 

Razpad mestotvorne arhitekture v dolini (7) 

Začetki mesta Velenje 
V povojnem obdobju pri nas 

ni bilo prenaseljenih mest. Tudi 
problemi visoko razvitih indu-
strijskih držav so bili pri nas ne-
znani. V Angliji so se pojavila 
nova mesta zaradi prenatrpano-
sti sosednjih mest. Pojav satelit-
skih stanovanjskih mest ob sov-
jetskih in ameriških metropo-
lah. V tistem obdobju so nasta-
jala nova mesta kot posledica 
potreb, nekih problemov. Z vse-
mi temi tipi novonastalih mest, 
pa nima Velenje nič skupnega. 
Velenje skuša nasprotno zaživeti 
kot samostojni in celoviti orga-
nizem. 

Zanimivo je razmišljanje ar-
hitekta Saše Vidmarja v reviji 
Arhitektura — Urbanizem leta 
1960. 

Vidmar ugotavlja, da ima 
mesto okoli 5000 prebivalcev 
in je v skladu s predvidevanji 
urbanističnega načrta. Citirava 
avtorja članka. Posebno pade v 
oči, da se istočasno z gradnjo 
stanovanj gradi tudi komunala, 
poti, ceste, zelenice . . . Delav-
ci, ki prihajajo v Velenje, dobi-
jo sprva stanovanja z nižjim 

komfortom in se postopoma 
selijo v boljša, pod pogojem, 
da dosežejo potrebno stano-
vanjsko kulturo. Tisti, ki stano-
vanje ne ohranjajo, ali se ne dr-
žijo hišnega reda se takoj vrne-
jo v stanovanje nižje kategori-
je. 

Po urbanističnem planu, mo-
ra biti mesto organizirano na 
osnovi 4—5 posameznih enot, 
con, kompletiranih kot samo-
stojne stanovanjske enote. Gle-
de na potrebe prebivalcev se 
mora istočasno graditi razne 
kulturne, prosvetne in poslo-
vne zgradbe in nujno ob njih 
tudi stanovanja v centralnem 
delu mesta. Velenje že 10 let 
doživlja svojo preobrazbo iz 
malo izoliranih vasi in rudar-
skih kolonij v sodobno mesto. 
Razumljivo je, da je ta postop-
na preobrazba, katero so v pr-
vih letih več diktirale trenutne 
lokalne potrebe, kot strokovno 
planiranje, nazadnje pa le bila 
rezultat doslednega uresničeva-
nja urbanističnega plana. 

s i 

Vse to mora imeti obiskova-
lec v vidu, ko se sooča z novim 
mestom. Velenje je izložba raz-
voja naše arhitekture, naših 
uspehov in napak. Kljub vsemu, 
zahvaljujoč upornosti projektan-
tov in razumevanju investitorjev, 
se je mesto razvilo do te mere in 
v taki smeri, da jasno izkazuje 
rezultate tistega kar v naših spe-
cijičnih pogojih velja kot sodob-
no in napredno. 

Tako zaključi svoj opis inže-
nir Sedlar leta 1960. Avtor tega 
članka se je dobro zavedal biti 
mesta. Mesto ni skladovnica 
betona, železa, stekla, ope-
ke . . . Mesto je živ organizem 
katerega prebivalci so njegova 
duša. Resnično lahko mesto 
primerjamo s človekom. Vsako 
mesto ima svoj karakter. Vele-
nje je skušalo z svojo moderno 
zasnovo postati zdravo, odprto 
in neposredno mesto. Z mo-
čnim organizmom, zdravim 
ožiljem in trdno stoječ na no-
gah seje mesto ponujalo števil-
nim posameznikom in druži-
nam. Več kot očitno pa se je 
Velenje tudi zavedalo, da je za 
trajni obstoj mesta in njegovo 
arhitekturo najpotrebnejša os-
novna celica življenja — druži-
na. Vendar na žalost samo do 
leta 1971. Po tem letu se je raz-
merje velikih stanovanj obrnilo 
v prid eno ali dvosobnih stano-
vanj. 

Tudi arhitektura objektov, ki 
je v fazi nastanka mesta dobro 
razumela svojo vlogo — so-
oblikovalca mesta je začela 
obračati ie-temu hrbet. 

Prihodnji bova poizkusila 
oceniti prvotne objekte Vele-
nja. Obrazložila bi rada kako je 
oblikovanje posamezne stavbe 
pomembno za celotno mestno 
arhitekturo. In kako je arhitek-
tura skušala preko svojih oblik 
uresničevati idejo-mesto Vele-
nje, mesto moderne. 

Edi Vučina 
Nande Korpnik 

Prijaznost in poštenje 
Pred časom sem v trgovini Standard na oddelku 

za fotomaterial kupoval film. Plačal sem račun in 
odšel ne da bi film vzel; se mi je pač mudilo na av-
tobus. Ker veliko fotografiram, porabim dosti fil-
mov, in tega filma pač nisem pogrešal. Prejšnji te-
den sem zopet kupoval fotomaterial v tej trgovini 
in prijazna trgovka mi je izza blagajne kazala film 

ter se mi smehljala. Nisem vedel za kaj gre, pa mi 
je rekla, da me pozna in da je film moj. 

Bil šem presenečen in vesel, da so še tako prija-
zne in poštene trgovke. Kako lepo bi bilo, če bi bi-
li vsi tako pošteni, lepše bi bilo življenje. Zahvalju-
jem se pošteni in prijazni trgovki — v tej trgovini 
bom vedno rad kupoval. Janez Sterkuš 

Ekološka podoba Škal 

Stare in nove zmote 
Med Konovim in Gaberkami se razprostira 3 km dolga in I km ši-

rokaa ekološka pustinja. Na vzhodu Škal je odlagališče komunalnih od-
padlkov, sledijo ugreznine Škalskega griča, mrtvo Plevelovo jezero, odla-
gališšče pepela TEŠ, ugreznine posekanega Ležna in odlagališče poseb-
nih <odpadkov v njem. Na ugrezninah je še nešteto divjih odlagališč. 

Koga prijeti za odgovornost v sistemu, ki je prenatrpan z medseboj 
odvnsnimi uradi, na katere nimamo vpliva? Tovariš Žlebnik iz Zavodenj 
si jee odgovoril kar sam. 

EEkologe čudi neprizadetost 
precdstavnikov krajevne uprave v 
Škatlah. Izogibajo se konfliktne-
mu naboju, ki ga ima grozljiva 
ekobloška podoba kraja. Vseeno 
nisoo vse nitke na vrvicah občin-
skihh organov. Dve generaciji 
škahlskih aktivistov sta si 40 let 
prizzadevali preden je bilo obno-
vljenno središče kraja. Sedem 
cestitnih obvozov smo imeli, pre-
den i smo dobili stalno cestno po-
veza:avo. Novi obvoz smo po pra-
vilu a dobili šele takrat, ko smo po 
stariri cesti že gazili vodo. Nikoli 
ne bbom razvozlal, komu na čast 
je bibilo potrebno trpinčenje škal-
skih h delavcev, ki smo vsak dan 
morarali najti pot v službo. Z 
oblalastjo, ki je delovala po mafij-
skih,h vzorih, dosežki škalskih 
pred:dstavnikov niso zanemarljivi. 

Zdaj bodo na vrsti dejavnosti 
za ureditev okolja. Narediti je 
treba konec občinski miselnosti, 
da se sme vse pomesti pod škal-
sko preprogo. 

Boleče je bilo, ko so rudarili 
pod poljem. Toda narava je sa-
ma urejala razmere. Ugreznene 
njive in travnike je zalila voda. 
Škalski grič se ni toliko pogrez-
nil, da bi potonil. Na prepadnih 
ugrezninah je prišla na površje 
mrtvica, kjer sta se zasejala trdo-
živ plevel in grmovje. Zlahtnejše 
vrste rastlinja in drevja so pro-
padle. Na zavrženem in poniža-
nem naravnem okolju se je zače-
la ekološka katastrofa. 

Neurejene ugreznine na obrež-
ju Plevelovega jezera je KOC iz-

koristil za odlaganje komunalnih 
odpadkov, ki so jih mešali s po-
sebnimi industrijskimi odpadki 
iz TGO Gorenje, TUŠ, Veplasa 
in drugod. KOČ navaja, da so le-
ta 1972 tu odlagali okrog 
40.000 m3 odpadkov letno. Pri 
odlaganju niso upoštevali odločb 
sanitarne inšpekcije z utemeljit-
vijo, da so pod vrhnjo plastjo po-
goji za samovžig in eksplozije, 
zato je bilo zasipanje z buldožer-
ji baje nevarno. Šele ko se je 
smetišče začelo ugrezati v vodo, 
so zgornjo plast premešali z zem-
ljo, da smeti ne bi splavale na 
površje. Okrog pol milijona mJ 

odpadkov je bilo potopljenih v 
Plevelovo jezero. 

Naravni dotok vode v Plevelo-
vo jezero je vzdržal ekološko rav-
notežje v njem, dokler je bila in-
stalirana moč TEŠ 135 MW. Na-
to so Plevelovo jezero umorili. 
RLV je potoka Sopato in Lepeno 
speljal mimo jezera ter začel čr-
pati vodo iz jezera. Gladina jeze-
ra je padla za okrog 15 m. V ko-
tanji se je zbiral alkalno zasičen 
odcedek papela in TEŠ. V jezeru 
je poginilo vse živo. Z dograjeva-
njem TEŠ se je količina alkalne-
ga odcedka popeterila. Umrla je 
tudi Paka. Ko so Sopoto in Le-
peno spustili nazaj v jezero, nista 
bili več kos človeški zablodi 

Po dogovoru med RLV in TEŠ 
so med Skalami in Pesjem, na 
področju Ležna in nekdanjega 
Pleterja, začeli s pepelom graditi 
široko dolinsko pregrado. Izka-
zalo se je, da projekt ni upošte-
val vplivov radioaktivne pepelne 
puščave na okolico. Ko se povr-
šina izsuši, veter zasipa škalski 
kot pod Lubelo in Plešivcem s 
pepelom. Ko se bo pogreznil še 
zahodni krak Ležna, bo zasipal 
tudi Gaberke. Pomanjkljivi pro-
jekt bi morala dopolniti delovna 
skupina zdravnikov, biologov in 
fizikov. Špekulativno opredelje-
vanje, koliko je ali ni obstoječa 
radioaktivnost škodljiva, je nere-
sno in neodgovorno. Z resnico je 
treba na dan. Nepreverjene go-
vorice vznemirjajo. Govori se o 
naraščanju prekinitev nosečnosti 
zaradi genetskih okvar zarodkov, 
o rakasti obolelosti predšolskih 
otrok, o neužitnosti drobovine 
divjačine, ki se pase tudi po škal-
skih njivah in vrtovih. Kako je 
potem z užitnostjo poljščin, mle-
ka, mesa in jajc v Škalah? 

Na ugrezninah Ležna, na meji 
z Gaberkami, so leta 1979 občin-
ski organi dovolili KOC-u uredi-
ti odlagališče posebnih odpad-
kov, pod pogojem, da si v roku 6 
mesecev pridobi gradbeno dovo-
ljenje. Čigava soglasja je imelo 

tisto dovoljenje? Kaj so tam 
odlagali? Koliko? Kako? Kako 
bi morali? Na taka in podobna 
vprašanja je treba imeti odgovor, 
če bi hoteli preprečiti posledice 
lahkomiselnosti občinskih slug. 

Nekatere posebne odpadke 
VEKOS redno tedensko sežiga. 
Sprva jih je ob Plevelovem jeze-
ru, nato v Ležnu, zdaj pa na ko-
munalnem odlagališču ob Kono-
vem. V TGO Gorenje vedo, kaj 
pošiljajo na sežiganje, pri kakšni 
temperaturi bi morali sežigati in 
s katerimi dodatki, da bi se mate-
rial razgradil v neškodljive 
ostanke. »Cmarjenje« posebnih 
odpadkov, pri temperaturi, kakr-
šno »ogenj da«, je nekontroliran 
proces, ki ga ne obvladujeta ne 
Gorenje in ne VEKOS. Odpadki 
zgorijo pač v nekaj črnega dima, 
z neznano vsebino, na škodo 
zdravja Hrastovčanov, Konovča-
nov in Škalčanov. 

Poročanje o gostoti SO; v zra-
ku nad Zavodnjami zavaja. Var-
ljivo zožuje pozornost na majh-
no področje. Področje hude pri-
zadetosti je mnogo širše in se 
razteza od Zavodenj preko Gor-
njih Ravn, Razborja, Podgorja, 
Graške gore, Plešivca, Škal do 
Cirkovc. Kdaj pa naj še TEŠ, ta-
ka kot je, obratuje, če bi povsod 
merili gostoto SO; v zraku? 

V enaki meri kot ugodna geo-
loška sestava tal, tudi ekološka 
nemarnost, ki ji je izpostavljen 
severozahodni del naše občine, 
privlači odlagalce jederskih od-
padkov v Velunjski graben. Če 
dobimo za hrbet še jedrsko odla-
gališče, potem je iz humanih ra-
zlogov treba izseliti Gabrčane in 
Škalčane. 

TEŠ se je v srednjeročnem na-
črtu 1986-1990 obvezala, da ne 
bo več onesnaževala vod po letu 
1990. 

Nastajajoče ugreznine zaradi 
rudarjenja bi morali vsako jesen 
in pomlad izravnati in posejati 
ter jih ohranjati za kmetijsko ob-
delavo. Nekoč najbolj rodovitno 
škalsko področje so spremenili v 
ovčji pašnik in lovišče fazanov. 

Ekološka podoba Škal navaja 
k zaključku, da se ljudje v dolo-
čenih okoliščinah ne obnašajo 
več kot razumna bitja. Ne bi 
smeli vztrajati pri usodnih zmo-
tah. 

S. Lipnik, Škale 



Deset kubikov pitne vode 
Stanje voda v občini Velenje 

Vsak dinar za čistilno napravo 
za pol litra piva 

Sonce, voda, zrak, svoboda. 
Kako lepe besede, med njimi tu-
di voda. Pomeni nam življenje, 
je najboljša pijača, najbolj dra-
gocena in — najcenejša! Čisto 
zares in dobesedno. Vsi smo po-
trošniki, porabniki in še kaj, vse 
nas iz dneva v dan zasipajo po-
dražitve, ob vseh bentimo in se 
jezimo, če se sploh še splača. Pa 
najbrž ne bi kazalo vseh podra-
žitev n\etati v isti koš. Nekatere 
dobrine so vendarle še poceni, 
čeprav se tega ne zavedamo, ali 
pa se nočemo. Recimo zdrava 
pitna voda. Kako poceni je ta 
najboljša pijača! Primer. V mo-
zirski občini so vodo s prvim juli-
jem podražili za mnogo odsto-

tkov. Vik in krik. Zaradi odstot-
ka povišanja. Kaj pa to dejan-
sko pomeni? Za gospodinjstvo je 
sedaj kubični meter vode celih 
1.330 dinarjev, za gospodarstvo 
2.930. Zaokrožimo 1.330 dinar-
jev na 1.500 (niti dve škatlici vži-
galic ne dobimo zanje) in to pri-
merjajmo s spodnjo povprečno 
ceno piva — 15.000 dinarjev. 
Deset kubičnih metrov pitne vo-
de je torej vredno celega po! litra 
piva! V mozirski občini eno go-
spodinjstvo mesečno povprečno 
porabi 14 kubikov vode. Po se-
danjih cenah je to nekaj več kot 
20.000 dinarjev. Pivo in zavojček 
slabših cigaret torej. Res je, da 
za vodo poskrbi narava, res pa je 

tudi, da so potrebna zajetja, zbi-
ralniki, vodovodi, da je tu vzdr-
ževanje, da so tu okvare. Vse 
skupaj niti slučajno ni zastonj, 
voda iz pipe pa skorajda je. Pa 
jo pijemo, pri kuhi jo rabimo, 
umivamo se, peremo avtomobile, 
zalivamo vrtove . . . In se ob tem 
še razburjamo zaradi cene. Na 
sestanku zgornjesavinjskega 
društva za varstvo okolja je 
Marjan Keršič-Belač med dru-
gim dejal takole: za 5 (pet) litrov 
zdrave pitne vode nudi Arabec 
ovco. Vsakič, ko potegnemo za 
vrvico na stranišču, v školjko 
»splahnemo« celo ovco. Na 
zdravje torej! 

J. P. 

Voda po 457 din 
V občini Velenje je poraba vode zelo različna in se giba od 

4,5 do 9 kubičnih metrov na družinskega člana mesečno, občin-
sko povprečje pa znaša od 5,5 do 6 kubičnih metrov, kar pome-
ni, da porabi vsak občan dnevno okoli 180 litrov vode. Doslej 
smo morali za to odšteti po 363 dinarjev na dan, po novem pa 
nas bo dnevna poraba vode veljala 457 dinarjev. In to pravza-
prav niti ni tako veliko, vsekakor pa dovolj, da začnemo vodo 
uporabljati bolj racionalno, da se začnemo bolj zavedati, kako 
življenjsko pomembna tekočina je to. 

Zajetja vode imamo Velenjčani dobro urejena, zato s pre-
skrbo vode pravzaprav nimamo večjih težav. Pogosto pa jih ima 
Vekos, ki vzdržuje vodne vire. Nemalo skrbi jim je povzročilo 
zadnje neurje, saj so zajetja le stežka obvladovali in preprečili 
njihovo onesnaženje. 

(mz) 

Brdo pri Šmartnem ob Dreti * 

Ce je treba, teče voda tudi 
navkreber 

V krajevni skupnosti Šmartno ob Dreti so v zadnjih letih ve-
liko postorili. Nikakor zato, ker bi se morebiti valjali v denarju, 
temveč zato, ker so združili moči, voljo in željo po napredku. Te-
žav in različnih »interesov« ni manjkalo, vidni dosežki pa so pre-
pričali tudi omahljivce in denimo — nagajivce. Vsega opravljene-
ga dela ne kaže naštevati, dovolj je, če nekaj več povemo o najno-
vejšem dosežku, več kot zavidanja vrednem. Dosežku, ki nazorno 
kaže, kakšna je sila združenih moči in volje krajanov. 

Zaselek Brdo v tej krajevni 
skupnosti upravičeno nosi to 
ime. Leži na enkratnem mestu, 
na hribu med Savinjsko in Za-
drečko dolino, z neponovljivim 
razgledom na venec hribov in 
gora vsenaokrog, s pridnimi in 
prijaznimi ljudmi na lepo ure-
jenih kmetijah . . . Le vode do-
slej na Brdu niso imeli. Imeli 
že, vendar so si jo morali voziti 
na svoje domačije, pomagali so 

ponosni. Posebej še ponosni, 
saj so opravili delo, ki bi mu 
težko našli podobnega daleč 
naokrog. Krajani, krajevna 
skupnost Šmartno ob Dreti in 
družbena skupnost so v tem 
primeru zares opravili izpit v 
najlepšem pomenu te besede. 

Dolga leta nazaj je bil vodo-
vod na Brdo stalnica v načrtih 
krajevne skupnosti Šmartno ob 
Dreti. Zalogaj je bil videti pre-

Zbiralnik na pobočjih Menine, spodaj Šmartno in v ozad-
ju Brdo, vmes pa 7 kilometrov vodovoda 

si z ročnim črpanjem z vsemi 
nevarnostmi okužbe vode vred, 
v kritičnih časih so jim prisko-
čili na pomoč gasilci; dobro to-
rej vedo kaj pomeni živeti in 
delati brez zdrave pitne vode. 
Vendar zdaj ni več tako, zato 
so v soboto bili zares srečni in 

velik, v vseh pogledih. Lani so 
se dokončno odločili, čeprav z 
rahlim strahom in previdnost-
jo. Zajetje na Brdu, na vrhu 
hriba, ni možno, črpanje iz do-
line zahtevno, ostala je tretja in 
najzahtevnejša možnost. Z Br-
da so se preko doline zazrli v 

nasproti ležeča pobočja Meni-
ne, ki jim vode ne manjka. Pri-
znajo, da jih je bilo malo strah 
oddaljenosti od možnega zaje-
tja do Brda, zahtevnosti terena, 
velikanskih stroškov. Zato so 
se odločili za gradnjo v treh 
etapah in dela naj bi sklenili 
prihodnje leto. Pa so jih že 
pred tedni. 

Po odločitvi so si priskrbeli 
projekte, takoj pričeli nabavlja-
ti material in prvo lopato zasa-
dili točno 6. novembra lani. 
Prehiteli so čas (in inflacijo) in 
konec junija je voda že pritekla 
iz pip na Brdu. Krajevna 
skupnsot in gradbeni odbor sta 
akcijo izjemno organizirala. 
Začetni delovni uspehi so jih 
spodbudili in niso se ustavili 
dokler voda ni bila na Brdu. 
Malo jim je pomagala mila zi-
ma, predvsem pa odlična orga-
nizacija, iznajdljivost in velika 
volja. Delo je teklo v zaporedju 
in brez zastoja, opravili s 4.500 
prostovoljnih delovnih ur, vse-
ga sploh ne kaže naštevati. S 
pobočij Menine v dolino do 
Šmartnega in naprej v hrib do 
Brda so položili 7 kilometrov 
cevi, voda je v 22 gospodinj-
stev, pretežno kmetij, pritekla 
brez vmesnih črpalk, s hriba v 
hrib. Vode je dovolj za veliko 
let naprej, vodovod pa je po 
današnjih cenah vreden precej 
preko 300 starih milijard, kar 
pove vse in še več. V soboto 
popoldne so bili zato upraviče-
no ponosni in zlasti srečni. 

J. P. 

Takole (in s cisternami) je bilo doslej, od sobote dalje pa »približno« takole 

Ob vse večji ekološki osveščenosti občanov Šaleške doline so tudi 
vprašanja o stanju voda na našem območju pogosteje uvrščena na dnevni 
red raznih organov, komisij. Pred kratkim je bila ta tema ena od točk 
seje sveta za varstvo okolja pri občinski konferenci SZDL Velenje. In 
kaj so udeleženci ugotavljali? 

Po zagotovilih Zavoda za hi-
gieno iz Celja pijemo občani ve-
lenjske občine zdravo pitno vo-
do. Rezultati vzetih vzorcev na-
mreč kažejo precej boljšo čistost 
od poprečja, ki ga dovoljuje pra-
vilnik o higiensko neoporečni pi-
tni vodi. Vekos, tozd Komunalna 
oskrba kot upravljalec vodovod-
nega omrežja v naši dolini, »za-
jema« vodo na treh področjih, 
ničmanj pomemben pa tudi ni 
triadni vodni vir, ki je dobrodo-
šel pri oskrbi prebivalstva z zdra-
vo pitno vodo zlasti v sušnih 
dneh. Poleg omenjenih črpajo 
gospodinjstva najosnovnejši vir 
za življenje še v manjših lokalnih 
zajetjih (Plešice, Škale, Gaber-
ke), v spodnjem povodju reke 
Pake — V Šmartnem ob Paki, 
Rečica ob Paki, Gavce — pa iz 
podtalnice. 

Prizadevanja okrog oskrbe z 
zdravo pitno vodo v primestnih 
in mestnih krajevnih skupnosti v 
zadnjih nekaj letih že dajejo prve 
spodbudne rezultate. Večkrat hi-
giensko oporečno vodo iz lokal-
nih vodnjakov je v gospodinj-
stvih v Podkraju, Kavčah, Ropr-
čah, v celotni krajevni skupnosti 
Šentilj, na področju Velikega in 
Malega vrha ter dela Gavc zame-
njala voda iz javnega vodovod-
nega omrežja. Tako ostajajo ne-
rešena vprašanja le še v tistih 
krajevnih skupnostih, ki so si 
zgradile vodovodno omrežje sa-
me in ga imajo v upravljanju ter 
v tistih, ki se na izgradnjo sled-
njega šele pripravljajo. V pro-
gramsko razvojnem sektorju de-
lovne organizacije Vekos so v 
polnem zamahu izdelava idejne-
ga projekta, lokacijske dokumen-
tacije in izvedbenega projekta za 
Skorno, za področje Loma, v so-
delovanju s krajevno skupnostjo 
Cirkovce pa naj se krajani odlo-
čili za enega od dveh predlaga-
nih rešitev vprašanja za oskrbo z 
zdravo pitno vodo. »Naša želja 
je, zapisali smo jo tudi v dolgoro-
čne usmeritve na področju vodo-
oskrbe v občini Velenje, da bi vse 
vodovode, ki jih imajo v upravlja-
nju krajevne skupnosti, prevzela 
naša delovna organizacija. Zanjo 
strošek prevzema slednjih ne bo 
tako majhen in vsega ne bomo 
mogli uresničiti čez noč. Vendar 
se v Vekosu zavedamo, da samo 
nenehni nadzor zagotavlja neopo-
rečnost pitne vode,« poudarja 
vodja programsko razvojnega 
sektorja Vekosovega tozda Ko-
munalna oskrba Marija Tekavec. 

Od 12 znanih zajetij na pod-
ročju vzhodnega predela doline 
ter vodnih virov Ljubija, Topol-
šica, Bele vode, Razpolovnik na 
zahodnem delu, ostaja »nerazi-
skan le še potok Strmina, za ka-
terega so v Vekosu že izdelali po-
trebno dokumentacijo. Zajetje 
tega vodnega vira je v svoj sred-
njeročni program uvrstila samo-

upravna komunalna skupnost 
naše občine. Ker pa je denar v 
celoti namenila za izgradnjo 
osrednje čistilne naprave, z ures-
ničitvijo te zapisane naloge letos 
ne bo nič. Vse kaže, da bo tako 
tudi prihodnje leto, čeprav se v 
Vekosu dobro zavedajo, da bo 
triadni vodni vir po letu 1992 
usahnil in bo treba pristopiti k 
izvajanju začrtanih usmeritev 
čimprej. Drugih razpoložljivih 
vodnih virov na območju naše 
občine pa namreč ni. Čimprej pa 
bi morali v občini urediti pro-
blem prevelike porabe zdrave 
pitne vode za tehnološke name-
ne. To vprašanje, z njim se »uba-
dajo« tudi v drugih slovenskih 
občinah, je moč rešiti z izločitvi-
jo te vode iz javnega vodovoda 
in jo v celoti nameniti potrebam 
prebivalstva in delavcev. Za sa-
nitarne namene, za tehnološke 
vode pa bi pridobili nove vire iz 
akumulacije v jezerih ali kot je 
pokazala študija, ki jo je izdelal 
Nivo Celje, bi lahko z umetnimi 
akumulacijami prav tako oboga-
tili reko Pako v Šaleški dolini. 

Če smo lahko pri obravnavi 
oskrbe z zdravo pitno vodo koli-
kor toliko optimistični, nam tega 
takoj zmanjka pri obravnavi sta-
nja rek, potokov,. . . Reka Paka 
je glavni vodotok v velenjski ob-
čini. Žal, nam ne more biti v po-
nos. Umazana je že pod mestom 
Titovim Velenje, od Šoštanja da-
lje pa je ena najbolj oneznaženih 
rek v Sloveniji. Sodi v četrti ka-
kovostni razred in je kar petkrat 
bolj onesnažena kot reka Savinja 
tam, kjer je ta najbolj oneznaže-
na, v Tremarjih. Z izgradnjo cen-
tralne čistilne naprave naj bi va-
njo vrnili »življenje«. »Resnično 
velike napore vlagamo, da bi do-
segli normalen potek izgradnje 

osrednje čistilne naprave. ZaL, 
nam to zaradi pomanjkanja de-
narja in inflacije ne uspeva tako, 
kot bi si želeli. Kljub temu, da je 
vodno gospodarstvo pokazalo pre-
cejšnjo mero razumevanja, da smo 
se odrekli marsikateremu dinarju 
za naložbe na komunalnem pod-
ročju, da so delegati komunalne 
skupnosti naše občine na letoš-
njem februarskem zasedanju spre-
jeli dodatni prispevek za čiščenje 
odplak, ki smo ga od takrat do 
danes že dvakrat povišali, vsi na-
pori izgubljajo svojo vrednost. Iz-
gradnjo prve etape smo morali 
premakniti v prvo polovico pri-
hodnjega leta in kar težko verja-
mem, da bomo za njeno dokonča-
nje do takrat zbrali dovolj denar-
ja«, ni ničkaj optimistična sogo-
vornica.: 

Prva etapa čistilne naprave, 
dela-so v polnem teku, zajemajo 
izgradnjo dela za mehansko čiš-
čenje odplak z gnilišči ter dehi-
dracijo blata. Reka Paka pa bo 
gotovo precej čistejša tudi s po-
gonom druge faze čistilne napra-
ve v šoštanjski tovarni usnja. 

Za varstvo okolja in s tem tudi 
seveda za vode pa so z izgradnjo 
manjših lokalnih čistilnih naprav 
poskrbele krajevne skupnosti, ki 
ne gravitirajo na zbirni kolektor 
in centralno čistilno napravo v 
Šoštanju. Z njo se tako ponašajo 
že v Podkraju, v fazi izgradnje je 
manjša čistilna naprava v Kav-
čah, srednjo imajo v svojih načr-
tih zapisano krajani Topolšice 
ter Gaberk. »Že zaradi nas sa-
mih, zaradi našega zdravja, var-
stva okolja, voda bi morali izgrad-
njo osrednje čistilne naprave kon-
čati čimprej. Prav tako pa tudi za-
radi prebivalcev občin Žalec in 
Celje, saj se Paka zliva v reko Sa-
vinjo. Ta pa je glavni napajalec 
podtalnic za porabnike pitne vode 
v prej omenjenih občinah,« je 
sklenila pogovor Marija Teka-
vec. 

(tap) 

Zgornja Savinjska dolina 

Dovolj zdrave pitne vode 
Preskrba z zdravo pitno vodo vse bolj stopa v ospredje našega vsa-

kdanjika. Kakšno je stanje danes se počasi, pa vendarle, pričenjamo za-
vedati, že kar grozljiva pa je misel na prihodnost. Na vso srečo je t 
Zgornji Savinjski dolini dobre vode še vedno dovolj in celo preveč, tudi 
preskrba z njo je več ali manj zadovoljivo urejena, čeprav upravljanje z 
vodovodnimi omrežji in vzdrževanje na občinski ravni ni enotno. V zgor-
njem delu doline so vodovodi v upravljanju krajevnih skupnosti, nekaj je 
tudi manjših po zaselkih in podobno, precejšen del spodnjega dela pa z 
bogatim virom oskrbuje vodovodni sistem Letošč. 

Da je oskrba z vodo zares za-
dovoljiva imajo zasluge krajani 
na posameznih področjih, saj so 
v zadnjih letih v programe kra-
jevnih skupnosti praviloma zapi-
sovali izgradnje in obnove vodo-
vodov. Znaten vir sredstev za ta 
pomembna dela je pomenil sa-
moprispevek, o prispevku kraja-
nov v najrazličnejših oblikah pa 
tako ne kaže preveč razpredati. 
Seveda ni odveč bojazen pred za-
strupljanjem in onesnaževanjem, 
česar v milejših oblikah že doslej 
ni manjkalo, povzročitelji so 
gnojevka na travnikih in njivah, 
še bolj pa denimo grozijo umet-
na gnojila (domače proizvodnje 
praviloma visoko radioaktivna), 
ki sicer ne učinkujejo trenutno 
v e n d a r . . . 

Vrnimo se k trenutnemu sta-
nju oskrbe z vodo v spodnjem 
delu doline. Za to področje so že 
pred dvema desetletjema ugoto-
vili, da je oskrba s pitno vodo 
kritična, da jo izboljšajo pa so 
pričeli razmišljati leta 1971. Za 

pospešeno stanovanjsko in indu-
strijsko izgradnjo vodna zajetja v 
Lokah in v Kokarjah niso več za-
doščala, največja dela pa so 
opravili v letih 1974-1976. Od-
krili so namreč bogat vir Letošča 
pod ogromnim pobočjem Meni-
ne in malo pred Bočno. Vir so te-
meljito opazovali štiri leta in 
ugotovili, da bi njegovo zajetje 
zagotovilo dolgoročno preskrbo 
s pitno vodo za velik del doline. 
Odločitev je bila pravilna in ra-
zumna. Izvir Letošč daje preko 
50 litrov vode na sekundo, voda 
iz nedrij Menine je čista, zdrava 
in kakovostna, pomembno je, da 
so zajeti izviri, torej voda nima 
stika s površino, do okužbe ni 
prišlo še nikoli, oskrbo dnevno 
kontrolirajo, pretok pa tudi v 
najhujših sušnih obdobjih ni bil 
kritičen. 

Vodovodno omrežje Letošč na-
paja naselja v krajevnih skupno-
stih Šmartno ob Dreti, lep del Re-
čice, Nazarje in Mozirje z indu-
strijo vred. Nanj je priključenih 

več kot 1.000 gospodinjstev, viški 
vode pa bi bili zares veliki, če na 
vodovod ne bi bila priključena in-
dustrija. Razmerje porabe med 
gospodinjstvi in industrijo je na-
mreč 1:3. Primarnega voda je 
kakšnih deset kilometrov, cevi v 
sekundarnem razvodu pa dosegajo 
dolžino dodatnih 20 kilometrov. 

Zlasti pomembno je torej, da 
vir zadošča tudi za povečano po-
rabo v veliko naslednjih letih, tu-
di ob pospešeni stanovanjski in 
industrijski izgradnji. Individual-
na poraba je v povprečju 14 ku-
bičnih metrov vode mesečno, 
resnici na ljubo pa je cena za ku-
bični meter resnično nizka, pre-
nizka, če govorimo o življenjsko 
pomembni zdravi pitni vodi. Ku-
bični meter za gospodinjstvo ve-
lja 1.330 dinarjev, za gospodar-
stvo 2.930, pa še to so s I. julijem 
bistveno povečane cene. To ko-
majda zadošča za enostavno re-
produkcijo in o razširjeni ob tem 
lahko samo plaho razmišljajo, 
čeprav je nekaj naložb še kako 
potrebnih. Prav tako niso odveč 
razmišljanja, da bi oskrbo z zdra-
vo pitno vodo v občini spravili 
pod eno streho. Razlogi so jasni. 
Boljša bi bila prepotrebna kon-
trola, lažje vzdrževanje in odpra-
vljanje okvar. Upravljanje z 
omrežjem je enotno samo na si-
stemu Letošč, za katerega skrbi 
mozirska Komunala. j j . 

: 



Občinska zveza društev prijateljev mladine Velenje 

Zakaj ni otrok? 
Med tistimi, ki naj bi se »pobrigali« za naso mlade/, je tudi občin-

ska zveza društev prijateljev mladine Velenje. 
Ob razmišljanju, kakšne dejavnosti bi pripravili za prijetno in 

hkrati koristno izrabo prostega časa naših otrok, so se člani predsedstva 
zveze odločili za dvoje, in sicer za letovanje v mladinskem zdravilišču in 
letovišču na Debelem rtiču za 160 predšolskih otrok in 353 šolarjev ter 
za organizacijo dnevnega taborjenja na Slemenu. 

a s 
Agroekološki vplivi na 
pridelavo grozdja 

Med pri rod-
ne dejavnike, 
ki odločilno 
vplivajo na 

agroekološke 
značilnosti do-
ločenega vino-

gradniškega 
območja, šteje-
mo klimo, tla 
in rastlinski 
material — vin-
sko trto. Za 
ocenitev kako-
vostne stopnje 
določenega ob-
močja pa seve-

da ne smemo pozabiti na nosil-
ca proizvodnje — človeka in 
stopnjo njegove tehnike oziro-
ma tehnologije pridelovanja 
grozdja in predelave v vino. (7) 

Klimatske razmere 
Temperatura 

Temperatura (stopnja toplo-
te) je eden od najpomembnej-
ših klimatskih dejavnikov v do-
ločenem kraju, saj odloča ne 
samo o višini pridelka grozdja, 
temveč tudi o njegovi kakovo-
sti. Zato je temperatura tudi 
odločilnega pomena pri dolo-
čanju značilnosti nekega vino-
gradniškega območja. Če po-
skušamo proizvodnjo usmeriti, 
ne oziraje se na dejavnik — 
temperaturo, tudi ne moremo 
pričakovati ustrezne kakovosti 
finalnega proizvoda. 

Drugi dejavniki klime — pa-
davine, nadmorska višina, pa 
tudi rastlinski material (sortni 
izvor), vzgojne oblike in dr. si-
cer tudi po svoje vplivajo na 

proizvodno usmeritev, vendar 
če delujejo konstantno. Varia-
bilnost temperature z zemljepi-
sno širino lahko vpliva na na-
vedene dejavnike tako, da je 
lahko zelo dragocen indikator 
za ocenjevanje prikladnosti ne-
kega kraja za gojitev vinske tr-
te. 

Vodilni francoski vinograd-
niški znanstvenik BRANAS je 
pri poučevanju tega dejavnika 
prišel do zaključka, da je po-
prečna vsota temperatur nad 
10° C izredno pomembna in 
tudi značilna. Prav tako tudi 
FREGONI opozarja, da akti-
vna temperatura, ki jo označu-
jemo s Ta lahko variira od 
1500 do 5000, efektivna tempe-
ratura Te (preko 10° C) pa od 
850 do 3500. Spodnji nizki li-
miti ustrezajo proizvodnji na-
miznega grozdja, penečih vin 
in vin za destilacijo, gornje me-
je pa za proizvodnjo rozin, vi-
sokoalkoholnih vin, likerjev 
itd. Nihanje temperature med 
letom seveda vpliva tako na ka-
kovost kot tudi na količine pri-
delka grozdja. 

Vinsko trto gojimo skoraj 
vedno med izotermama 9° in 
21° C (povprečne letne tempe-
rature) v Evropi in nekje med 
33 in 50° severne širine, v kra-
jih s temperaturo pod — 15° C 
in preko 42° C vinsko trto 
praktično ne gojimo. Nagle 
spremembe temperature ne 
vplivajo ugodno na razvoj vin-
ske trte; lahko pa so te spre-
membe zmerne, kot je to pri-
mer s padavinami. 

NIGOND (1970) navaja naslednje mejne vrednosti temperatur 
za vinorodna območja: 

Obdobje Maksi- Mini-
mum °C mum °C 

januar — april (zim. poč.-brstenje) 7—10 0 - 1 2 
april — junij (doba rasti) 19,7-28 8 ,8-19,5 
julij — september (rast-zorenje) 21 ,8 -32 13—24 

Zanimanje za letovanje na 
morju, v domu Rdečega križa 
Slovenije, je bilo letos med 
otroki veliko, saj niso mogli 
ustreči vsem željam. Pred-
nost pri izboru so imeli soci-
alno in zdravstveno šibki. 
»Pri organizaciji letovanja 
smo imeli tokrat kar nekaj te-
žav,« poudarja sekretarka 
občinske zveze društev prija-
teljev mladine Velenje Ivan-
ka Filipančič,« ker nas je re-
publiški odbor Rdečega križa 
Slovenije šele 12. junija ob-
vestil o višjih cenah letovanj 
za predšolske otroke, ki so 
takrat že dopustovali , in za 
šolarje. Tako smo morali ce-
no dvigniti tudi mi. Trudili 
smo se, da bi to skrb staršem 
prihranili, vendar nismo na-
šli denarja za kritje nepredvi-
denih stroškov. Upamo, da 
so starši naše sporočilo spre-
jeli z razumevanjem in doda-
ten prispevek pravočasno po-
ravnali.« 

V načrtu počitniških dejav-
nosti je poleg tega zveza dru-
štev prijateljev mladine naše 
občine predvidela tudi dne-
vno taborjenje na Slemenu. 
Kljub pravočasnemu obveš-
čanju o tem, ter dobrih izku-
šnjah iz preteklih let, je v za-
četku tega meseca prispelo le 
10 prijav. Vsemu navkljub je 
5. julija avtobus pred Rdečo 
d v o r a n o v Titovem Velenju 
čalkal udeležence tovrstne 
akttivnosti, da bi jih popeljal 
na Sleme. Vendar, poskus ni 

uspel. Na dogovorjeno mesta 
sta prišla le dva šolarja, ne-
kaj otrok pa je čakalo na av-
tobusni postaji v Šoštanju. 
Ker bi bili stroški dnevnega 
taborjenja na Slemenu zaradi 
skromne udeležbe previsoki, 
so načrtovano aktivnost od-
povedali. To se je zgodilo po 
12 letih uspešno oreganizira-
nega dnevnega taborenja. 

Na otroke v počitniških 
dneh pa so mislili tudi člani 
društev prijateljev mladine v 
nekaterih krajevnih skupno-
stih Šaleške doline, kjer so 
zanje pripravili različne ob-
časne dejavnosti. Tako na ne-
katerih igriščih za pestre, za-
nimive in brezskrbne urice 
skrbe animatorji počitniške-
ga dela, in sicer z izleti v na-
ravo, plavalnirm tečaji, vese-
limi če t r tk i , . . . Žal, tudi za te 

akcije in dejavnosti med 
otroki ni pravega zanimanja. 
Vse kaže, da želi naša mladež 
preživeti počitnice po svoje, 
predvsem neobvezno, po last-
nih željah in interesih. 

RAČUNALNIŠKI KRO-
ŽEK 

Društvo prijateljev mladine 
Šoštanj je med počitnicami pri-
pravilo za tamkajšnje najmlajše 
krajane resnično pester in zani-
miv program dejavnosti. Udele-
žuje se jih tudi do 30 otrok. Po-
leg plavalnega tečaja so se ti nav-
dušili tudi za računalniški kro-
žek. V učilnici 3. a razreda na os-
novni šoli Karla Destovnika Ka-
juha Šoštanj se vsak četrtek zbe-
re do 10 malčkov. Da jim je dve 
uri kar se da prijetno, poskrbi 
mentor David Čelofiga, ki pravi: 

»Najpomembnejše pri tem je, da 
otroci dobijo občutek, >navežejo< 
stik z računalnikom in spoznajo, 
da to ni več nobena skrivnost, 
privilegij le nekaterih. V svet ra-
čunalništva >vstopajo< z igricami 
ter se tako naučijo ravnati z nji-
mi.« Mentor David ter Boštjan, 
Helena, Jerneja, Damjan , . . . se 
veselijo četrtkovih srečanj z raču-
nalniki, kjer »spreminjajo« ne-

voda 
Člani ribiške družine Mozirje 

so sklenili, da je potrebno čim-
prej in čimbolj smotrno pristopi-
ti k organizaciji močne čuvajske 
službe na vodah in pritokih, ki 
so v upravljanju RD Mozirje. To 
sta reki Savinja od Grušovelj do 
spodnjega letuškega jezu in Dre-
ta od izvira do izliva z vsemi pri-
toki. 

V ta namen so ustanovili novo 
čuvajsko službo s kar dvajsetimi 
čuvaji, ki so porazdeljeni na vse 
tri revirje s katerimi družina 

znane stvari v znane. Poleg ome-
njenega so prizadevni člani šo-
štanjskega društva prijateljev 
mladine pripravili med počitni-
cami za najmlajše krajane še več 
športnih dejavnosti. 

STARŠEM M A L O MAR 
V krajevni skupnosti Pesje je 

društvo prijateljev mladine nekaj 
let nazaj organiziralo varstvo 
otrok med počitnicami. Anima-
torka je z otroci izvajala različne 
igrice, jih popeljala na izlet in 
podobno. V letošnjem letu pa 
doslej tovrstnega varstva ni. Za-
kaj? To vprašanje smo zastavili 
predsednici društva prijateljev 
mladine Pesje Nevenki Žagar. 

»Težava je v tem, da kljub le-
pemu in novemu domu krajanov 
nimamo primernega prostora, 
kjer bi se lahko otroci igrali ka-
dar je slabo vreme. Lani so se si-
cer igrali v večnamenski dvorani, 
ki pa je najmanj primerna za po-
čitniško dejavnost. Povrh vsega 
še otroškega igrišča nimamo, za-
to smo koristili športnega. Letos 
pa smo se na seji društva prijate-
ljev mladine Pesje odločili, da 
varstva otrok med počitnicami 
letos ne bo. Ker pa otroci in ani-
matorka kljub vsemu želijo, da 
se dobijo, bomo verjetno v drugi 
polovici julija ali začetku avgu-
sta organizirali varstvo dvakrat 
tedensko. V slabem vremenu se 
bodo otroci igrali v sejnih sobah, 
ki pa prav tako niso primerne za 
to dejavnost.« 

Kaj menijo starši? 
»Starši se ob naši odločitvi ne 

jezijo preveč. Kot vse kaže jim ni 
veliko mar, tudi ne za delo dru-
štva prijateljev mladine. Prepuš-
čeni smo takorekoč sami sebi in 
se z otroci ukvarjamo sami ali s 
pomočjo maloštevilnih staršev. 
Sicer pa je varstvo otrok med po-
čitnicami pešalo že lani, saj je 
včasih prišlo k varstvu le do pet 
otrok, to pa je daleč premalo za 
normativ animatorke.« 

T. P. B. M. 

upravlja. Mozirska ribiška druži-
na smatra, da bo lahko na ta na-
čin uspešno izvajala prepotrebno 
nadzorstvo svojih voda, saj so ji 
pomoč in sodelovanje obljubili 
tudi delavci tamkajšnje postaje 
milice. Nesebično pomoč priča-
kujejo tudi od prebivalcev ob re-
kah Savinja in Dreta s pritoki, 
saj bo mogoče le s skupnimi 
močmi zatreti vse večji porast 
krivolova, zastrupljenja vode ter 
ostalih posegov v ta del narave. 

Dušan Borornik 

Temperatura vpliva na šte-
vilne lastnosti grozda. CHA-
PAGNOL (1977) trdi, da je 
obarvanje jagod zelo občutlji-
vo na temperaturo tako, da 
preveč visoka temperatura kot 
tudi prenizka preprečuje formi-
ranje pigmentov. BUTROSE in 
KL1EWER (1971) so med dru-
gim opozorili tudi na narašča-
nje jabolčne kisline v grozd-
nem soku pri zniževanju tem-
perature. (10) 

Svetlost (sončno obsevanje) 
Svetlova vpliva na procese v 

razvoju trte, ima pa še prav po-
seben pomen v procesu foto-
sinteze. Četudi je svetloba po-
vezana z delovanjem drugih 
dejavnikov kot na primer s 
temperaturo, igra odločilno 
vlogo pri formiranju suhe sno-

vi v rastlini. STOER (1966) na-
vaja, da proces asimilacije COi 
narašča s povečevanjem svetlo-
be od 20.000 do 30.000 luksov, 
odvisno od sorte in pri opti-
malni temperaturi 24 do 30° C. 

Svetloba deluje kot energet-
ski vir pa tudi kot limitni fak-
tor v rastni dobi rastline v teku 
dneva. Vinska trta kot »rastlina 
sonca« zahteva za svoj razvoj 
določen minimum ur osvetle--
nja. STO EV (1971) navaja na 
primer čas 12 ur. Razlikuje teo-
retično osvetlitev tj. število son-
čnih ur od sončnega vzhoda do 
sončnega zahoda v določenem 
kraju, in efektivno osvetlitev, 
ki se nanaša na jasne dneve, 
pri čemer se oblačni dnevi 
sploh ne upoštevajo. 

VEROHIKA KRUMPA ČN1K 

Poligon za prepotentne 
Pred dnevi smo bili priča, 

kako so prenapeteži z mo-
tornimi kolesi v Šaleku, to-
čneje na Seln, uprizarjali vi-
deo-moto dirke, da je kar 
dih zastajal redkim, ki so bi-
li poklicani, ogledati si to 
nenavadno dirko. Po bese-
dah občanov, ki so spremlja-
li dogodek bolj s strani, so 
»prenapeteži« ob trenutno 
izpraznjeni cesti pognali svo-
je motorne silake skozi ovi-
nek, pri tem pa so merili 
največji možni nagib in vse 

to snemali z videokamero. 
Mogoče celo za kakšno re-
klame, gotovo ne za popula-

rizacijo akcije »minus 10«. 
. Kaj je pokazala analiza 

ob ogledu posnetkov nam ni 
prišlo »na ušesa«, kaj bi se 
lahko zgodilo, si pa lahko 
predstavljamo. A ker se ni, 
lahko zabeležimo dogodek 
med poletne inovacije pod ši-
fro »poligon za prepotent-
ne«. 

J, M. 

Ribiška družina Mozirje 

Poostreno nadzorstvo 
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Lepa, ne prevroča poletna sobota, je bila kot nalašč za športne igre 
in opravila na prostem. Sem sodi še veselica in, če dodamo še pesem, ki 
so jo kosci in grabljice zapele potem, ko so pokosili strmi travnik pod 
domom krajevne skupnosti v Kavčah, potem lahko sklenemo, da je prvo 
srečanje krajanov krajevne skupnosti Podkraj — Kavče izredno lepo 
uspelo. 

»Doslej smo se srečevali v jar-
kih. Celotna krajevna skupnost 
je bila eno samo gradbišče: od 
vodovoda do cest in od kanaliza-
cije do izgradnje toplovoda. Nič-
koliko prostovoljnih delovnih»ur 
je bilo opravljenih pri izgradnji 
teh pridobitev. Združevalo nas je 
delo, odslej pa naj nas združuje-
jo še kulturne, športne in družbe-
ne dejavnosti,« je na srečanju 
povedal predsednik skupščine 
krajevne skupnosti Podkraj — 
Kavče Franc Vedenik. Seveda ob 
tem ni pozabil pohvaliti priza-
devnih gradbenih odborov in 
drugih posameznikov in članov 

društva Trim, ki je dalo pobudo 
za pričujoče srečanje krajanov. 

V soboto, 15. julija, so na igriš-
ču v Podkraju najprej igrali mali 
nogomet. Tako ekipa mlajših čla-
nov kot veteranov Podkraja je bi-
la uspešnejša v zadetkih od Kav-
čanov, čeprav so sklenili, da re-
zultat ni pomemben. Vendar, 
tekma je tekma in treba se je bo-
riti športno. Podobno je bilo tudi 
v šahu, rezultat pa neodločen. V 
popoldanskem srečanju so se, 
kot že omenjeno,v uvodu, izka-
zali s košnjo in grabljenjem trave 
po štirje zakonski pari Podkraja 
in Kavč. Za nameček so se tek-

Tudi nekaj spretnosti sta pokazali Jožica Špegelj in Anica Me-
ža 

Kosci in grabljice na pokošenem bregu — po stari šegi so zavri-
skali in zapeli 

movalci, če tako rečemo, pomeri-
li še v zajemanju in prenašanju 
vode; ženske v vedrih, moški v 
brentah. Prikazali so še ročno ža-
ganje hloda in nazadnje so preiz-
kusili moči še v vleki vrvi. Sreča-
nje so sklenili ob dobri kapljici 
ali hladnem pivu, z odličnim sr-
ninim golažem in s plesom ob 
zvokih Podkrajskih fantov pozno 
ponoči. 

In, če je to bil že nekak zame-
tek takšnih ali drugačnih iger, 
naj zapišemo nastopajoče. V ma-
lem nogometu so se za Podkraj 
potili veterani Planovšek, Berlot. 
Mezner, Ferder, Vedenik, Ring, 
Mihelec, Pirmanšek, Ružič, za 
Kavče pa Stropnik, Gomilšek, 
Hojan, Vodeb, Cafuta in Jerčič. 

Med člant Podkraja so bili na 
igrišču M. in I. Veler, A. in M. 
Meža, Cafuta, Sevčnikar, Mo-
šmonder, Pirmanšek, Ring, Mi-
halec, za Kavče pa Kolenc, Br-
glez, Stropnik, Rednak, Vodeb, 
Kolenc, Tanšek. Za šahovnicami 
so sedeli Mezner : I. Hojan, Ve-
denik : L. Hojan, Ring : Ocepek, 
Meža : Gomilšek, Malovrh : Vo-
deb in Berlot : Dovečar. 

Med kosce in grabljice so se 
na prvem srečanju zapisali Joži-
ca in Alojz Obu, Terezija in 
Alojz Robnik, Anica in Tone 
Meža ter Mira in Jože Meža iz 
Podkraja, Jožica in Franc Ko-
lenc, Marica in Cveto Šatur, Sa-
bina in Branko Habe ter Jožica 
in Milan Špegelj iz Kavč. H. J. 

Tako bi lahko dejali ob obeh posnetkih, pa najbrž ni treba. 
Gaasilci že vedo kaj in za kaj delajo in to iz dneva v dan potrjuje-
jo. . S svojimi uspehi se niso izneverili izročilu in poslanstvu svoje 
orgganizacije, še manj sebi samim, prav tako ne zaupanju družbe, 
pa > nemara svojemu zaščitniku sv. Florjanu tudi ne. Lahko je po-
nossen nanje, znajo pa se mu tudi oddolžiti. Člani gasilskega 
druuštva Gorica ob Dreti so poskrbeli za njegovo znano podobo 
na i pročelju svojega prenovljenega doma, nazarski gasilci pa so 
ga t v drugačni podobi postavili pred svoj dom, da varuje tudi nji-
hovtv in svoj hram. (foto: j. p.) 



Citrarji presenetili čez vse 
Čeprav je pretekli petek deževalo in so morali prireditev SLOVEN-

SKI CITRARJI prestaviti v prostore restavracije Nama, so se v nabito 
polni restavraciji zbrali res pravi ljubitelji tega instrumenta, saj so vzdr-
žali do 23. ure, ko so svoj nastop zaključili najboljši. 

Program sta odlično povezo-
vala Suzana Kog in Jože Gro-
bler, ki sta se z nastopajočimi tu-
di sproščeno pogovarjala. Za za-
četek sta zaigrala mlada velenj-
ska citrarja Damjana Blažič in 
Marko Barle, nato pa smo poslu-
šali samouka Ivana Čuješa in 
Lojzeta Lipnika, ki sta pričela z 
igranjem citer že pred vojno in še 
danes igrata povsod, kamor ju 
povabijo. 

Marsikomu se je milo storilo, 
ko je k citrami sedla slepa 80-let-
na Štefka Zupančič iz Škofje Lo-
ke, ki je ob pevskem duetu zape-
la in zaigrala »Kje so moje roži-
ce.« 

V drugem delu so nastopili za 
razred boljši citrarji. Kako se 
igra na citre sta pokazala pred-
vsem srednješolca Tanja Zaje in 
Aleksander Primic. Tanja iz 
Domžal je vso spretnost pokaza-
la v skladbi El Condor Pasa, 
Aleksander iz Kranja pa v sklad-
bah Tretji človek in Pot k srcu. 

Lepoto narodne pesmi na citrah 
je pokazal Tomaž Plahutnik, ki 
poučuje citre na Glasbeni šoli v 
Kamniku in je s seboj pripeljal 
tudi Kvartet iz te šole, ki se je 
predstavil s Handlovim koncer-
tom. Sledil je nastop znane ci-
trarke Cite Galič, ki igra citre pri 
ansamblu Slovenija. Tokrat je 
spremljala kvintet »Ajda«, ki je 
zapel venček koroških narodnih. 
Za zaključek srfednjega dela je 
igral ansambel Zlate strune iz 
Rogaške Slatine, ki se je predsta-
vil s kombinacijo citer, harmoni-
ke, kitare in petja. Bili so tudi 
oblečeni v slikovite narodne no-
še, kar je prispevalo k svojevrst-
nemu razpoloženju. 

V zadnjem delu so nastopili 
najboljši. Najprej Cita Galič, ki 
je poskrbela za pravo preseneče-
nje, ko je spremljala svojo 7-let-
no hčerko Katarino, ki se je po-
kazala kot odlična otroška pev-
ka. Karli Gradišnik je zatem dvi-
gnil publiko s svojimi priljublje-

t z muzeja Velenje 
Zgodilo 
s e j e • • 

20. JULIJA 
LETA 1883 

V Stalni rubriki »Razne stvari« je Slovenski gospodar zo-
pet objavil krajšo novico iz Šaleške doline: 

»Iz Šaleške doline se nam piše, d a j e dež koristno namočil 
polja brez nevihte, pa mrzlo je postalo in sv. Uršule goro je do 
polovice sneg pokril. Ob nevihti zvoniti je nevarno posebno, 
kder nimajo strelovodov na zvonikih in cerkvah.« 

Upajmo, da letos kljub »noremu« vremenu, snega julija 
ne bo. 
LETA 1894 

O cerkvenih zvonovih je govora tudi v naslednjem članku, 
ki je bil objavljen leta 1894 v Slovenskem gospodarju: 

»Nove zvonove in sicer tri dobi župnija Šmihel pri Šošta-
nju, le dosedanji veliki zvon še ostane. Novi veliki zvon bode 
tehtal 51 starih centov. Blagoslovil jih bode milostljivi knezo-
škof dne 5. avgusta.« 

Blagoslov in dvigovanje novih zvonov je še danes velik 
dogodek za vsako župnijo in njene vernike. 
LETA 1956 

V Celjskem tedniku smo tega dne prebrali dve novici, ki 
nam predstavljata delo takratnega Občinskega ljudskega od-
bora v Šoštanju: 

»Šoštanjski občinski ljudski odbor je imenoval posebno 
komisijo, k i je izdelala dokončni predlog za imenovanje ulic in 
oštevilčenje hiš v Velenju. Ta predlog je že potrdil Občinski 
ljudski odbor. Mesto je razdeljeno na sedem okolišev, s čimer 
bodo odpadle mnoge težave, ki so bile doslej, posebno pri do-
stavljanju pošte.« 

Komisija pri svojem delu ni bila dosledna in je prezrla 
mnoge pomembne Velenjčane, ki so s svojim delom zaslužili, 
če že ne kaj drugega, potem vsaj to, da bi se po njih imenovala 
katera izmed ulic v Velenju. To napako bo poskušala odpraviti 
nova komisija za poimenovanje ulic v občini Velenje, ki je bila 
ustanovljena pri OK SZDL Velenje. 

Druga novica pa ima sledečo vsebino: 
»Občinski ljudski odbor je pred kratkim sprejel med dru-

gim tudi odlok o občinskih taksah, odlok o olajšavah za samo-
plačnike zdravstvenih storitev, odlok o hišnem redu in redu na 
pokopališčih. Izvolili so tudi svet za družbeni plan in finance 
ter razpravljali o predlogih za namestitev in premestitev pro-
svetnih delavcev.« 
LETA 1957 

Tokrat pa je Celjski tednik objavil dve novici iz Šmartne-
ga ob Paki. Prva novica ima naslov »Delo hitro napreduje«. 

»Kmetijska zadruga Šmartno ob Paki gradi novo hmelj-
sko sušilnico v Rečici ob Paki. Delo na njej izredno hitro na-
preduje. Upajo, da bo do konca julija že pod streho.« 

Tudi druga novica, ki ima naslov »Hmelj, divji in pravi«, 
govori o pridelovanju hmelja v Šmartnem ob Paki in okolici: 

»Kmetijski zadrugi Šmartno ob Paki je bilo od merodajne 
strani sporočeno, da bodo na našem terenu letos uničevale div-
ji hmelj mladinske delovne brigade. To se je res zgodilo v 
Spodnji Savinjski dolini, metdem ko so nas pozabili. Sreča pa 
je v tem, da so ga pri nas prostovoljno uničevali učenci višjih 
razredov osemletke, zadnje dni pa tudi mladi zadružniki, ki so 
imeli pri tem delu kar lepe uspehe. Nauk za bodoče leto: Sami 
storimo, kar zmoremo in ne čakajmo pomoči od drugod! 

Hmelj se je po zadnji toploti in dežju izredno popravil. Po 
dosedanjih izgledih sodeč, če ne pride kaj vmes, bo hmelj na 
našem področju najlepši. Tako menijo strokovnjaki.« 

Nauk, ki ga je pisec omenil na koncu članka, je še kako 
aktualen tudi danes, čeprav ponekod besedo »ne« raje upora-
bljajo v drugačnem vrstnem redu. DAMIJAN KUAJIČ 

nimi lastnimi skladbami in pet-
jem, zatem pa Miran Kozole, do-
ma iz Senovega, ki je bil za pu-
bliko pravo presenečenje. Igral 
je skladbe, ki bi jih nikoli ne pri-
čakovali na citrah (Marina). Da 
je pravi virtuoz na citrah je poka-
zal tudi s telovadnimi veščinami, 
ki so spremljale njegov atraktivni 
nastop. Na koncu je nastopil še 
tisti najzaslužnejši citrar Miha 
Dolžan, čigar ime je bilo ves čas 
prisotno ob napovedi njegovih 
mlajših kolegov. Občinstvo mu 
je to tudi hvaležno pokazalo in 

ga ni pustilo s prizorišča, dokler 
ni zaigral nekaj tistega, kar že od 
leta 1957 dalje poslušamo iz nje-
govih 40 plošč in kaset. Seveda 
je zaigral tudi Cvetje v jeseni. 

Na koncu so vsi nastopajoči 
spontano prišli na oder in skupaj 
z občinstvom zapeli nekaj slo-
venskih narodnih pesmi in prire-
ditve ni in ni hotelo biti konec, 
čeprav so potekle že debele 3 ure 
in sopara ni hotela popustiti. 

Vsi skupaj so sklenili: nasvide-
nje citrarji! Prihodnje leto v Ve-
lenju! Marjan Marinšek 

Vedri mlečni 
zapisi 

Kakor molzemo ni čud-
no, če prihaja čas suhih 
krav. # # # 

Naši sestanki so kot švi-
carski sir. Več ko je praznih 
glav, manj je vsebine. 

Nimamo svetih krav. Se 
pa vse pogosteje križamo, 
ko kopujemo sir. 

• • • 
Na sestankih obilo pra-

hu, mleka v prahu pa vse 
manj. ^ # # 

Mleko je cenejše od kisle 
vode. Še najbolj kislo pa je 
v — žepu. 

Vem, da je bila moja 
mlekarica na sestanku. 
Mleko je — zvodenelo. 

Lahko je otrokom. Ko 
zgubijo dudo, zizajo — pr-
ste. # « « 

Živinorejo kujemo v 
zvezde, v »mlečno cesto«. 
Tako je prav, saj je mleko 
že — astronomija. • • • 

Cene otroške hrane so 
vroče. Ob tem podražitve 
poznajo tudi — hladne tu-
še. p. S. 

Francijev prosti čas 
je kiparjenje 

Že nekaj let je Majerjeva vila 
v Šoštanju središče likovnega 
ustvarjanja v velenjski občini. 

To sem občutil tudi tisti ju-
nijski večer, ko sem v modrika-
sti svetlobi dneva približal 
Ravnjakovemu stanovanju na 
Kajuhovi 9. Kamor seže oko, 
vsepovsod polno lesenih kip-
cev, in tudi grafik. Povsod do-
minira človek, rudar, delavec. 
Oko se ni moglo odtrgati od 
skupinske skulpture, ki jo je 
mladi ustvarjalec pomenova! 
Družina v bedi. 

Poslovil sem se od prijazne 
hčerke Tinke in že odhitel v 
bližnji atelje. Velika soba in v 
njej Franci, ki pravkar dokon-
čuje avtoportret. 

Tu se stiskam in sem zadovo-
ljen,« de in rjave oči se prešer-
no nasmejijo. 

»Pa tale velikan, metrska 
skulptura iz lesa, ki predstavlja 
moža in ženo?« 

»Za velike stvari se odločam 
v Lokovici pri Šoštanju. Tam, 
pri sorodnikih prav tako kipa-
rim. 

»Zanimiv je ta France«, si 
rečem, brodim po njegovi gosti 
bradi, njegovi močni postavi in 
se ustavim v njegovih svetlečih 
se očeh. 

»Kaj te je vendar pripeljalo 
na to pot?« 

»Samo sedem let mi je bilo, 
ko sem doma opazoval zapor-
nika, kako je z nožičem obliko-
val lesene ptičke. Kak čudež je 
bil to, ko je iz navadnega kosa 
lesa pred mano nenadoma zra-
sel ptič. Zdelo se mi je, da celo 
po je . . . 

Več let sem se potepal po tu-
jini. Po vrnitvi pa, glej ga 
šmenta, spet spomin na zapor-
nikovo rezljanje.« 

»Še kaka druga injekcija, ki 
te vodi po sedanji poti? 

Da, gotovo. Majerjeva vila v 
Šoštanju. Tam nisem prezrl no-
benega seminarja. Ogromno mi 
je dala ta šola.« 

»Ali si se odločil za kakšne-
ga vzornika?« 

»Da, zdi se mi, da je človek, 
ki ga najbolj občudujem, in mi 
je pravi vodnik, akademski ki-
par Ciril Cesar.« 

Trenutki značilnega molka. 
Opazujem dleto v njegovih 

rokah, ki ga tako spretno, pre-
finjeno, obrača. 

Ali je tudi Franciju položila 
darove v zibel muza? 

Franci kot da bere moje mi-
sli. Da, mamin b ra t j e bil mizar 
in »tausendkinstler«. Česar se 
je lotil, to je storil. Tudi kiparil 
in slikal je po svoje. . . 

Oči preletavajo tudi njegove 
akvarele. Toda, ne. Spet avto-
portret, do potankosti izdelan v 

" ilovici. 
Franci pripoveduje: »Rad 

razstavljam. Gorenje mi je to 
že dvakrat omogočilo. Tam je 
tudi likovna sekcija. Razsta-
vljal sem tudi v Majerjevi vili v 
Šoštanju in v tamkajšnjem do-
mu kulture.« 

»Gre vse brez težav?« 
»Uh, nikakor. Skoraj nemo-

goče je povezovati službo s ki-
parstvom. Čas ti prehitro spol-
zi izpod prstov. Kako zelo si 
želim, da bi postal samo ki-
par!!! 

Vedel sem: Franci je med tri-
desetimi tistimi, ki jih oblikuje 
šoštanjska šola za slikanje in ri-
sanje. 

Veseli smo, da je likovne go-
vorice vse več, da vse bolj po-
staja iskrena izpoved mladih in 
starejših ustvarjalcev v lepem 
koščku slovenske domovine, v 
Šoštanju. 

Talent ni ostal zakopan, sem 
pomislil. Tudi Francijeva izpo-
ved je jasna, poštena, in preda-
na ljudem, ki živijo v njegovem 
okolju. 

-Viš 

O D N A R O D N E PESMI 
D O OPERNE ARIJE 

V petek, 21. julija, ob 20.30, bo 
v atriju KSC v Titovem Velenju 
koncert Mariborskih rapsodov 
na katerem se bodo predstavili: 

Veronika Mihelič, sopran, 
Aleksander Kovač, bas, Andrej 

Zupančič, harmonika oz. klavir 
in Mojca Zupančič, ki bo pro-
gram povezovala in povedala ne-
kaj lastnih besedih. 

Če bo deževalo bo prireditev v 
kavarni in slaščičarni Center. 

RIBNIČAN URBAN 

V petek, 28. julija, ob 20.30, bo 
na ploščadi pred Namo nastopil 
Stane Starešinič, član Stalnega 
slovenskega gledališča iz Trsta. 

V programu »Široka usta«, po 
knjigi Mihe Mateja, bo predsta-
vil pravega pravcatega Ribniča-
na, ki bo med drugim povedal 
tudi tisto, da če te imajo ljudje za 
neumnega, vedi, da Ribničan ni 
bil še nikoli tako neumen, da ne 
bi bili drugi še bolj. 

Stane Starešinič bo nastopil 
seveda v polni Ribničanski opre-
mi. Na Harmoniko ga bo sprem-
ljal Igor Radovič. 

Če bo deževalo bo prireditev v 
restavraciji Name. 

Prizadevanja Gorenja za širjenje bralne kulture 

Kanček več človeške topline 
1978. leta so začeli v Gorenju v Titovem Velenju, skupaj z Dru-

štvom slovenskih pisateljev, s svojstveno kulturno akcijo. Prvo »Bralno 
akcijo delavcev Gorenja« so poimenovali »Delavec pisatelju nagrado 
zvestobe«, Mišku Kranjcu so ob zaključku bralne akcije podelili »Pla-
keto zvestobe«, saj so njegovo delo »Strici so mi povedali«, mladi delav-
ci Gorenja — udeleženci prve bralne akcije, resnično sprejeli za svoje. 

Ob sklepu prve »Bralne akcije delavcev Gorenja«, na literarnem 
večeru v velenjskem Domu kulture, je takratni predsednik Društva slo-
venskih pisateljev Ivan Potrč, izrazil prepričanje, da se bo ta, resnično 
enkratna akcija odrazila v trajni zvestobi delavcev Gorenja slovenski 
knjigi. »To, kar smo začeli govoriti ob Cankarjevi stoletnici, kako mo-
remo ustvarjati socialistično družbo samo s kulturo osveščenim delov-
nim človekom — samoupravljalcem, smo začeli v Gorenju tudi uresniče-
vati,« je poudarjal Ivan Potrč. 

Vse več ljubiteljev lepe 
pisane besede 

Od druge akcije naprej bralci 
ne ocenjujejo več posmeznih del 
in jih ne točkujejo. 

Za kar najbolj učinkovito se-
znanjanje delavcev s knjigo so 
prvi »Bralni akciji delavcev Go-
renja« sledile knjižne razstave, 
literarni večeri, pogovori s pisa-
telji itd. Posebej še na srečanjih z 
delavci Gorenja so lahko sodob-
ni slovenski besedni ustvarjalci 
ugotavljali, ali pripadajo istemu 
času, isti družbi, istim idejam, 
kot jih imajo delavci. Spoznanja 
so spodbudila prenekatero raz-
mišljanje o času, v katerem živijo 
ustvarjalci. 

V Gorenju v Titovem Velenju 
se je doslej zvrstilo že deset b«al-
nih akcij. Prenekateri udeleženec 
bralne akcije pred tem ni redno 
segal po knjigi; zdaj pa je, kot je 
mogoče ugotoviti, najmanj polo-
vici med njimi postala knjiga ta-
korekoč stalna življenjska sprem-
ljevalka. Pomembno pa je tudi 
spoznanje, da mnogi udeleženci 
akcije skušajo za branje spodbu-
diti tudi sodelavce. »V branju 
odkrijem veliko novih vrednot. 
Tudi to, da je bolj izgovor, če 
kdo reče, da nima časa za branje. 
Vsak trenutek ob knjigi te oboga-

ti in razširi obzorje,« je poudari-
la ena od udeleženk bralne akci-
je. 

Iz leta v leto bogatejši 
izbor del 

Bralna akcija pa je spodbudila 
tudi razmišljanja o možnostih, 
da bi knjigo resnično kar najbolj 
približali delavcem. Zato, med 
drugim, iz leta v leto bogatijo iz-
bor knjig, ki jih ponujajo v bra-
nje. Delom slovenskih pisateljev 
in pesnikov se je najprej pridru-
žila knjižna produkcija iz naše 
kulturne dediščine, zatem pa tu-
di dela iz zakladnice drugih ju-
goslovanskih narodov in narod-
nosti ter iz svetovne zakladnice. 

Tudi na ta način je začelo na-
raščati navdušenje za knjigo med 
delavci Gorenja. 

In še na nekaj kaže opozoriti. 
»Bralna akcija delavcev Gore-
nja« predstavlja pravzaprav svoj-
stven dialog delavcev Gorenja s 
slovenskimi pisatelji in pesniki, 
je torej akcija, ki je prvič nepo-
sredno povezala delavce s pisate-
lji in pesniki in ki se nadaljuje s 
prebiranjem njihovih del. 

»Najlepše je, ko lahko svoja 
spoznanja in misli, ki se porajajo 
ob branju, delimo z drugimi, tudi 
s svojimi sodelavci.« To razmiš-
ljanje je bilo slišati na enem od 

pogovorov udeležencev bralne 
akcije »Krog sodelujočih širimo 
zato, da bi v naše medsebojne 
odnose vnesli nove, človeško to-
ple občutke, s katerimi nas bodo 
knjige med seboj tesneje poveza-
le.« 

Številke zagotovo po-
vedo premalo 

Bi o »Bralni akciji delavcev 
Gorenja« povedali dovolj, če bi 
zapisali število bralcev in prebra-
nih del, pa četudi bi dodali po-
datek o tem, koliko del je bilo 
prebranih? Lahko bi prešteli tudi 
strani vseh knjižnih del! Prešteti 
pa ni mogoče številna nova spo-
znanja, vse besede, ki živijo kot 
misli nekje v delavcih, da sami 
ne vedo, kje so jih našli, a so po-
stale njihove. 

Številke resda ne povedo vse-
ga, včasih zelo malo. Kljub temu 
pa zapišimo tudi v pričujočem 
zapisu, d a j e v »Bralni akciji de-
lavcev-Gorenja« v 10 letih sode-
lovalo 945 zaposlenih iz delov-
nih organizacij in skupnosti Go-
renja v Titovem Velenju, ki so 
skupaj prebrali kar 4.292 del. 

Dodajmo podatek o tem, kate-
ri avtorji so bili najbolj brani ozi-
roma najbolj priljubljeni. Zapi-
sali smo že, da so ob zaključku 
prve bralne akcije podelili »Pla-
keto zvestobe« Mišku Kranjcu 
za njegovo delo »Strici so mi po-
vedali«. V naslednjih akcijah pa 
so bili najbolj brani avtorji: Mira 
Mihelič (Tujec v Emoni), Beno 
Zupančič (Sedmina) in Ivan Mi-
natti (Pesmi), pa Ervin Fritz 
(Okruški sveta) in Franček Ru-
dolf (Očka, vrni se nam zdrav) 
ter Tone Kuntner (Slovenske 
Gorice) in Ivo Zorman (Dom 
človekov). Med najbolj brane av-
torje pa so se uvrstili tudi Polona 
Škrinjar (Pavla) in Feri Lainšček 
(Peronarji), Igor Torkar (Umira-

nje na obroke) in Tone Partljič 
(Hotel sem prijeti sonce) ter To-
ne Pavček (Pesmi). Zadnji dve 
akciji pa so bili na »lestvici« naj-
bolj branih Erika Vouk (Bela 
Evridika), Branko Hofman (Lju-
bezen) in Matjaž Kmecl (Sloven-
ska postna premišljevanja) ter 
Mila Kačič (Okus po grenkem), 
Marinka Fritz-Kunc (Pusti čaka-
ti jutri) in Evald Fliser (Čarovni-
kov vajenec). 

Posnemovalcev je malo 
Namen »Bralne akcije delav-

cev Gorenja« pa ni bil samo na-
vajati delavca na knjigo, pač pa 
med delavci nenehno spodbujati 
potrebo po knjigi. V teh prizade-
vanjih so po desetih bralnih ak-
cijah bogatejši za prenekatero 
spoznanje. Eden od rezultatov 
prizadevanj za širjenje bralne 
kulture med zaposlenimi v de-
lovnih organizacijah in skupno-
stih Gorenja v Titovem Velenju 
je zagotovo tudi ustanovitev vza-
jemne knjižnice v Gorenju. 

Zapisati velja še, da so v Gore-
nju v Titovem Velenju dokaj kri-
tični tako do lastne prakse širje-
nja brair.e kulture med delavci 
kot do obstoječe knjižne ponud-
be, pri čemer poudarjajo, da 
imajo delavci še vedno premaj-
hen vpliv na izbor del, ki jih ti-
skajo naše založbe oziroma na-
sploh na programe založb. De-
lavcu bi morali kar najbolj pri-
bližati knjigo, poiskati najpri-
mernejši način za to, ne nazad-
njetudi zaradi dejstva, da je knji-
ga za prenekaterega delavca res-
nično že predraga oziroma nedo-
segljiva. 

V Gorenju pričakujejo, da bo 
njihova akcija približevanja knji-
ge delavcem našla posnemovalce 
tudi drugod. To si zagotovo tudi 
zasluži. Podatki pa kažejo, da je 
posnemovalcev še vedno prema-
lo, in to ne samo v občini Vele-
nje, pač pa v vsej Sloveniji. To je 
škoda. Sicer pa bodo v Gorenju 
bralno akcijo v prihodnje tako 
vsebinsko kot organizacijsko ne-
nehno bogatili, kar najbolj pa. 
bodo upoštevali interese delav-
cev. (rt) 



Člani organizacijskega komi-
teja in vodstvo AMTK seveda 
zopet računajo na pomoč vseh, 
ki so doslej prispevali k odličnim 
organizacijam in uveljavitvi na-
šega rallyja tudi izven meja naše 
domovine. Pri tem so v prvi vrsti 
mišljeni nepogrešljivi radioama-

Na nedavni in tretji letošnji seji organizacijskega komiteja rallyja 
»Titovo Velenje« so člani na žalost ugotovili, da z denarjem, ki bi ga 
uspeli zbrati do oktobra, rallyja ni možno organizirati. 

Da bi rally vendarle obdržali v 
dolini so se člani komiteja sku-
paj z vodstvom Avto-moto turing 
kluba potrudili za letošnje leto 
najti rešitev, ki bo ljubitelje tega 
privlačnega športa ne le zadovo-
ljila, temveč verjetno presenetila 
in navdušila. Z ARD Kompas 
Hertz in C.A.R. klubom iz Boro-
velj v Avstriji so se uspeli dogo-
voriti, da bo del rallyja »Warta«, 
potekal na trasi rallyja »Titovo 
Velenje«. Tako bomo lahko na 
znanih hitrostnih preizkušnjah 
Skorno, Andraž, Laze in Lipje 
med drugimi tekmovalci videli 
tudi zmagovalca rallyja »Satur-
nus« Franza Wittmanna. Seveda 
odločitev velja le za letošnje leto, 
za prihodnjega pa bodo organi-
zatorji napeli vse moči, da bo 
rally »Titovo Velenje« zopet 
»naš« in to z mednarodno ude-
ležbo. Za takšno udeležbo bo le-
tošnja prireditev vsekakor velike-
ga pomena, saj se bodo tuji voz-
niki in organizatorji temeljito se-
znanili z velenjsko traso, ki je bi-
la sicer v domačih logih deležna 
samo pohvalnih besed. 

terji obeh velenjskih klubov, ga-
silci, reševalna postaja, miličniki, 
krajani ob progi in še mnogi dru-
gi. Glede na zanimanje za to 
zvrst športa bosta letošnja in po-
sebej še prireditev v letu 1990 go-
tovo privabili veliko gledalcev. 
Velja omeniti, da so pohvale gle-
dalcev in uradnih spremljevalcev 
edino plačilo, ki ga člani AMTK 
dobijo za eno največjih priredi-
tev v Šaleški dolini. j g 

Strelci 
v Mozirju 

Osnovna strelska organizacija 
»Kajuh« Mozirje bo v soboto, 
22. julija, pripravila že desetič 
zapovrstjo nagradno strelsko tek-
movanje z malokalibrsko puško. 
Tekmovanje se bo na strelišču v 
Mozirju pričelo ob 8. uri in bo 
trajalo do 17. ure in 30 minut, ko 
bodo podelili priznanja in nagra-
de. Strelci lahko uporabljajo svo-
je orožje, tudi brez optičnih na-
prav, organizatorji pa bodo do-
bro poskrbeli za dobro počutje 
tekmovalcev in ostalih obisko-
valcev. j.p. 

Liga mladih 
Komisija za šport pri O K 

ZSMS Velenje je izpeljala tek-
movanje v malem nogometu, ka-
terega so se v spomladanskih 
mesecih udeležili mladi iz osnov-
nih organizacij naših krajevnih 
skupnostih. 

V odločilni tekmi za prvo me-
sto je Topolšica po kazenskih 
strelih premagala Desni breg II, 
Florjan pa je bil v tekmi za tretje 
mesto boljši od Desnega brega I. 

Mladi bodo tekmovanje nada-
ljevali v jeseni, ko se bodo v po-
kalnih tekmah pomerili za pre-
hodni pokal NAŠ ČAS. Kdo ga 
bo osvojil? Ravne tretjič, Šmart-
no drugič ali nekdo prvič — od-
govor bomo dobili na dan občin-
skega praznika. Zdrarko Golob 

Pred desetimi leti so se mladi 
strelci na glinaste golobe iz Šale-
ške doline odločili, da zaključijo 
strelsko sezono s tekmo, v kateri 
bi se pomerili med seboj na lah-
kotnejši in prijetnejši način kot 

Številnim športnim /vr-
stem, ki jih gojijo bolj ali 
manj načrtno delavci delov-
nih organizacij in skupnosti 
v Titovem Velenju, se je pri-
družilo balinanje. Tako so 
pred kratkim imeli tekmova-
nje v balinanju, ki se ga je 
udeležilo IS moških in II 
ženskih ekip tozdov in delov-
nih skupnosti (>orenja \ 
Titovem Velenju. 

Hiriko Jerčič 
bo t o Jane/ Sterkuš, 

na pravih tekmovanjih. Tako se 
je rodilo tekmovanje za 
»STRELSKEGA KRALJA«. 

Med seboj se pomerita dve 
ekipi z različnimi tipi pušk, z bel-
gijskimi BROWNING FN in ita-
lijanskimi ZOLI. Tekmovanje 
poteka ekipno in posamično. 
Zmagovalna ekipa dobi prehod-
ni pokal, zmagovalec posamično 
pa naslov »STRELSKI 
KRALJ«. Kot protiutež strelske-
mu kralju, ki je okronan z vsemi 
častmi, dobi zadnji po rezultatu 
otroško kahlo. 

Na letošnjem desetem, jubilej-
nem tekmovanju, ki je bilo 3. ju-
lija na Lubeli, si je priboril na-
slov strelskega kralja POLDE 
TRAVNER. Marjan Krartič 

Jamarji v osrčju Kamniško-savinjskih alp 
Člani Šaleškega jamarskega kluba iz Topolšice v zadnjem času ra-

ziskujejo podzemne jame ter ostale kraške pojave pretežno na področju 
Zgornje Savinjske doline, točneje na Dleskovški planoti, tj. visokogor-
ski kraški planoti, ki leži visoko nad dolino reke Savinje, v Kamniško 
Savinjskih Alpah. 

Skupaj z jamarskimi kolegi iz 
Kamnika in Prebolda so doslej 
topolški jamarji na območju Dle-
skovške planote dosegli lepe 
uspehe na raziskovalnem pod-
ročju, od katerih velja v prvi vrsti 
omeniti odkritje in raziskave pre-
ko 150 novih jam, kakor tudi ra-
ziskavo izredno težavnega, preko 
280 metrov globokega stopnja-
stega brezna z oznako J-4/9, či-
gar vhod je na težko dostopnem 
skalnatem terenu nad planino 
Vodole. Z raziskovanjem tega se 
topolščani ukvarjajo že dobri 
dve leti, in je to njihov največji 
raziskovalni projekt doslej, pa 
tudi največji dosežek na tem 
področju, na katerega so v klubu 
še posebej ponosni. Brezno J-4/9 
je doslej najdaljša, po globini pa 
najgloblja jama, ki jo raziskujejo 
člani Šaleškega jamarskega klu-
ba. Zaradi svojih specifičnih 
morfoloških dimenzij (nenehno 
menjavanje vertikalnih odsekov 
in zelo ozkih pasaž ter mean-
drov, ki ponekod prehajajo v 
prave diaklaze), je s tehničnega 
vidika gibanje po breznu izredno 
zahtevno. Svoje pa k »dobremu« 
počutju jamarjev prispeva še 
100% vlaga (od globine 100 me-
trov dalje po jami stalno teče po-
toček) ter nizka temperatura jam-

skega zraka, sicer značilna za to-
vrstne gorske jame, ki se v J-4/9 
giblje okoli 4° C konstantno sko-
zi celo leto. Da lahko jamar 
sploh preživi v takšnem okolju, 
mora biti opremljen s specialno, 
termično dobro izolirano in vo-
donepropustno obleko, poleg te-
ga se od njega zahteva brezhibno 
znanje vrvne tehnike, poznava-
nje jame ter dobra fizična kondi-
cija. Premagovanje raznovrstnih 
ovir, ki spremljajo jamarja na 
poti do dna, kljubovanje mrazu, 
vodi, blatu, utrujenosti, strahu in 

lastni zdravi pameti, ki pravi, d 
bi se bilo najbolje čimprej vrniti 
nazaj na površje, vse to pomeni 
za slehernega posameznika — ja-
marja, ki je tako ali drugače že 
okužen z virusom neustavljive 
sle po raziskovanju in odkriva-
nju skrivnostnih jamskih prosto-
rov, kjer še nikdar prej ni stopala 
človeška noga, svojevrsten izziv, 
katerega mora sprejeti. Kdorkoli 
pride v breznu J-4/9 do dna in 
mu nato uspe priti tudi nazaj na 
površje, ta je dosegel nekaj, če-
mur bi se lahko reklo tudi jamar-
ski izpit zrelosti. 

Prvo julijsko soboto so se čla-
ni Šaleškega jamarskega kluba z, 
ekipo treh jamarjev že enajstič 
podali v brezno J-4/9. Dva iz-
med njih: Andrej Kodrun ter 
Slavko Hostnik sta se spustila v 
brezno, medtem, ko je Ivan Meh 
dežural pred vhodom. Jamarja 
sta krenila v brezno ob 9 uri zju-
traj, dno pa sta dosegla slabe pol 
ure zatem, kar pomeni dvakratno 
prekoračenje do takrat najhitrej-
šega spusta do dna jame, ki ga je 
na eni prejšnjih akcij prav tako 
dosegla ekipa topolških jamar-
jev, trajal pa je 1,5 ure. Še hitrejši 
je bil povratek iz dna jame na 
površje, za kar sta jamarja potre-
bovala slabo poldrugo uro časa, 
medtem, ko je do takrat najhi-
trejša ekipa za isto pot porabila 
kar pet ur. 

Glavni namen akcije je bil pre-
biti se skozi ožino na globini 270 

metrov in raziskati nadaljevanje 
jame za ožino. Prvi del naloge ja-
marjema ni povzročal posebnih 
težav, saj sta ožino hitro prema-
gala. Na drugi strani ju je čakal 
ozek, poševno navzdol posta-
vljen rov, po katerem sta uspela 
prodreti 10 globinskihmetrov ni-
že, tam pa ju je čakala nova, za-
časno neprehodna ožina, ki je 
pomenila konec raziskovalnih 
užitkov. Kljub temu sta po oceni 
(brezno je natančno izmerjeno 
do globine 237 m) dosegla globi-
no preko 280 metrov. To pomeni 
poleg doseženih osebnih globin-
skih rekordov obeh jamarjev tu-
di klubski globinski rekord. Tega 
pa nameravajo topolški jamarji 
kmalu izboljšati in to prav v 
breznu J-4/9. Za novo ožino se 
namreč dobro vidi večji prazen 
prostor, ki bi lahko predstavljal 
del večje podzemne dvorane. Sli-
ši pa se tudi žuborenje vode, kar 
še dodatno vliva upanje na večje 
globine tega brezna. 

Odgovor na vprašanje, do ka-
tere globine brezno J-4/9 sploh 
sega, bo morda dan že prihodnji 
mesec, ko bo na bližnji koči, na 
Korošici, potekal večdnevni 
medklubski raziskovalni tabor 
KOROŠICA '89, na katerem bo-
do predvidoma sodelovali vsi re-
gijski jamarski klubi kakor tudi 
jamarska kluba iz Kamnika in 
Domžal. Udeleženci tega tabora 
bodo raziskovali tudi v breznu 
J-4/9. Slavko Hostnik 

Rally Titovo Velenje 

Letos drugače, a še bolj privlačno 10 let strelskega kralja 
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Zakaj 
tako? 

V prizadevanjih, da bi telesno 
kulturo kar najbolj razširili med 
množice, se širom po domovini 
lipovega lista širijo najrazličnejši 
teki, ki so namenjeni vsem, ki se 
z gibanjem v naravi ukvarjajo 
na tak ali drugačen način. Son-
ce, voda, zrak, svoboda je zadnje 
geslo, ki naj bi pritegnilo množi-
ce na prosto, ki bi jih naj odvrni-
lo od škodljivih navad k zdrave-
mu življenju. 

Tekaško rekreativna sekcija, 
ki deluje pod okriljem Atletskega 
kluba Velenje, kakor je bilo moč 
razbrati s plakata, je v okviru ru-
darskega praznika priredila prvi 
»tek rudarjev«. Res lepa in izvir-
na ideja, za ljubitelje rekreativ-
nih tekov v Šaleški dolini pa 
znova priložnost, da se pomerijo 
med seboj, da primerjajo svoje 
sposobnosti, pripravljenost, tele-
sno vzdržljivost. Toda že ob sa-
mem začetku kaj čudna odloči-
tev organizatorjev. Namreč, vsa-
kdo, ki je prišel na tek rudarjev, 
je moral plačati štartnino. Star-
tnina se je uveljavila šele pred le-
ti — vendar v večini primerov 
zaradi tega, da bi se udeleženci 
pravočasno prijavili, s čimer bi 
organizatorjem omogočili solid-
no izvedbo tekmovanja. Na 
manjših, vendar že uveljavljenih 
in tradicionalnih tekih, pa štar-
tnine nimajo. Ali pa navedejo, 
da dobijo tekmovalci za štartni-
no sendvič, klobaso ali partizan-
ski golaš. 

Toda, organizatorji, ki so po-
skrbeli tudi za izredno kakovo-
sten sodniški kader, so šli še v 
bolj nerazumljivo odločitev, ki 
pa je ne pozna naša Slovenija: 
Štartnino so imeli tudi za trim-
ski tek in tek cicibanov. 

Res je, da za deset tisočakov, 
kolikor je veljal tek na 21 km, to 
je mali maraton, ne dobiš niti pi-
va. Vendar ne gre za to. Veliko 
rekreativcev hodi na tekmovanja 
v Avstrijo, kjer imajo tudi štar-
tnine, ki znesejo v našem denar-
ju tudi po 200 ali 300 tisočakov. 

Kakšne nagrade izplačujejo ali 
pa namenjajo tam, tudi vemo. 

Toda, če je pireditev namenje-
na nekemu prazniku, prideš tudi 
zaradi tega praznika. Res je, da 
tečeš zase. To delaš vsak dan, ali 
pa vsaj večkrat na teden. Odvi-
sno od volje, pa tudi znanja, spo-
sobnosti, možnosti, zdravja. Pa 
vendar potem greš na akcijo, na 
tekmo, oblečeš dres z napisom 
kluba ali delovne organizacije, 
za katero nastopaš, če želiš, ali 
pa si individualist, greš zase in si 
nadeneš kak moderen, barvast 
dres. 

Prvi tek rudarjev je uspel. Sa-
me hvale bomo slišali. Celo sod-
niki so odigrali pomembno vlo-
go, saj so ugotovili, da si je do-
mačin, odličen atlet, med tekom 
slekel majico, se pustil zmočiti in 
zaužiti vodo tam, kjer to naj ne 
bi bilo dovoljeno. In zato so ga 
diskvalificirali. Res so organiza 
torji poskrbeli za vodo in limono 
na dveh mestih. Vendar bi, v do-
brobit atletov, ob hudi vročini, v 
soboto, morali imeti vodo vsaj že 
na dveh ali treh mestih več in 
lahko bi namestili tuše — po 
vzoru kolesarjev. 

Tekmovalci pa so negodovali 
tudi zaradi starostnih kategorij. 
Povsod imajo leta razdeljena po 
deset, tako je bilo tudi na teku 
rudarjev, vendar so bile le tri 
starostne kategorije. Če želijo 
ostati pri organizaciji teka, po-
tem naj bi v bodoče, predvsem 
pri starosti nad 40 let, imeli še 
kakšno razdelitev več. 

J. M. 

Nogometaši 
pripravljeni 

Za novo sezono v slovenskih 
nogometnih ligah je vse nared. V 
Ljubljani so izžrebali tekmoval-
ne številke in s tem tudi določili 
razpored. V prvem kolu v SNL, 
27. avgusta, se bodo naši ligaši 
pomerili z naslednjimi naspro-
tniki: Elkroj :Rudar (Tr) Stol 
Virtus:Rudar (TV), ERA Šmart-
no :Železničar (OČL, 3. septem-
bra). 

»Na dirkah sva kot eden« 
slavije prekinila tovrstna tekmovanja. Kljub temu pa 
prikoličarji niso počivali, udeleževali so se pozivnih in 
memorialnih tekmovanj in podobno. Motorji in posad-
ke so bili isti in zaradi tega atraktivnost tekmovanj ni 
bila zmanjšana. 

Že uvodoma smo zapisali, da je Valentinov sovoz-
nik brat Alojz. Sta izreden tandem, kar menijo tudi dru-
gi. Oba zagotavljata, da sta se navadila drug na drugega 
in sta na dirkah kot eden. Alojz Kreuh pravi: »Nikoli se 
ne bojim, ko sedem v prikolico, pa čeprav sva z bratom 
doživela tudi nekaj težkih trenutkov. Toda vse se poza-
bi. Za vsako naslednje tekmovanje se je potrebno znova 
zbrati in jo kar najbolje odpeljati. Sva ena najstarejših 
ekip v tem razredu, vendar to nič ne pove. Glavno je, da 
se počutiva mlada.« 

Zadnji velik uspeh sta brata Kreuh dosegla sredi 
junija na Grobniku, ko sta v okviru dirke za državno pr-
venstvo, v konkurenci za republiško prvenstvo, osvojila 
prvo mesto. Sedaj se že pripravljata za naslednje tek-
movanje, ki bo septembra. Vsaka dirka je seveda dražja, 
pokroviteljev pa ta šport v Titovem Velenju nima. Le 
prijatelji jima priskočijo na pomoč in jima kaj zastonj 
postorijo. Povejmo, da je na leto približno pet tekmo-
vanj. Za vsako je treba temeljito pripraviti stroj, tu je 
potovanje, bivanje in podobno, za vse to pa je potreben 
denar, ki ga zaenkrat tekmovalci skoraj v celoti prispe-
vajo sami. Z eno besedo povedano, motociklizem je ze-
lo drag šport, ker pa velenjski tekmovalci dosegajo lepe 
uspehe, bi bila velika škoda, da bi s tem prenehali, tudi 
zaradi vse večjega zanimanja gledalcev. 

In kakšni so načrti bratov Kreuh? Drugo leto bo 
državno prvenstvo, zanj se bosta pridno pripravljala, se-
veda pa se bosta udeležila tudi vseh drugih tekmovanj. 
Bojita se le, če bo stroj zdržal in če bo dovolj močan, 
kajti Yamahe in drugi so vse bolj hitri. Kreuha bosta za-
enkrat še ostala pri svojem Wartburgu, ki ju doslej še ni 
razočaral. Vesela sta vsake zmage pravita, kako je tudi 
ne bi bila v takšni konkurenci. 

»Moraš biti malo trmast, če hočeš to doseči,« doda 
Valentin in pravi, »da je z dobro uvrstitvijo poplačan 
ves njegov trud.« B. Mugerle 

Starejši Velenjčani se verjetno še spomnijo, da je bil 
moto šport v naši občini zelo popularen, za gledalce pa so 
bilie zlasti privlačne dirke prikoličarjev. Ta tradicija se je 
prenesla tudi v današnji čas. Zato ni naključje, da imamo 
v TTitovem Velenju tudi danes nekaj zagnanih entuziastov 
na področju motociklizma. Najuspešnejša prikoličarja sta 
breez dvoma brata Valentin in Alojz Kreuh. 

Ko smo ju obiskali na domu na cesti v Bevče 22, 
natm je Valentin, ki je sicer zasebni obrtnik in se ukvarja 
z (obnavljanjem zavornih oblog, najprej pripovedoval 
kalko je že kot deček vzljubil motor. 

»Oče je bil avtomehanik in vse v zvezi s tem me je 
zatnimalo. Ker v tistem času ni bilo denarja, da bi si lah-
ko) kupil motor, sem hodil dirke le gledat, želja, da bi 
tucdi sam tekmoval pa se je le še stopnjevala. Končno 
serm si kupil star motor s prikolico, ki sem ga z nenehni-
mi i posegi priredil za dirko. Da sem se odločil za ta ko-
ralk, so me spodbudili tudi drugi pristaši tega športa, 
na jbo l j pa Roman Zbičajnik. Začelo se j e leta 1981, ko 
svaa se z bratom, ki je vseskozi sovozač, udeležila dirke 
za t državno prvenstvo. V tem letu sva v skupni uvrstitvi 
v rrazredu prikoličarjev osvojila tretje mesto. Seveda so 
bilili ti rezultati spodbuda in povod za naslednje dirke,« 
je | povedal Valentin Kreuh. 

Stari motorji (BMW in drugi) so se zaradi počasno-
sti i na dirkalni stezi počasi poslavljali, Valentin pa je 
svooj Wartburg nenehno izpopolnjeval in posodabljal, 
če ; je seveda hotel biti konkurenčen. Vse to je delal v 
svooji delavnici, uvožene in drage dele pa je moral sam 
kujupiti. To se je ponavljalo iz leta v leto. »Ničesar ne 
maoreš prepustiti zgolj naključju, stroj mora biti vedno 
dolobro in brezhibno pripravljen. Da je temu res tako, se 
lahhko pohvalim, da mi motor še ni odpovedal. Res pa 
j e , d a med eno in drugo dirko motor povsem razdrem, 
zaramenjam poškodovane dele, če je potrebno, in ga po-
no'ovno sestavim. S tem je ogromno dela, ki ga ne nihče 
ne e vidi. Vsakdo misli, da samo sedeš na motor in se pe-
Iješeš,« razmišlja Valentin Kreuh. 

Leta 1982 je bilo zadnje državno tekmovanje priko-
ličačarjev pri nas, takrat je namreč Avto-moto zveza Jugo-
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Brata Valentin in Alojz Kreuh, najboljša v Slo-
veniji v razredu prikoličarjev 



Varneje 
s čelado 

Vožnja s kolesom z motorjem 
ali motornim kolesom je lahko 
prav prijetna, če vozniki spoštuje 
jo prometna pravila, kulturo i 
etiko med udeleženci v cestnem 
prometu. V nasprotnem primeru 
je lahko vožnja nevarna, zal vča-
sih celo usodna. Po podatkikh na-
še Postaje milice se v cestnem pro-
metu še vedno pripeti preveč pro-
metnih nezgod, v katerih so udele-
ženci vozniki »mopedov«. Te so 
običajno s težjimi posledicami. 
Dobrodošel ukrep uporaba varno-
stne čelade, ki jezi mnoge udele-
žence v cestnem prometu, prav 
voznike koles z motorjem, pa je 
po podatkih miličnikov že omilil 
resnost takšnih poškodb. No in 
kaj so menili o uporabi varnostne 
čelade nekateri vozniki? 

MATJAŽ 
KSELMAN, 25 

I let, pomočnik 
komandirja 

I PM Velenje za 
9 promet: »Ob 
l i l kontrolah pro-

r meta ugotavlja-
1 mo, da pribli-

žno tretjina 
voznikov, predvsem najmlajših, 
še ne uporablja čelade. Razlogov 
ne poznamo v celoti, verjetno pa 
gre za premajhen nadzor staršev 
ter za lahkomiselnost. Miličniki 
moramo včasih prijaviti kršitelje, 
četudi so še mladi. Preventivno 
izdamo precej opozoril in nasve-
tov in si ob tem želimo, da bi za-
leglo bolj, kot denarna kazen. 

Ob polletju lahko ugotovimo, 
da so posledice v prometnih ne : 
zgodah za tiste mopediste, ki 
uporabljajo varnostne čelade, bi-
stveno lažje.« 

JOŽE MIKLA VC 

Iz s o d n i h k lop i Radio Velenje 

Velenjskemu fantomu deset 
let zapora 

Dva dni, 28. in 29. junija letos, je trajala glavna obravnava na Te-
meljnem sodišču Celje enoti v Titovem Velenju, ko so sodili Esadu Mur-
seloviču. Novinarji, ki so ob njegovem prijetju pisali o njem so ga imeno-
vali kar velenjski fantom. Gotovo se še spominjate, saj smo o njem pisali 
tudi v Našem času. Sodil mu je senat petorice (kar je v navadi le, kadar 
gre za kazniva dejanja zaradi katerih je lahko izrečena kazen 15 let za-
pora in več), predsednik senata pa je bil sodnik Darko Repenšek. 

Kaj ima na vesti? Obtožnica 
mu je očitala in sojenje dokaza-
lo: eno kaznivo dejanje posil-
stva, kaznivo dejanje spolnega 
napada na osebo mlajšo od 14 
let, kaznivo dejanje spolnega na-
silja, poskus posilstva, dve kazni-
vi dejanji kršitve nedotakljivosti 
stanovanja, nadaljevano kaznivo 
dejanje vlomne tatvine (več isto-
vrstnih dejanj). 

Prvo kaznivo dejanje je storil 
že leta 1985, v priporu pa je bil 
Esad Murselovič, star je 30 let, 
stanuje v Šoštanju, od februarja 

letos. Na glavni obravnavi konec 
junija pa so mu pripor podaljšali 
do pravnomočnosti sodbe. Dva 
psihiatra sta o njem podala izve-
densko mnenje, oba pa ocenila, 
da je bila Murselovičeva zmož-
nost pri dejanjih razumeti po-
men in se imeti v oblasti sicer 
zmanjšana, vendar ne bistveno. 

Izrečena mu je bila kazen de-
setih let zapora, sodba, pa še ni 
pravnomočna. Kot obtežilno 
okoliščino je senat petorice upo-
števal hudo predrznost pri storit-
vah teh dejanj (na sodišču o tem 

nismo mogli zvedeti veliko — 
vendar smo po tiskovni konfe-
renci letos marca v Celju zapisa-
li, da je Murselovič vlamljal 
predvsem ponoči, pri tem ga ni 
oviralo spanje ali budnost oško-
dovancev. Posebno predrznost in 
brezobzirnost pa je pokazal do 
žensk, saj je z njimi skušal spol-
no občevati celo v primeru, ko je 
v istem ali sosednjem prostoru 
spal ali gledal televiz jo mož ali 
starši). Obtežilna okoliščina pri 
izreku sodbe je bilo tudi dejstvo, 
da je njegovo ravnanje pri neka-
terih oškodovancih pustilo hude 
psihične posledice. Olajševalne 
okoliščine pa so bile, da Esad 
Murselovič doslej še ni bil kaz-
novan, da je pokazal kritičnost 
do lastnih dejanj in da jih je tudi 
obžaloval. Kazniva dejanja zara-
di katerih so mu sodili, pa je iz-
vršil predvsem na območju Šo-
štanja in Topolšice. 

(mkp) 

Program 
Oddajamo na ultrakratkovalovnem območju, na 

frekvencah 88,9 (oddajnik Velenje) in 97,2 megaherca 
(oddajnik Plešivec). 

Naročila za vaše čestitke in pozdrave, obvestila, re-
klame, sprejemamo na upravi Centra za informiranje, 
propagandno in založništvo na Foitovi 10 v Titovem 
Velenju. Vse informacije dobite po telefonu 855 450. 

PETEK, 21. JULIJA: 15.00 Začetek sporeda; 15.15 Od Hude 
luknje do Rinke; 15.30 Dogodki in odmevi (prenos osrednje informa-
tivne oddaje Radia Ljubljane); 16.10 Ekologi imajo besedo: 16.20 Za 
konec tedna; 17.00 Vaše čestitke in pozdravi: 17.30 V imenu Sove; 
18.00 Vi izbirate, mi vrtimo. 

NEDELJA, 23. JULIJA: 11.00 Začetek sporeda; 11.15 Od Hude 
luknje do Rinke: 11.25 Kdaj, kje, kaj; 11.30 Z mikrofonom med va-
mi; 12.30 Konec opoldanskega javljanja; 14.45 Vaše čestitke in po-
zdravi. 

PONEDELJEK, 24. JULIJA: 15.00 Začetek sporeda; 15.15 Od 
Hude luknje do Rinke; 15.30 Dogodki in odmevi: 16.00 Minute z do-
mačimi ansambli in poletno popoldne na Radiu Velenje; 18.00 Le-
stvica Radia Velenje. 

SREDA, 26. JULIJA: 15.00 Začetek sporeda; 15.15 Od Hude 
luknje do Rinke; 15.30 Dogodki in odmevi; 16.00 Poletno popoldne 
na Radiu Velenje; 18.00 Novosti na področju zabavne glasbe. 
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Višje sodišče očetu kazen odpustilo 
Žalosten dogodek, ki se je zgodil na dvorišču hiše Avgusta 

G rudnika v Primožu 72 na Ljubnem ob Savinji, ko je oče s trak-
torsko prikolico povozil svojega štiriletnega sina, je dobila končni 
epilog na Višjem sodišču v Celju, kamor se je oče po zagovorniku 
pritožil na pogojno izročeno kazen 8 mesecev zapora. Višje sodiš-
če je očetu kazen odpustilo. 

Obtožnica mu je očitala, da 
je iz malomarnosti povzročil 
nevarnost za življenje ljudi, ko 
je sredi oktobra pred tremi leti, 
na domačem dvorišču pri 
vzvratni vožnji s kmetijskim 
traktorjem s prikolico povozil 
sina Boštjana, ki je pri tem utr-

pel tako hude telesne poškod-
be, da je kmalu za tem v mozir-
skem zdravstvenem domu 
umrl. 

Oče je bil prepričan, da je 
sin Boštjan v času, ko je na 
dvorišču hotel obrniti traktor, 
pri materi v svinjski lopi, ko je 

krmila prašiče. Vendar ji je 
otrok iz lope ušel, oče pa ga je 
pri obračanju traktorja spregle-
dal. 

Okoliščina, da še tako slab 
oče, kar pa obtoženec ni, če bi 
zaslutil, da je njegov otrok za 
prikolico ali kje v bližini, nikoli 
ne bi premaknil traktorja, je 
verjetno botrovala tudi odloči-
tvi Višjega sodišča, ki je, kot že 
rečeno obtožencu Avgustu 
Grudniku kazen odpustilo. 

(mkp) 

Mil ičn ik i so zap i sa l i 

Tudi v teh poletnih dopustni-
ških dneh imajo velenjski mili-
čniki polne roke dela. Se naprej 
se vrstijo vlomi v osebne avtomo-
bile iz katerih dolgoprstneži kra-
dejo kar se pač da. Tudi kraje 
koles in motornih koles niso red-
ke, vendar pa lahko za zdaj vse-
eno zapišemo, da preživljamo v 
občini dokaj mirno in varno po-
letje. Seveda upamo, da bo tak-
šno tudi ostalo. 

ODNESEL BARVNI TV IN 
VEČ KASET 

V noči na 4. julij je neznani 
storilec vlomil v videoteko Jože-
ta J. s Starega trga, od koder je 
odnesel barvni televizijski spre-
jemnik in večje število videoka-
set. 

KROMPIR SI JE NAKOPAL 
Pri kopanju krompirja, na nji-

vi Rudija N. iz Družmirja, so 9. 
julija okoli 19. ure zalotili Ibra I. 
Nakopal si ga je že okoli 30 kilo-
gramov. 

SKUŠAL ODPELJATI AVTO-
MOBIL 

V noči na 10. julij je neznani 
storilec vlomil v osebni avtomo-
bil Mirana S. z Ulice Vrnjačke 
Banje. Očitno ga je skušal odpe-
ljati, a mu to ni uspelo. 

HUDO POŠKODOVAN KO-
LESAR 

10. julija okoli 9. ure je vozil 
po cesti Heroja Gašperja v Šo-
štanju voznik osebnega avtomo-
bila Anton Kropušek, 1912. Pri 

hiši št. 3 je ustavil, spustil mimo 
nasproti vozečega voznika oseb-
nega avtomobila, potem pa zavil 
levo proti omenjeni hiši. Pri tem 
je spregleda! kolesarja Zvonka 
Ledineka, 1974. Zbil ga je po ce-
stišču, pri čemer se je ta hudo te-
lesno poškodoval. 

PREHITER JE BIL 
Po cesti Simona Blatnika je 

vozil 17. julija malo pred polnoč-
jo voznik motornega kolesa Gor-
dan Šmon, 1967. Vozil je verjet-
no prehitro, zato g a j e zaneslo in 
prevrnil se je in se telesno poško-
doval. Vozil je brez obvezne za-
ščitne čelade. 

UKRADLI 150 kg BETONSKE-
GA ŽELEZJA 

Z gradbišča Sipaka je v noči 
na 14. julij izginilo 150 kilogra-
mov železobetonskega železja. 

REDNI KINO VELENJE 
Četrtek, 20. 7. ob 18. uri INDIANA JONES II. DEL - ameriški, 

pustolovski. Vloga: Harison Ford 
Petek, 21. 7. ob 18. in 20. uri ŽELEZNI TRIKOTNIK - ameriški, 

akcijski. Vloga: Beau Bridges 
Petek, 21. 7. ob 10. uri ter sobota in nedelja, 22. in 23. 7. ob 18. in 

20. uri DI SCO MAFIJA — ameriški. Vloga: Ray Moore 
Ponedeljek, 24. 7. ob 10. in 18. uri ŽELEZNI TRIKOTNIK -

ameriški, akcijski. Vloga: Beau Bridges 
Torek, 25. 7. ob 18. in 20. uri ter sreda, 26. 7. ob 10., 18. in 20. uri 

KUNG FU POBALINI (KUNG FU KIDS I) - amer., kung fu. Vlo-
ga: Yan Jang Kuo 

NOČNI KINO V REDNEM KINU 
Četrtek, 20. 7. ob 20. uri ter petek, 21. 7. in nedelja, 23. 7. ob 22. uri 

ZALJUBLJENA SIRENA - ameriški, trda erotika. Vloga: Tracy 
Lords 

Sobota, 22. 7. ob 22. uri ter ponedeljek, 24. 7. ob 20. uri NENA IV. 
DEL — ameriški, trda erotika 

KINO DOM KULTURE 
Četrtek, 20. 7. ob 20. uri ŽELEZNI TRIKOTNIK — ameriški, ak-

cijski 

KINO ŠOŠTANJ 
Sobota, 22. 7. ob 20. uri NOČNI KINO: ZALJUBLJENA SIRE-

NA — ameriški, trda erotika 
Nedelja, 23. 7. ob 18. uri ŽELEZNI TROKOTNIK - ameriški, ak-

cijski 
Ponedeljek, 24. 7. ob 19. uri DISCO MAFIJA — ameriški 

KINO ŠMARTNO OB PAKI 
Petek, 21. 7. ob 20. uri DISCO MAFIJA — ameriški 
Nedelja, 23. 7. ob 20. uri NOČNI KINO: ZALJUBLJENA SIRE-

NA — ameriški, trda erotika 
Torek, 25. 7. ob 20. uri ŽELEZNI TRIKOTNIK - ameriški, akcij-

ZA VSE NOČNE PREDSTAVE OTROKOM IN MLADOLE-
TNIM OSEBAM NE DOVOLIMO OGLEDA! 

KINO VELENJE SI PRIDRŽUJE PRAVICO DO SPREMEMBE 
PROGRAMA! 

SKOČILA SKOZI OKNO 
V nedeljo zvečer, malo pred 

pol enajsto uro, je skočila s pete-
ga nadstropja Foitove 6 v 
Titovem Velenju dvajsetletna 
študentka prvega letnika VEKŠ 
Martina Logar. Mrtva je obleža-
la na ploščadi pred blokom. 

AVTO R A DIJSKI SPREJEMNI-
KI SO VABLJIVI 

V noči na 15. julij je doslej še 
neznani storilec ukradel iz oseb-
nega avtomobila Martina V. par-
kiranega na Cesti talcev avtora-
dijski sprejemnik in sivo usnjeno 
jakno. 

Varnost v cestnem prometu 

Čelade niso za okras! 
Prejšnji četrtek je bil v Titovem 

Velenju poostren nadzor prometa, 
ki so ga izvajali miličniki Postaje 
milice Velenje. Rekli bi — nič po-
sebnega, takšnih občasnih akcij 
so miličniki izvedli že veliko in jih 
še bodo. V nečem pa se je le razli-
kovala od prejšnjih, sodelovali 
smo namreč tudi novinarji. O 
takšnem sodelovanju smo se na-
mreč pred dnevi dogovorili z na-
menom, da z besedo in sliko pri-
kažemo delo miličnikov in zabele-
žimo, kaj ob poostrenih akcijah 
ugotovijo. 

Kot smo že zapisali, smo se v 
četrtek dopoldne skupaj s petimi 
miličniki odpravili na velenjske 

ulice. Pomočnik komandirja Po-
staje milice Matjaž Kselman, ki 
je vodil akcijo, je najprej imeno-
val dve miličniški skupini. V eni 
sta bila Tone in Milan, v drugi 
pa Stane in Aleš. Najprej smo se 
ustavili na Partizanski cesti. Ta-
koj je bilo jasno, da bo ta dan 
prometno »miren«. Pričeli so se 
namreč dopusti, to pa pomeni, 
da je na naših cestah manj pro-
meta. 

Sicer je bil poostren nad-
zor namenjen predvsem vozni-
kom koles z motorjem, ki morajo 
po nedavno sprejetem zakonu 
obvezno uporabljati zaščitno če-
lado. Tudi teh voznikov je bilo 
tokrat na cesti zelo malo, seveda 
pa so miličniki ustavljali tudi 
druge udeležence v prometu. Na-
ša akcija se je zatem nadaljevala 

na križišču Rudarske in Prešer-
nove ceste, pa na križišču Šale-
ške in Veljka Vlahoviča, okoli 
dvanajste ure pa smo tokratno 
akcijo sklenili na Kidričevi cesti. 

Povsod je bil promet zmeren, 
voznikov koles z motorjem pa 
skorajda ni bilo. In smo rekli, da 
bomo nadzor nad temi udeležen-
ci v prometu ponovili. 

Miličniški skupini sta to do-
poldne ustavili 28 voznikov ko-
les z motorjem. Pri večini sta 
opazili, da jim je zaščitna čelada 
bolj za »okras«. Tako bi lahko 
sodili po tistih, ki so imeli čelade 
obešene na kolesih z motorjem. 
Za omenjen prekršek, ali zato, 
ker čelade sploh niso imeli, so 
miličniki mandatno kaznovali, 
tri pa opozorili. Da kazen za 

omenjen prekršek ni velika 
(20.000 dinarjev), se je pokazalo 
tudi tokrat. Naprimer: voznik, ki 
je bil pri eni miličniški kontroli 
že kaznovan, se je ponovno brez 
čelade pripeljal do druge kontro-
le in bil takoj pripravljen kazen 
plačati še enkrat. V akciji se je 
pokazalo tudi to, da starejši voz-
niki bolj dosledno upoštevajo za-
konska določila o obvezni upo-
rabi zaščitnih čelad, kot mlajši. 
Ne bo odveč, če staršem svetuje-
mo, da ob nakupu kolesa z mo-
torjem svojemu otroku kupijo tu-
di zaščitno čelado in ga seveda 
opozarjajo, da je nošenje čelade 
v njegovo korist, za njegovo var-
nost. Nekaterim še pač ni jasno, 
da čelada na glavi ni zgolj strah 
pred miličniki. Ljudje smo zelo 
različni. Tudi tokrat se je to po-
kazalo. Nekateri so smeje in mal-
ce cinično priznali prekršek, dru-
gi so se prizadeto opravičevali, 
celo prijemali za glavo. Moramo 
priznati, da so se nas nekateri tu-
di prestrašili in so hitro zavili 

drugam. Pa smo tokrat rekli, naj 
jim bo, prihodnjič pa . . . 

Že uvodoma smo zapisali, da 
tudi drugim voznikom ni bilo 
prizanešeno. Med ustavljenimi je 
bilo 16 voznikov, ki niso bili pri-
vezani z varnostnim pasom in so 
bili mandatno kaznovani, štirje 
pa so bili zaradi drugih kršitev 
ovadeni sodniku za prekrške. 

Kaj naj še dodamo? Morda to, 
da voznikov sedaj že nizka kazen 
ne prizadene. Kako bi lahko si-
cer razumeli, da so za neprevid-
nost z varnostnim pasom pripra-
vljeni plačati kazen celo večkrat 
v enem dnevu. Da se bo stanje v 
prometu izboljšalo (upajmo da 
res), bodo takšni poostreni nad-
zori še potrebni. B. Mugerle 

V letošnjem letu smo v občini 
Velenje obravnavali osem pro-
metnih nezgod v katerih so bili 
udeleženi vozniki koles z motor-
jem, od skupno 40 nesreč, kar 
pomeni 20 odstotkov. Povzročili 
so tri nezgode, in tri prometne 
nezgode v katerih so bili udele-
ženi vozniki motornih koles. V 
vseh treh primerih so bili pov-
zročitelji. Nobeden od voznikov 
koles z motorjem in motornih 
koles, ki so bili udeleženi v pro-
metnih nezgodah, ni uporabljal 
varnostne čelade. 

V osmih prometnih nezgodah, 
v katerih so bili udeleženi, so bi-
li štirje vozniki koles z motor-
jem telesno poškodovani, dva la-
žje in dva težje, štirje vozniki pa 
niso dobili telesnih poškodb. 

Vsi trije vozniki motornih ko-
les, ki so bili udeleženi v prome-
tnih nezgodah, so bili telesno 
poškodovani in sicer dva lažje in 
eden huje. 

M I J O BRČI-
NA, 30 let, pi-
smonoša iz Ti-
tovega Velenja: 
»Moped je moj 
delovni sopo-
tnik, brez kate-
rega ne bi mo-
gel dela opravi-
ti v tolikšnem 

obsegu, kot je potrebno. Upora-
bo čelade razumem, saj so posle-
dice ob padcu z motorjem obi-
čajno hude. Pri našem delu na-
stane problem, v poletnih mese-
cih, ker nam je vroče, težje pa je 
tudi razdeljevanje pošte.« 

ALEŠ SABLA-
TNIK, dijak iz 
Titovega Vele-
nja: »Čelada 
me pri vožnji 
ne ovira, še več, 
počutim se bolj 
varnega, zaščiti 
me pred ve-
trom in mrče-

som. Na padce tako ne Domiš-
ljam, a če bi že moralo biti, bi 
najbrž kar zalegla. Problem se mi 
zdi le precejšen strošek ob naku-

r)u čelade. Marsikdo bo še »fud-
al«, ker ne bo cvenka. Če so me 

kontrolirali miličniki? Nešteto-
krat, da mi že kar čas jemlje na 
vožnji. A počasi se bomo že spo-
znali, še posebno tisti, ki red spo-
štujemo, saj je v navadi tako, 
mar ne?!« 

ZORAN TO-
MIČ, 26 let, ru-
dar iz Pesja: 
»Izpit za kolo z 

motorjem 
imam komaj le-
to dni in zdaj 
že vem, da bi 
brez tega »ko-
njička« ne bom 

mogel več. Kar zadeva uporabo 
varnostne čelade, menim, da je 
to sestavni del motorja in opre-
me, zato težave ni. Predstavlj 
večjo varnost, zaščito pred vre-
menom in še polepša voznika. 
Res pa ie potrebno malo skrt)i in 
nekaj denarja ob nakupu. Čela-
de ne marajo le lahkomiselni in 
nekateri mladostniki, ki vredno-
sti svojega zdravja in življenja ne 
cenijo dovolj.« 

SAŠO KRI-
CEJ, 16 let, di-
jak iz Titovega 
Velenja: »Z 
uporabo varno-
stne čelade ni-
mam nobenih 
težav ker jo 
redno upora-
bljam. Če sko-

čiš le za hipec »na sladoled«, 
mogoče še pozabiš nanjo, a bo 
tudi to prešlo v navado. Žaradi 
zdravja in varnosti je to gotovo 
zelo pomembno, problem je le 
varovanje čelade, ko ni na glavi. 
Zaradi »komercialne« cene gre-
do rade v promet in k drugim 
lastnikom. Ja, so drage, a te so 
atestirane, so dobre in še lepe 
povrh. Saj kar gre, da le človek 
ne išče v vsaki novosti način, ka-
ko bi se ji izognil.« 



K o l e d a r 
Četrtek, 20. julija — Marjeta, 

Jaro, Ilija (Elija) 
Petek, 21. julija — Danijel, 

Lovrenc (Lavrin), Zora 
Sobota, 22. julija — Majda 

(Marija-Magdalena), Magda 
Nedelja, 23. julija — Gita (Gi-

tica), Branko, Polon 
Ponedeljek, 24. julija — Kri-

sta, Boris, Gal (Galeb) 
"Torek, 25. julija — Jaka. Kri-

sto. Tina (Tinkara) 
Sreda, 26. julija — Ančka (An-

ča), Nuška, Jokl 

Kje preživeti vsaj nekaj lepih 
dopustniških dni? 

Ne samo na morju, ki privabi v poletni vročini večino do-
pustnikov, tudi v hribih lahko lepo preživimo dela proste dni. Še 
posebno, kadar je v dolini soparno, si vsakdo zaželi prijetno sen-
co, tišino in mir, pa čeprav ne daleč od doma. Tedaj se odpravi-
mo na Paški Kozjak, kjer mimogrede nabiramo gobe, borovnice, 
jagode ali zdravilna zelišča. 

Mali oglasi 
DIANO 6, letnik 79, neregistrira-
no, poceni prodam skupaj z re-
zervnimi deli. Telefon: 854-730 
JUGO 1,1 GX, letnik 1988 ugod-
no prodam. Telefon: dopoldne 
831 -931 (398), popoldne 831-731. 
ODDAM GARSONJERO naj-
boljšemu ponudniku v Velenju. 
Telefon: 069/87-105. 
KRAVO simentalko, po teletu, še 
brejo in molzni stroj Virovitica 
popolnoma nov, prodam 10% 
ceneje. Napotnik Jošf^ Podkraj 
30, Titovo Velenje, pri Šentilju. 
V TITOVEM VELENJU iščem 
poslovni prostor primeren za tr-
govino. Telefon: 858-329. 
Z 750 in ŠKODO 110 po delih 
prodam. Prodam tudi motor 
NSU Pretiš, 175 cm\ pony ex-
press, gume z platišči 13 x 205, 
13 x 185. Informacije dopoldne 
na telefon: 855-151, int. 389. 
ZAZIDLJIVO PARCELO za vi 
kend v Lepi njivi prodam. Lega 
sončna, blizu ceste, elektrika v 
neposredni bližirfi. Naslov v 
upravi lista. 

KARAMBOLIRAN AVTO 126 

Naužijemo se svežega zra-
ka, pa tudi lepih razgledov, 
če izberemo pravšnji dan za 
izlet. Ni nam treba hiteti, saj 
že v treh urah dospemo na 
cilj — h koči na Paški Koz-
jak. Med potjo se oglasimo 
pri Gonžarju, kjer vam po-
strežejo z marsičem doma-
čim. Prav tako pri Jurku. Obe 
kmetiji sta ob SPP. 

Na koči že drugo leto pri-
jazno sprejemata goste Mari-
ja in Martin Ažman, ki sta 
delo že od začetka dobro za-
stavila in zato se obiskovalci 
radi vračajo. Ne skrbite! 
Ostali ne boste ne lačni in ne 
žejni; in kar je še najvažnej-
še, počutili se boste kot do-
ma. Če se odločite za preno-
čevanje, plačate le 50 % cene, 

če ste član planinskega dru-
štva. Na koči pripravljajo tu-
di svečana kosila in večerje. 
Marija pravi, da bi s svojo 
kuhinjo rada zadovoljila vse 
goste. To ji v dobršni meri tu-
di uspeva, kar kažejo pohval-
ni vpisi v knjigi »Ljubiteljev 
Paškega Kozjaka«. 

Planinci Šaleške doline in 
od drugod kočo radi obisku-
jejo, prav tako priložnostni 
izletniki. Žal letos zaradi mi-
le zime ni bilo smučarske šo-
le. Bila pa je planinska s 33 
udeleženci, TRIM pohod z 
okrog 700 udeleženci, sreča-
nje planincev — pionirjev 
okrog 200 pohodniki, sreča-
nje planincev na Basališču, 
zbralo se jih je čez 500. 

V nedeljo 23. 7. bo ob koči 

veselo, saj pripravljata Ažma-
nova veselico. Igrali bodo Ve-
seli fantje. 

17. septembra pa bo ob koči 
na Paškem Kozjaku 1. domači 
praznik, na katerem bodo na-
stopale pevske in instrumen-
talne skupine in posamezniki 
— domačini. Pripravili — pri-
kazali bodo tudi »šranganje«. 
Gospodinje bodo napekle do-
mačih dobrot. 

24. septembra bo na koči 
organizirano srečanje gospo-
darjev KT — Š P P in poti 
XIV. divizije. Za Silvestrova-
nje pa »morata« oskrbnika 
baje že zdaj sprejemati rezer-
vacije. 

Mogoče prav to slednje ka-
že, da je na koči res prijetno 
preživeti vsaj kako urico, 
stran od brnenja, ropota, vro-
čine in sopare sredi zelenja 
in v prijetnem hladu. 

Ker bo koča od 24. 7 . - 7 . 
8. uradno zaprta, zaradi do-
pusta, se oglasite na Banov-
škovi kmetiji nedaleč od ko-
če! Tam boste dobili vse — 
tudi okrepčali se boste lahko. 

Julijana Hočevar 

CENJENE STRANKE obveš-
čamo, da bo kemična čistilni-
ca POLAK, Koroška 44, 
Titovo Velenje zaradi kole-
ktivnega dopusta zaprta od 
24. 7. do 14. 8. 1989. 

P in kombi 2200 D, neregistri-
ran, prodam. Prodam tudi parce-
lo. Telefon: 856-173. 
100 kom nizkovalnih salonitnih 
plošč, novih, prodam 25 % cene-
je. Telefon: 857-467. 
MLADA SLOVENSKA DRUŽI-
NA z enim otrokom išče garso-
njero ali sobo s souporabo ko-
palnice in kuhinje. Naslov v 
upravi lista. 
RABLJENO MANJŠO CAM-
PING PRIKOLICO z opremo, 
ugodno prodam. Telefon: 
858-428. 
JARKICE prodajam zopet vsako 
soboto pri Kmetijski zadrugi 
KRO Titovo Velenje. 

Kdo lahko določi, 
katera kombinacija naključja 
daje usodi njeno priložnost? 

MARTINI -
Iris 

Zakaj ste nam morali umreti, 
ko .2 vami je bilo tako lepo 
živeti. 
odkar utihnil je vaš glas. 
žalost, bolečina domujeta 
pri nas. 

ZAHVALA 

Ob boleči izgubi drage žene, se-
stre, tete in botre 

Hermine Grušovnik 
iz Lokovice pri Šoštanju 

Iskreno se zahvaljujemo vsem, ki ste v težkih, trenutkih nesebi-
čno pomagali, se v velikem številu od nje poslovili in ob žaro 

mnogo cvetja položili. 

Iskrena zahvala duhovniku za opravljen obred, govornikom, 
pevcem iz Lokovice in osebju -Gineg 3 iz bolnišnice Slovenj 

Gradec. 

Žalujoči: mož Vinko, sestri Hedvika in Fanika, bratje Ludvik, 
Gvido, Alfonz in Viktor in drugo sorodstvo. 

TV — Korting star 6 let, 51 cm, 
prodam. Telefon: 856-724, do-
poldan. 
POROČNO DOLGO BELO 
OBLEKO št. 38 prodam. Infor-
macije telefon: 857-041 
NOV GOLF bele barve, bencin-
ski motor, prodam. Tel.: 
721-163. 
RABLJENO CISTERNO 2030 I 
za kurilno olje po polovični ceni 
prodam. Pelko, Dušana Kvedra 
12, Titovo Velenje. Telefon: 
853-255. 
KAVČ IN DVA FOTELJA poce-
ni prodam. Tel: 853-496. 
POTREBUJEMO ULIČNEGA 
PRODAJALCA časopisov! Do-
ber zaslužek! Informacije na 
858-525. 
OTROŠKO SOBO, oranžne bar 
ve — omaro 3,5 m, postelja 190 
x 80, prodam. Telefon: 853-806. 
PRODAM videorekorder, barvni 
in črno-beli TV, kasetofon, zamr-
zovalno omaro, hladilnik, elek-
trični štedilnik, pomivalno kori-
to. Kersnikova 15/3, stanovanje 
38, Titovo Velenje. 

Dežurs tva 
Dežurni zdravniki: 

Četrtek, 20. julija — dnevni 
dežurni dr. Žuber, nočni dežurni 
dr. D. Vrabič 

Petek, 21. julija — dnevni de-
žurni dr. Rus, nočni dežurni dr. 
Mijin 

Soboto, 22. julija in nedeljo, 
23. julija — glavni dežurni dr. 
Kikec, notranji dežurni dr. Koče-
var 

Ponedeljek, 24. julija — dne-
vni dežurni dr. Mijin, nočni de-
žurni dr. Smonkar 

KOMBINIRANO ZAMRZO-
VALNO OMARO in hladilnik 
prodam 50% ceneje .(novo zapa-
kirana). Tel.: 882-747. 
ODDAM SOBO samski zaposle-
ni ženski. Naslov v upravi lista. 
R 9D, letnik 84/10, 55 tisoč km, 
prodam. Telefon: 853-019, (po-
poldne), 855-450 (dopoldne). 
AUDI 80 letnik 1973, motor 
77-letnik, prevoženih 82.000 km 
in veliko rezervnih delov pro-
dam. Tel.: 854-663. 
AVTO R-4 TL letnik 1979, pro-
dam. Telefon: 855-975. 
NOVEJŠO HIŠO v Titovem Ve-
lenju prodam. Telefon: 857-740. 
JUGO 45 A letnik 87, bel, ugod-
no prodam. Telefon: 858-717. 
ZELO UGODNO PRODAM 
RENAULT 4, letnik 1987, infor-
macije po telefonu na št. 
855-444. 
FORD ESCORT 1300, letnik 83, 
88.000 km, dodatna oprema, pro-
dam. Telefon: 063/844-176 od 
19. —20. 
TOVORNO PRIKOLICO za 
osebni avto prodam. Telefon: 
063/842-004. 

Dežurna zobozdravnica: 
V soboto, 22. julija in v nede-

ljo, 23. julija je dežurna zobo-
zdravnica dr. Zvonka Petek, od 
8. do 12. ure v dežurni zobni am-
bulanti Zdravstvenega doma Ve-
lenje. 

Dežurni veterinar na veterinarski 
postaji v Šoštanju: 

Od 21. julija do 28. julija je de-
žurni dipl. veterinar Franc Bla-
tnik, Stanetova 46, telefon: 
857-875. 

G i b a n j e p reb iva l s tva 

Poroka: 
Josip Hržica, roj. 1967, dela-

vec iz Male gore in Klara Pusto-
slemšek, roj. 1968, ekonomski 
tehnik iz Letuša. 

Smrti: 
Stanislava Meža, upokojenka 

iz Titovega Velenja, Koroška 30, 

roj. 1924, Frančiška Smrečnik, 
upokojenka iz Raduhe št. 56, roj. 
1905, Janko Pušnik, kinoopera-
ter iz Titovega Velenja, Koroška 
44, roj. 1931, Jožef Turnšek, 
Kmetovalec iz Podvrha 83, roj. 
1921, Marija Krajšek, upokojen-
ka iz Zadobrove 26, roj. 1908, 
Hermina Grušovnik, gospodinja 
iz Lokovice št. 133, roj. 1930. 

ZAHVALA 

Ob nenadni nenadomestljivi izgubi dragega moža, očeta in dedija 

Alojza Iršiča 
borca in miličnika v pokoju 

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, sosedom in znancem, ki so ga pospre-
mili na njegovi zadnji poti, poklonili cvetje ter nam izrazili ustno in pisno sožalje. 

Hvala tudi govorniku tov. Gorograncu in predsedniku ZZB NOV kakor tudi UNZ Celje, PM 
Titovo Velenje, ZK Maksa Perca Celje ter ZRVS Center levi breg za lepo opravljen pogrebni 

obred. 

Globoko žalujoči vsi njegovi! 

D E K O R A T I V A 
Prešernova 7, T. Velenje 
Tel . : 063/856-742 

pr i čaku j e vaš obisk 

vsak dan od 9. do 12. 
ure in od 16. do 20. 
ure, v ponedeljek od 16. 
do 20. ure, 
v soboto od 

Novosti za počitnice: 
L I O blazine in ogra je za kampi ra -
nje , prevleke za zložljive s to le! 
Seveda pa boste presenečeni nad 
pestro ponudbo metrskega blaga, 
posteljnine, prtov, zaves in avtomo-
bilskih prevlek. 
Vabi vas DEKORATIVA! 

gosiiCra - 9ta klancu 
Gostilna na GORENJSKEM KLANCU prireja v soboto, 22. julija 
ob 20. uri 

VRTNO VESELICO 
— zabaval vas bo ansambel POTEPUHI. Pridite, prijetno se bo-
ste zabavali. 

SOZD, N.SUB.O. 

MIERX 
PRODAJNO SERVISNA ORGANIZACIJA 

AVTO CIEI-JIE 
PRODAJALNA AVTOMOBILOV IN 
ORIGINALNIH REZERVNIH DELOV 

n m v i Y U G O 
63320 TITOVO VELENJE, Par t izanska 3 
Tel.: (063) 855-828 

š p o r t & f a s h i o n 

VEPLET & KIVIL 
63331 NAZARJE 
Tel.: 063/831-955 

Za nedoločen čas zaposlimo: 
— modelarko z najmanj tremi leti delovnih izkušenj 
— več šivilj z najmanj dvoletno prakso 
Nudimo odlične delovne pogoje, perspektivo ter visoke 
osebne dohodke. 
Pismene ponudbe sprejemamo na zgornji naslov do za-
sedbe delovnih mest. 

V GRAJSKEM HRAMU NA VELENJSKEM 
GRADU 
NOVA VIDEOTEKA!! 

VIDEO SONČEK 
Pri „R0KU" - Titovo Velenje 
Tel.: (063) 854-627. 855-999 

VIDEO SONČEK 
NOVOSTI V PONUDBI VIDEA SONČEK: 

— s pomočjo izobraževalnih kaset, ki vam jih ponuja VIDEO 
SONČEK, se lahko sami naučite vseh vrst borilnih veščin, 
joge in aerobike! 

— poleg videokaset si lahko sedaj izposodite tudi videorecor-
der! 

I Z P O S O J N I N A ZA DVA FILMA JE 7.000 din na dan! 
VIDEO SONČEK vas vabi v Grajski hram. iepo vas bodo postre-
gli, vi pa, izkoristite res ugodno ponudbo. 
Video Sonček vas pričakuje vsak dan od 9. do 18. ure, ob pone-
deljkih pa od 15. do 18. ure. 

Vegrad, p. o. Titovo Velenje 
Gradbeno industrijsko podjetje 
Prešernova 9/a, Titovo Velenje 

KOMISIJA ZA DELOVNA RAZMERJA OBJA-
VLJA PROSTA DELA IN NALOGE 
1. Vodenje razvojno-investicijske službe 
Poleg splošnih in z zakonom določenih pogojev morajo kandi-
dati izpolnjevati še naslednje posebne pogoje: 

— VII. stopnja izobrazbe tehnične smeri — dipl. ing. gradbeni-
štva ali arhitekture 

— 5 let delovnih izkušenj na enakih ali podobnih delih in nalo-
gah 

— strokovni izpit po ZGO. 

Dela in naloge so razpisane za nedoločen čas in z obveznim po-
iskusnim delom. 
Prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev pošljite v kadrovsko 
službo v 8 dneh po objavi. 
Kandidate bomo obvestili v 30 dneh po izbiri. 
2. K sodelovanju vabimo dipl. ing. gradbeništva in arhi-

tekture za delo v razvojni službi. 

3. K sodelovanju vabimo dipl. ing. strojništva in ing. 
strojništva za delo v PE Mehanizacija, na področju 
tehnologije, razvoja in konstrukcij. 

Pošljite nam pisne ponudbe ali nas pokličite na telefon 
063/856-485. 



Telefonsko omrežje ob severni obvoznici 

Zatika se pri 
telefonski centrali 

Za potrebe krajevnih skupnosti Škale, Plešivec, Ravne, Cir-
kovce n Gaberke gradi ptt Velenje ob severni obvoznici novo tele-
fonsko omrežje s telefonsko centralo v Škalah. Nanjo bo mogoče 
priključiti 960 naročnikov, s tem pa se bo za približno ISO naro-
čnikov razbremenila centrala v Šoštanju, na katero je priključe-
nih nekaj omenjenih krajevnih skupnosit. 

Povsod so akcijo izgradnje 
telefonskega omrežja dobro za-
stavili. Uspešno in učinkovito 
so zbirali prispevke krajanov 
(zbrati so morali 2,1 milijarde 
dinarjev — krajani so prispeva-
li po 4 milijone za prvo fazo iz-
gradnje) in opravili za več kot 
450 milijonov dinarjev udarni-
škega dela. Kopali so jarke in 
pomagali pri položitvi povezo-
valnega kabla od Konovega do 
Škal v dolžini nekaj več kot 
4000 metrov, v jeseni pa bodo s 
tem deli nadaljevlai do Raven, 
na približno 3500 metrov dolgi 
trasi. 

Nova telefonska centrala je 
seveda zasnovana dolgoročno, 
da se bodo nanjo lahko priklju-
čili tudi tisti, ki se bodo še na-
selili v te krajevne skupnosti. 

za zdaj pa so pridobili 360 no-
vih telefonskih naročnikov 
(Škale 100, Plešivec 37, Ravne 
81, Cirkovce 33 in Gaberke 
109). 

Vse pa vendarle ne poteka 
tako kot bi moralo. Zda j je na-
mreč na potezi ptt, ki pa neka-
ko noče biti zadovoljno s pred-
videnimi lokacijami za izgrad-
njo objekta v katerem naj bi bi-
la telefonska centrala Škale. S 
tem pa seveda zavlačuje na-
daljnja dela. 

Prav zato so o tem govorili 
tudi na zadnji seji izvršnega 
sveta, kjer so sprejeli zahtevo, 
da je treba gradnjo pospešiti, 
tako da bo centrala v Skalah 
zgrajena, tako kot je bilo pred-
videno aprila pr ihodnje leto. 

(mz) 

Točili so med ia dobrote posadili sladokuscem (zgoraj) Zamesile so kruh, naredili so savinjske želodce, tudi za utrujene mlatiče 
(spodaj) 

Navdušeni šmarški pionirji 

Čebelarski praznik v Gornjem gradu 

Ob dvajsetletnici ponovno 
Konec prejšnjega tedaa je bilo veselo ia zanimivo v Gornjem gradu, 

nedeljsko popoldne pa je bilo pravo doživetje. Končno — bi lahko rekli 
po bledih predstavah tamkajšnjega »čebelarskega praznika« v nekaj mi-
nulih letih. Organizatorji so držali besedo in izpolnili obljubo, da bodo 
ob 20. ponovitvi svoje prireditve pripravili nekaj posebnega. Ne le zaradi 
dvajsetega rojstnega dne, temveč predvsem zato, da udarijo temelje za 
zares bogato in privlačno prireditev t njenem tretjem desetletju. Roko 
na srce — uspelo jim je. 

Prvič doslej so pripravili po-
vorko, ki pa ni bila sama sebi na-
men. Z n jo so želeli prikazati 
Gornj i grad nekoč in danes in 
željo so tudi uresničili. Dokaz za-
to je bilo zadovoljstvo zares šte-
vilnih obiskovalcev; v popoldan-
skem času njihove prireditve jih 
že dolgo ni bilo toliko. Dobri 
stotniji vseh, ki so povorko pri-
pravili in izvedli in vsem ostalim, 
ki so sodelovali, j e to vsekakor 
največja nagrada. 

Zanimivo je, da se kljub na-
predku z Gornj im gradom danes 
niso ukvaijali preveč, sicer pa so 

dosežki vidni na vsakem koraku. 
Zadetek v polno j e bila predsta-
vitev Gornjega grada nekoč. Gre 
za stare navade in običaje, ki so 
jih resnično nazorno prikazali, 
pa čeprav »samo na vprežnih vo-
zovih ali na traktorskih prikoli-
cah, primerno okrašenih seveda. 
Že naštevanje prav vseh nekda-
njih kmečkih in rokodelskih 
opravil ter običajev bi zavzelo 
veliko prostora, zato le na krat-
ko. Turistični delavci, člani posa-
meznih društev, kmetice in kme-
tje, pa mladi zadružniki so med 
drugim prikazali: čebelarjenje 

nekoč in danes v vseh njegovih 
razsežnostih, mlatev žita, mletje 
in peko kruha nekoč in danes, za 
slednje je poskrbel znani gornje-
grajski pek, »v živo« so prikazali 
način izdelovanja priznanega sa-
vinjskega želodca, prav tako stri-
ženje ovce, predenje volne in 
pletenje, trenje lanu, pokrivanje 
strehe s skodlami in slamo, stara 
tesarska opravila, cepljenje tresk 
za razsvetljavo, kar nam ob dragi 
elektriki lahko še kako prav pri-
de, pa še bi lahko naštevali, ven-
dar naj ne zamerijo tisti, ki so bi-
li morda izpuščeni. Niso bili na-
merno. 

Še nekaj je posebej raz-
veselilo številne obiskovalce, zla-
sti najbolj spretne ali srečne. Do-
brote, katerih načine izdelave so 
prikazovali, so v vsej njihovi 
sladkosti tudi izdatno delili. Naj 
bo to med in izdelki iz njega, do-

rojstvo 
mače pijače, kruh in pecivo, že-
lodec pa še kaj. Kogar je povor-
ka prehitela, si je lahko vse sku-
paj ogledal še kasneje, ko so se 
vsi sodelujoči ustavili ob prire-
ditvenem prostoru; in gledalci so 
se dodatno naužili dobrot. 

Gledalcev je bilo zares veliko 
in popoldne z večerom vred za 
vse dovolj zanimiv. Prireditelji 
so pripravili prikaz vožnje z vse-
mi motorji domačega Torija, na-
stop dresiranih psov mozirskega 
kinološkega društva, močni mo-
žje so se pomerili v vlečenju vrvi 
za pokal strdi, tekmovanje ples-
nih parov in še kaj, o bogati po-
nudbi in zabavi ni treba izgublja-
ti besed, svoje pa je dodalo kot 
naročeno lepo vreme. Kar tako 
naprej. 

J. P. 

Gasilsko društvo Bevče 

Tekmovanje za memorial 
Ivana Grudnika 

V soboto, 15. junija 1989 je bilo v Bevčah gasilsko tekmovanje ga-
silskih veteranov in veterank za Memorial Ivana Grudnika, njihovega 
bivšega, dolgoletnega člana. Tekmovanja se je udeležilo petnajst desetin 
iz več krajev Slovenije, iz Mengeša kar tri ekipe. 

Nastopajoči so v lepem vremenu izvajali vajo s hidrantom suhe izved-
be ter vaje z raznoterostmi. Najboljše uvrstitve so dosegli Mengešani, 
druga ekipa, drugi so bili Prevaljčani in tretji veterani GD Titovo Vele-
nje. V ženski konkurenci so domačinke morale priznati simbolično pre-
moč tekmovalkam iz Mengeša, te so namreč zmagale za eno točko. 

Pokrovitelj tekmovanja je bil REK ESO, delovna organizacija, kjer je 
bil pokojni Ivan Grudnik zaposlen nazadnje. Tekmovanje bo postalo 
tradicionalno, so si obljubili gasilci na tovariškem srečanju po konča-
nem tekmovanju. Jože MILAVC 

Od 1. do 12. julija je potekalo v tabora Sutjeska na Jabuki v Srbiji 
zvezno srečanje pionirjev Jugoslavije. Med njimi je bilo tudi 10 učencev 
osnovne šole bratov Letonje iz Šmartaega ob Paki. Vstopnico za sodelo-
vanje na tem srečanju so si prislužili z večletnim uspešnim sodelovanjem 
v jugoslovanskih pionirskih igrah in z vestnim delom v pionirskem odre-
du ter ostalih dejavnostih na šoli. Na takšnem srečanju kot je bilo to, 
doslej še ni sodeloval nobeden pionirski odred iz naše občine. 

»Kar težko je strniti vse vtise v 
tako »kratkem času, da se ne bi 
hvalisali, ampak povedali bistvo 
vsega,« so pripovedovali ob vrni-
tvi prejšnji četrtek. 

»Strah nas je bilo dolge poti, 
veselili pa smo se srečanja z vrst-
niki iz drugih republik. Na Jabu-
ki so nas lepo sprejeli in ni nam 
bilo težko hitro navezati stikov s 
prijatelji. Navdušilo nas je vse, 
kar smo doživeli, spoznali, men-

torji, ki so na vodili. Vsi udele-
ženci tabora Sutjeska si zato želi-
mo, da bi se srečanja pionirjev 
Jugoslavije nadaljevala ter nam 
tako omogočila spoznavanje ži-
vljenja vrstnikov širom Jugosla-
vije.« 

Gostitelji so se resnično potru-
dili, da bi jim bilo bivanje pri 
njih kar se da lepo. Tako so jim 
poleg ogledov znamenitosti, pri-
pravili več športno rekreativnih 

""Gasilsko društvo Nazarje" 

Po uspehih 
zasluženo slavje 

Vsekakor ni naključje, da so nazarski gasilci med najbolje 
opremljenimi in usposobljenimi v mozirski občini. To terja med 
drugim že dejstvo, da so v njihovem najožjem požarno-varaost-
nem okolišu tri največje delovne organizacije Zgornje Savinjske 
doline — Gorenje-Glin, Gorenje-Mali gospodinjski aparati in 
Modna konfekcija Elkroj. 

Jasno je torej, da mora biti 
opremljenost in usposobljenost 
nazarskih gasilcev na najvišji 
ravni ter prilagojena zahtevno-
sti morebitnega gašenja in reše-
vanja v industrijskih objektih, 
stanovanjskih blokih in dru-
god. , 

Tega dejstva se zavedajo tu-
di v teh delovnih organizaci-
jah , zato so gasilci deležni nji-
hove pomoči, pri čemer pose-
bej poudar ja jo Lesno industri-
jo Gorenje-Glin, gasilcem pa 
pomoči niso nikoli odrekli tudi 
krajani, ki pa so jim gasilci na 
drugi strani vedno pripravljeni 
pomagati ob najrazličnejših te-
žavah. V zadnjih letih so zlasti 
veliko naredili. Sodoben in 

prostoren dom, v njem je ureje-
na tudi polnilnica gasilnih apa-
ratov, povsem nov je vozni 
park, zahtevnosti okoliša je pri-
merna tudi oprema, o usposo-
bljenosti pa itak ni treba raz-
pravljati. Konec tedna bodo 
slavili 65-letnico obstoja in de-
lovanja društva. Letos večjih 
novih pridobitev ne bo, slavje 
pa na j bi obeležilo dosežke 
zadnjih let in bilo obenem za-
hvala in priznanje vsem, ki so 
nazarskim gasilcem pri tem po-
magali. Slavnostna seja društva 
bo jutri, v petek, zvečer v na-
zarskem delavskem domu, dru-
gi del slavja z zabavo in vsem 
kar zraven sodi pa v soboto, 
prav tako zvečer. j- p-

srečanj, organizirali zanje sejem 
»vašar«, jih naučili plesati kolo 
Spet vaških iger in še in še. Zad-
nji dan srečanja pa so izdali še 
bilten, v katerem so strnili svoje 
prve vtise in obljubili, da si bodo 
pridno dopisovali. 

Prvi dan pouka v novem šol-
skem letu bodo šmarški pionirji 

— udeleženci tabora Sutjeska na 
Jabuki pripravili za svoje vrstni-
ke v prostorih osnovne šole bra-
tov Letonje v Šmartnem ob Paki 
razstavo, na kateri bodo z pisano 
besedo, fotografijami, predme-
t i , . . . pokazali, kaj so delali in se 
naučili. 

»Stare gas i l ske kosti« sploh niso škripale 

Lokostrelstvo v Gornjem gradu 

Kar pet državnih 
reprezentantov 

Lokostrelstvo je nedvomno vse bolj priljubljen šport, tako v tekmo-
valnem kot v rekreativnem smislu. Zato je nekolikanj čudno, da so člani 
lokostrelskega kluba iz Gornjega grada javnosti precej »neznani«, dose-
gajo pa izredne rezultate, v športnem pomenu vsekakor najboljše od 
vseh panog v mozirski občini. Pet stalnih članov državne reprezentance 
je najbrž dovolj zgovoren dokaz za takšno trditev. 

stalnih članov državne reprezen-
tance, ustanovitelj kluba Vojko 
Čolnar pa tudi trener reprezen-
tance. Uspehov je več kot dovolj. 
Na zadnjem državnem prvenstvu 
v Postojni so gornjegrajski loko-
strelci osvojili kar šest naslovov, 
za največji klubski uspeh pa šte-
jejo nastop na lanskem evrop-
skem in svetovnem prvenstvu v 
italijanskem Bolzanu. Simona 
Fale je namreč v mladinski kon-
kurenci osvojila tretje mesto, k 
šestemu mestu jugoslovanske re-
prezentance pa so največ pripo-
mogli člani lokostrelskega kluba 
Gornji Grad. Ti se sicer udeležu-
jejo vseh tekmovanj, ki so na ko-
ledarju lokostrelske zveze, vsako 
leto pa sami pripravijo večje tek-
movanje. Letos bo na vrsti v sep-
tembru, poleg jugoslovanskih pa 
bodo nastopili tudi strelci iz Ita-
lije in Avstrije. Povejmo še, da 
lokostrelci iz Gornjega Grada 
večinoma nastopajo v lovsko-
poljski dsciplini »hunter field«. 
Stalni člani državne reprezentan-
ce so pri članih Žare Kranjc, pri 
članicah Marinka Čavničar, pri 
mladincih Janez Presečnik, pri 
mladinkah Simona Fale in pri 
mladincih v disciplini »fita« Voj-
ko Majko. : p 

Vojko Čolnar, Marinka Čavničar, Janez Presečnik, S imona Fale in Žare Kranjc 

Z a Robija, Marka , Damjana, Vero, S imono, Natašo , Nino, Va-
njo, Zorana in Tadeja je bilo vse, kar so jim pripravili, nadvse 
zanimivo in prijetno. Š e najbolj jih je navdušil izlet na Žabjak, 
pa kanjon reke Tare in vragolije »veče naopačke«. 

Klub so v Gornjem Gradu 
ustanovili pred šestimi leti. Tre-
nutno je v njem 25 aktivnih čla-
nov-tekmovalcev. Zelo uspešnih 
jih je 12, ki nastopajo na tekmo-
vanjih za državno prvenstvo ter v 
tekmovanju za pokal Alpe Ja-
dran in Alpe Adria. Kar pet čla-
nov gornjegrajskega kluba je 


